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Onsdagen den 17 april 1968 Nr 17 5

Onsdagen den 17 april
Kl. 11.00

§ 1
Anställdes, jämlikt § 65 riksdagsord

ningen, omröstning över följande av 
statsutskottet i dess memorial nr 62 fö
reslagna, av riksdagens båda kamrar 
godkända voteringsproposition:

Den, som i likhet med första kamma
ren vill,

1. att riksdagen avslår motionerna 
1:612 och 11:590 i vad de avser höjt 
bidrag till De blindas förenings allmän
na biblioteksverksamhet,

2. att riksdagen med bifall till Kungl. 
Maj:ts förslag och med avslag å motio
nerna I: 612 och II: 590 i vad de avser 
anslagsberäkningen till Bidrag till de 
handikappades kulturella verksamhet 
för budgetåret 1968/69 på driftbudgeten 
under åttonde huvudtiteln anvisar ett 
anslag av 1 975 000 kr., röstar

Ja,

Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, har riksdagen i likhet 

med andra kammaren
1. med bifall till motionerna 1:612 

och II: 590 såvitt nu är i fråga beviljat 
ett i förhållande till Kungl. Maj :ts för
slag med 100 000 kr. höjt bidrag till De 
blindas förenings allmänna biblioteks
verksamhet,

2. i anledning av Kungl. Maj:ts för
slag och med bifall till motionerna 
1:612 och 11:590 i vad de avser an
slagsberäkningen till Bidrag till de 
handikappades kulturella verksamhet 
för budgetåret 1968/69 på driftbudgeten 
under åttonde huvudtiteln anvisat ett 
anslag av 2 075 000 kr.

Sedan efter given varsel kammarens 
ledamöter intagit sina platser samt vo-

teringspropositionen blivit uppläst, 
verkställdes omröstningen medelst om- 
röstningsapparat, och utföll densamma 
med 96 Ja och 119 Nej.

Den omröstning över ovanintagna vo
teringsproposition, som, enligt ankom
met och nu uppläst protokoll, blivit av 
första kammaren samtidigt anställd, 
hade utfallit med 68 Ja och 70 Nej, 
vadan, då därtill

lades andra
kammarens
röster eller 96 Ja och 119 Nej,

sammanräkningen

visade 164 Ja och 189 Nej,

och hade alltså beslut i denna fråga 
blivit av riksdagen fattat i överensstäm
melse med nej-propositionens innehåll.

§ 2
Justerades protokollen för den 29 

nästlidne mars samt för den 2—den 5 
innevarande april.

§ 3
Meddelande ang. arbetsplena fredagarna 

den 26 april och 3 maj

Herr TALMANNEN yttrade:

Enligt inhämtade uppgifter kan stats
utskottets utlåtande angående arbets
marknad och lokalisering icke uppta
gas till avgörande i kamrarna förrän 
fredagen den 26 april, då även ett be
tydande antal andra ärenden föreligger 
till behandling. Under den därpå föl
jande veckan hålles endast ett arbets
plenum, nämligen fredagen den 3 maj. 
Antalet förhandsanmälda ärenden till
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Samordning i mottagarlandet av projekt

detta sammanträde är mycket stort, och 
det bedömes därför icke vara möjligt 
att till fredagen den 3 maj uppskjuta 
behandlingen av ärenden som even
tuellt icke medhinnes fredagen den 26 
april. Av dessa skäl och då debatten an
gående arbetsmarknad och lokalisering 
torde bli förhållandevis tidskrävande 
måste sammanträdet fredagen den 26 
april sannolikt fortsättas på kvällen.

§ 4
Herr talmannen meddelade, att her

rar Rimmerfors och Berndtsson samt fru 
Hörnlund enligt till kammaren inkom
na läkarintyg vore sjukskrivna under 
tiden, herr Rimmerfors den 16—den 19 
innevarande april, herr Berndtsson den 
16 april—den 10 nästkommande maj 
och fru Hörnlund den 16—den 22 april.

Herrar Rimmerfors och Berndtsson 
samt fru Hörnlund beviljades erforder
lig ledighet från riksdagsgöromålen.

§ 5
Upplästes följande till kammaren in

komna ansökan:

Till Riksdagens andra kammare
Undertecknad ledamot av kammaren 

får härmed anhålla om befrielse från 
fullgörande av riksdagsgöromålen un
der tiden den 17—19 april 1968 för be
vistande av kommittésammanträde inom 
ramen för arbetet inom Europarådets 
rådgivande församling.

Sundsvall den 13 april 1968
Ro Martinsson

Kammaren biföll denna ansökan.

§ 6
Vid föredragning av Kungl. Maj:ts å 

bordet vilande proposition nr 91, med 
förslag till lag angående ändring i la
gen den 19 juni 1942 (nr 429) om hy
resreglering m. m. och om fortsatt gil-

för utvecklingsbistånd

tighet av lagen, m. m., hänvisades pro
positionen, såvitt avsåg lagförslagen, till 
lagutskott och i övrigt till statsutskottet.

Vidare föredrogs var för sig följande 
Kungl. Majrts å bordet vilande proposi
tioner; och hänvisades därvid

till statsutskottet propositionen nr 96, 
angående försäljning av en fastighet i 
Sundsvall;

till bevillningsutskottet propositio
nerna:

nr 99, med förslag till förordning om 
ändring i tulltaxan den 12 januari 1968 
(nr 25), in. m., och

nr 100, med förslag till förordning 
om mervärdeskatt, m. m.; samt

till statsutskottet propositionen nr 
111, angående avgift för innehav av na- 
vigeringsmottagare.

§ 7
Föredrogs och hänvisades till banko

utskottet följande å bordet vilande skri
velser från styrelsen för riksdagens för
valtningskontor, nämligen:

angående provisoriska lokaler för 
riksdagen vid författningsreform; och 

angående riksdagens lokalfrågor på 
längre sikt.

§ 8
Föredrogs var efter annan och hän

visades till statsutskottet de å bordet 
vilande motionerna nr 1106—1112.

§ 9
Samordning i mottagarlandet av projekt 

för utvecklingsbistånd

Föredrogs utrikesutskottets utlåtande 
nr 4, i anledning av väckta motioner 
om samordning i mottagarlandet av 
projekt för utvecklingsbistånd.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits yttrade:
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Samordning i mottagarlandet av projekt för utvecklingsbistånd
Herr WERNER (h):
Herr talman! Utskottet ger i sin skriv

ning i föreliggande utlåtande om sam
ordningen av den multilaterala och även 
den bilaterala hjälpen till biståndslän- 
derna sådana upplysningar, som tycks 
täcka de yrkanden vilka framställts i 
motionsparet 1:154 och 11:206. Vi har 
i detta föreslagit att FN :s »resident re
presentatives» skall bli en samordnande 
myndighet med väsentliga fullmakter. 
Utskottet framhåller att våra svenska 
FN-representanter i skilda sammanhang 
har understrukit vikten av en samord
ning genom UNDP-representanten. Det 
är i och för sig gott och väl. Men var 
och en som satt sig in i förhållandena 
på fältet vet att samordningen lämnar 
mycket övrigt att önska — något som 
också framskymtar i utskottets skriv
ning.

Under de senaste tio åren har det 
vuxit fram en rik flora av biståndsin
satser i u-länderna. Detta är uteslutan
de glädjande, men det gör det mer och 
mer angeläget att en samordning sker, 
så att de personliga och de ekonomiska 
insatserna får största möjliga effekt. 
Det dubbelarbete som nu förekommer 
skulle kunna bli samarbete, och hjälp
insatserna av olika karaktär skulle kun
na få en riktigare avvägning. — Dess
utom är det så, herr talman, att den 
försämrade utvecklingseffekt som föl
jer av dålig samordning inte bara blir 
till förfång för mottagarlandet utan ock
så bidrar till att i givarländerna dämpa 
intresset för u-landshjälpen. Vi har 
upplevt detta här hemma, och det är 
någonting som vi helt enkelt inte har 
råd med.

Det är att hoppas att våra delegater 
i FN i skilda sammanhang fortsätter att 
inte endast eftertryckligt understryka 
vikten av samordning genom UNDP- 
representanterna utan också framlägger 
konkreta förslag. Utskottets skrivning 
kan ge vid handen att allt är väl be
ställt. Men det är det inte, herr talman, 
och det var detta jag ville säga. Jag

skall inte besvära kammaren med nå
got yrkande om bifall till motionerna 
utan nöjer mig för denna gång med 
vad utskottet anfört.

Herr ALEMYR (s):
Herr talman! .lag vill endast å utskot

tets vägnar säga att det är självklart 
att man skall eftersträva samordning av 
de internationella hjälpinsatserna så 
långt det över huvud taget är möjligt. 
Nu har motionärerna gjort det missta
get, att de föreslår att FN:s »resident 
representatives» skall vara samordnan
de instans i fråga om all biståndsgiv- 
ning. Utskottet har inhämtat att det inte 
är möjligt att göra ett sådant arrange
mang — beträffande eu rad bilaterala 
biståndsprojekt kan andra former för 
verksamheten vara bättre. Av det skä
let kan man inte under alla omständig
heter säga att den av motionärerna re
kommenderade vägen via detta FN-or- 
gan är den riktigaste.

Jag vill bestämt hävda att herr Wer
ner missförstått utskottets utlåtande 
om han tror att vi anser att det är bra 
som det är med den internationella 
samordningsverksamheten. Jag har 
själv vid flera tillfällen från denna ta
larstol sagt att man måste anstränga 
sig mera än hittills för att se till att det 
inte sker »overlapping» i det interna
tionella arbetet.

Herr talman! Då det inte är möjligt 
att vid alla tillfällen tillämpa den form 
för samordning som motionärerna pe
kat på har utskottet beslutat hemställa 
att motionerna icke måtte föranleda nå
gon riksdagens åtgärd, och jag ber att 
få yrka bifall till utskottets förslag.

Efter härmed slutad överläggning bi
föll kammaren utskottets hemställan.

§ 10

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
11, i anledning av Kungl. Maj:ts i stats-
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Visst tillgodoräknande av fackskola som praktik

verkspropositionen gjorda framställ
ningar rörande utgifterna för budget
året 1968/69 inom inrikesdepartemen
tets verksamhetsområde jämte motion.

Punkterna 1—7

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 8

Lades till handlingarna.

§ 11
Visst tillgodoräknande av fackskola 

som praktik

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
60, i anledning av motioner om visst 
tillgodoräknande av fackskola som 
praktik.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits anförde

Fröken LJUNGBERG (h):
Herr talman! Det är mycket sällan en 

nykonstruktion — av vilken art den än 
är — från början är hundraprocentigt 
lyckad. Efter genomförandet av en ny
het krävs alltid åtgärder för att förbätt
ra detaljer. Det krävs finslipningar. Till 
sådana åtgärder räknar jag, i den stora 
skolreformens sammanhang, införandet 
av fackskola. Skolpolitiskt selt var den 
en lyckad konstruktion, som praktiskt 
taget inte mötte något genmäle. Upp
slutningen kring reformen blev ganska 
allmän och uppfattningen var enhällig 
att den var bra och borde genomföras.

Del är alldeles tydligt att föräldrar 
och elever i viss mån har en annan 
uppfattning när det gäller en hel del 
detaljer. Fackskolan har kanske inte 
på alla punkter riktigt blivit vad man 
tänkt sig. Jag skall inte gå in på detal
jerna utan koncentrera mig till det som 
behandlas i detta kortfattade utskotts
utlåtande. Här gäller det en detalj i

samband med övergången fackskola— 
gymnasium.

Otvivelaktigt har en glidning ägt rum 
när det gäller bestämmelserna. I de 
första anvisningarna som skickades ut 
från skolöverstyrelsen, vilka skulle 
hjälpa föräldrar och elever vid val av 
studiegång efter genomgången grund
skola, talades ganska mycket om de 
möjligheter som förelåg till övergång 
fackskola—gymnasium och vice versa. 
Dessa möjligheter har successivt be
gränsats. Det vi nu behandlar är frågan 
om möjligheterna till övergång från 
fackskolans första årskurs till gymna
siet.

I de likalydande motionerna 1:220 
och 11:278, vilken senare bland andra 
jag undertecknat, åberopas vissa ut
talanden i Aktuellt från skolöverstyrel
sen. Speciell relevans i detta samman
hang har Aktuellt från skolöverstyrel
sen nr 66 årgång 1966/67. Där finns en 
passus om att elev med betyg från års
kurs 1 i fackskola, oavsett grundutbild
ning, inte bör intagas i årskurs 1 av 
gymnasiet såvitt inte särskilda skäl 
föreligger. I det remissyttrande som 
statsutskottet har bifogat sitt utlåtande 
har skolöverstyrelsen bl. a. anfört: »Nu
varande anvisningar utesluter inte en 
övergång från fackskolans årskurs 1. 
I anvisningarna för intagningen 1968/ 
69 har den i motionen citerade anvis
ningen ----------- utgått.»

Det förefaller som om skolöverstyrel
sen har intagit en ny hållning, vilket 
väl är bra, men det krävs tydligen yt
terligare anvisningar för att förhållan
dena skall bli klarlagda. Ett faktum är 
att de lokala intagningsnämnderna i sitt 
arbete hänvisas till vissa kapitel och 
paragrafer i skolstadgan. I den motive
ring som är aktuell i detta sammanhang 
åberopas i kommentarerna till författ
ningshandboken just det nummer av 
Aktuellt från skolöverstyrelsen som har 
berörts i motionerna.

Som ytterligare ett bevis för att skol
överstyrelsen är litet tvetydig i sina
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Visst tillgodoräknande av fackskola som praktik

anvisningar vill jag hänvisa till en PM 
som skolöverstyrelsen så sent som den 
31 januari i år skickade ut för att del
tagarna vid skolledarkonferenserna 
skulle få någon vägledning om hur ele
verna borde hjälpas vid gren-, variant- 
och linjeval. I denna PM av den 31 
januari hänvisas fortfarande till Ak
tuellt från skolöverstyrelsen nr 66 för 
år 1966/67, som alltså fortfarande gäl
ler.

Herr talman! På dessa punkter be
hövs tydligen ett klart besked från 
skolöverstyrelsen till intagningsnämn- 
derna att det som sagts i ett tidigare 
nummer av Aktuellt från skolöversty
relsen icke längre gäller utan har upp
hävts. Men det är inte det som är väsent
ligt, utan det väsentliga i vår motion 
är att man, samtidigt som man vill ta 
bort möjligheten för en elev att till
godoräkna sig ett år i fackskolan som 
en merit, inte skall hindra en övergång 
till gymnasiet från fackskolans första 
årskurs. Den elev som vill gå den vägen 
får, som det heter, konkurrera på 
grundval av sina betyg från grundsko
lan, och året i fackskolan får inte till
mätas något som helst värde.

Vi har i motionen framhållit att man 
får en negativ värdering av det slaget 
att elever snarast måste dölja att de har 
gått i fackskola när de i februari må
nad visar upp sina grundskolebetyg 
från tidigare år. Skolöverstyrelsen säge: 
att man gör detta i elevvårdande ocl 
studiestödjande syfte. Jag vill gärna un 
derstryka att jag inte har någon invänd 
ning mot det. Vi motionärer har tvärt 
om sagt att vi har full förståelse för det 
synpunkten att en påbörjad studiegång 
icke bör avbrytas, men vi tillägger att 
vi finner det olyckligt om en negativ 
meritering blir resultatet av de nuva
rande intagningsbestämmelserna, och 
så blir otvivelaktigt fallet vad skol
överstyrelsen än säger.

Om en elev siktar på att försöka kom
ma in i gymnasiet och inte efter grund
skolan lyckas med detta, bör han enligt

skolöverstyrelsens yttrande av den 4 
mars, som vi har i trycket, försöka få 
något arbete — vilket som helst — och 
sedan komma tillbaka och söka till 
gymnasiet. Detta innebär att ett år i 
fackskola, vilket i och för sig är ett 
slags skolpraktik som måste vara av 
betydelse för den som skall in i gymna
siala studier, skall räknas vara av noll 
och intet värde, medan man däremot 
fortfarande kan betrakta viss praktik
tjänstgöring som en merit.

Det är mot denna bakgrund, herr 
talman, som vi i motionen har begärt 
att ett år i fackskolans årskurs 1 för de 
elever det gäller skulle få tillgodoräk
nas som viss praktikmerit och poäng
värderas.

Nu säger man att det inte är mening
en att fackskolan skall bli en omväg till 
gymnasiet. Det är självklart inte på det 
sättet, men det är heller inte någon risk 
för det. Om man ser på vad vi har skri
vit i den andra punkten i motionen, där 
vi har räknat upp argument för vårt 
förslag, finner man att det klart och 
tydligt framgår att den sökande fack- 
skoleeleven inte skulle komma att kon
kurrera med en yngre åldersgrupp om 
en plats i gymnasiet. Enligt gällande 
bestämmelser skulle han tillhöra en 
annan grupp sökande, som enligt dessa 
ganska krångliga bestämmelser hör till 
en s. k. fri kvot, som bara tar eu viss 
del av platserna i gymnasiet i anspråk. 
Skolöverstyrelsens linje innebär tvärt
om att den som har gått i fackskola 
kommer att konkurrera med sina gamla 
grundskolebetyg med de yngre årsklas
serna. Det blir alltså en konkurrens som 
knappast är avsedd, medan vårt för
slag innebär en begränsning av möjlig
heterna att göra fackskolan, som So 
säger, till en maskerad form av kon
kurrenskomplettering. Det är en klart 
avgränsad möjlighet.

Herr talman! Det lönar sig inte all 
mot ett enhälligt statsutskott komma 
med några andra yrkanden, men jag 
må säga att detta var ett lättvindigt sätt
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av utskottet att hantera en fråga som 
det synbarligen icke har satt sig in i 
i detalj!

Vidare yttrades ej.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 12
Gymnasial utbildning i Strömstad och 

Simrishamn

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
61, i anledning av motioner om gymna
sial utbildning i Strömstad och om in
rättandet av ett gymnasium i Simris
hamn.

I de likalydande motionerna 1:310 
av herr Hermansson m. fl. och 11: 389 
av herr Berndtsson m. fl. hade hem
ställts att riksdagen måtte besluta att i 
.skrivelse till Kungl. Maj :t anhålla om 
upprättande av gymnasial utbildning 
i Strömstad.

I de likalydande motionerna 1: 537 av 
herr Yngve Nilsson in. fl. och II: 881 av 
herr Nilsson i Bästekille m. fl. hade 
hemställts att riksdagen hos Kungl. 
Maj:t hemställde att frågan om inrät
tandet av ett gymnasium i Simrishamn 
bleve föremål för ny prövning med be
aktande av de synpunkter som anförts 
i motionerna.

Utskottet hemställde,
att riksdagen måtte avslå motionerna 

1:310 och 11:389 samt 1:537 och 
II: 681.

Reservationer hade avgivits
1) av herrar Thorsten Larsson (ep), 

Johan Olsson (ep), Eliasson i Sundborn 
(ep), Mattsson (ep), Gustafsson i Udde
valla (s) och Westberg (fp), som ansett 
att utskottet bort hemställa,

att riksdagen måtte i anledning av 
motionerna 1:310 och 11:389 samt 
1:537 och 11:681 ge Kungl. Maj:t till 
känna vad reservanterna anfört;

2) av herr Nordstrandh (h), utan an
givet yrkande.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr MATTSSON (ep):
Herr talman! Det utskottsutlåtande 

som vi nu skall behandla har avgetts i 
anledning av två motionspar. I det ena 
hemställs om gymnasial utbildning i 
Strömstad och i det andra om ny pröv
ning av frågan om inrättande av ett 
gymnasium i Simrishamn.

Medan utskottsmajoriteten sluter upp 
bakom skolöverstyrelsens förslag att i 
glesbygder korrespondensgymnasier 
bör inrättas på försök, har en minoritet 
med representanter för tre partier av
gett en reservation, nr 1, vari föreslås 
försöksverksamhet med gymnasiefilia- 
ler. Sålunda föreslås, att på ort där un
derlag saknas för vanligt gymnasium 
skall inrättas filial till ett modergymna
sium. Vid filialen skulle ungdomarna 
åtnjuta undervisning, omfattande års
kurserna 1 och 2; det tredje året skulle 
de enligt förslaget deltaga i den ordina
rie undervisningen i modergymnasiet.

För min del anser jag att detta system 
med filialer skulle vara ett bättre alter
nativ än förslaget om korrespondens- 
gymnasier och att det således finns an
ledning att pröva det. För att erhålla 
bättre valmöjligheter vid filialerna före
slås att korrespondensundervisning an
vänds i vissa ämnen där, men att den
na undervisning kompletteras med både 
handledning och muntlig undervisning.

.lag har den uppfattningen, att kor
respondensgymnasierna inte utgör ett 
tillräckligt lockande alternativ till ett 
gymnasium med muntlig undervisning. 
Visserligen föreslås att det skall vara 
handledd undervisinng, men det inne
bär inte någon omfattande muntlig un
dervisning utan endast en hjälp med 
organisation av studierna och ett till
rättaläggande av lärostoffet. Även om 
man måste erkänna att detta är av viss 
betydelse, betraktas det ändå som en 
mycket krävande studieform att läsa 
sig fram till gymnasieexamen per kor
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respondens. Det är speciella studiebe
gåvningar som klarar en sådan upp
gift, men dessa bor inte klumpvis utan 
är spridda över hela landet. Många av 
ungdomarna betraktar det vidare som 
en brist att korrespondensstudier inte 
ger dem möjlighet till gruppaktiviteter 
och tankeutbyte i större samlingar.

Den som verkställt utredningen av 
denna fråga säger: »Då differentiering
en i full skala inträder först under tred
je året, skulle man vänta sig att det 
partiella gymnasiet skulle vara en för
hållandevis billig lösning.» Han kom 
tydligen fram till att det ändå inte blir 
så billigt som det får lov att vara, om 
det skall bli någon ändring och gles
bygden få något bättre.

Såväl utredningsmannen som So 
åberopar kostnadsskälen och framhål
ler att korrespondensgymnasier blir det 
billigaste. Däri har man säkert rätt. 
Korrespondensstudier har alltid varit 
billiga för samhället. Inga av dem som 
t. ex. tagit studentexamen vid Hermods 
liar medfört kostnader för staten. Men 
när man talar om kostnader, skall man 
inte glömma bort att det finns en och 
många gånger två parter till utöver sta
ten som får räkna med kostnaderna: 
målsmännen och eleverna. Det är kost
bart att ha ungdomarna inackorderade 
10—12 eller 15—20 mil borta från hem
met. I en del fall klarar målsmännen 
detta genom att själva försaka, i andra 
fall får studierna bekostas med lånade 
medel.

SÖ säger att avståndsfaktorn inte 
längre har den betydelse den tidigare 
hade då det gäller att söka till gymna
sium. Man menar därmed att det kom
mer ungdomar från glesbygden också 
till gymnasierna. Detta skall inte be
stridas. Men de höga kostnader som 
inackordering innebär drabbas de av 
— till skillnad från dem som bor på 
gymnasieorten. Kostnaderna finns all
tid men inte solidariteten med gles
bygdens människor.

vhdare säger SÖ att det har blivit

förbättrade kommunikationer och att 
dessa bidrar till att glesbygdens ung
dom har det lättare att gå i gymnasium. 
Detta anser jag vara ett verklighets
främmande resonemang. Tyvärr för
sämras glesbygdens kommunikationer.

Men sedan kommer skolöverstyrelsen 
med något som stämmer, nämligen att 
människorna flyttar samman mer och 
mer, varigenom glesbygdens ungdomar 
snart blir fåtaliga. Men enligt min me
ning skulle gymnasiefilialerna bidraga 
till att vi slapp ifrån denna väldiga 
koncentration av bebyggelse och arbets
tillfällen; de skulle således vara ett led 
i våra strävanden att erhålla en jämna
re befolkningsfördelning i landet.

SÖ:s förslag får stå för vad det är. 
I någon mån har jag ändå här betyg
satt detsamma, .lag beklagar att utskot
tet så helt har slutit upp bakom So och 
endast hänvisar till möjligheten att få 
gymnasial utbildning, om SÖ:s förslag 
om korrespondensgymnasier slår väl ut. 
Man säger inte ett enda ord om att man 
skulle önska att det bedrevs en försöks
verksamhet också av annat slag, t. ex. 
i enlighet med vad reservanterna före
slagit — så långt kan man inte sträcka 
sig. Utskottsutlåtandet lämnar inget be
sked på annat sätt än att man stöder 
skolöverstyrelsens förslag, och då är det 
i första hand kostnadsskäl som anförs.

Skolöverstyrelsen säger att den före
slagna försöksverksamheten rymmer en 
hel del problem bl. a. av pedagogisk 
art. Det är nog riktigt, och bekvämast 
för skolöverstyrelsen vore givetvis att 
slippa ha med sådana här frågor att 
göra och i stället få ägna sig åt de tra
ditionella gymnasierna. Men här är det 
fråga om att starta något nytt — det gäl
ler att ge glesbygdens ungdomar möj
lighet att under de två första åren av 
sina gymnasiestudier bo hemma och 
slippa vara inackorderade med allt vad 
det innebär av ökade kostnader och 
andra problem. Men det är också fråga 
om att göra fler orter attraktiva och 
som en följd därav få fler arbetstill-
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fällen. Det är utan tvivel en fördel föl
en ort att kunna erbjuda gymnasial ut
bildning; det är en nackdel att endast 
kunna hänvisa till inackordering 
många mil från hemmet. Förutom att 
det innebär avsevärt ökade kostnader 
för elever och målsmän uppstår också 
lätt problem när ungdomar i denna 
ålder skall ta hand om sig själva.

Därtill kommer att tätortens och den 
omkringliggande bygdens näringsliv 
riskerar att stagnera. Ortens utbild
ningsmöjligheter spelar stor roll både 
för att få befintliga företag i orten att 
bygga ut verksamheten och för att för
må nya företag att flytta dit. Saknas 
goda utbildningsmöjligheter försvåras 
rekryteringen av arbetskraft. Därför 
har gymnasiefrågan stor betydelse ur 
lokaliseringssynpunkt.

De motioner som behandlas i ut- 
skottsutlåtandet gäller två städer, Sim
rishamn och Strömstad. Man är säker
ligen där intresserad av försöksverk
samhet. I reservationen föreslås att för
söksverksamhet med gymnasiefilialer 
skall bedrivas i kommuner där detta 
är lämpligt. Att de två nämnda kom
munerna kan komma med vid pröv
ningen betraktar jag som självklart. I 
reservationen ser vi denna fråga gene
rellt och har gjort den bedömningen 
att även försöksverksamhet med gym
nasiefilialer bör bedrivas.

Med detta ber jag, herr talman, att få 
yrka bifall till reservationen 1.

Herr NORDSTRANDH (h):
Herr talman! Jag har med en blank 

reservation velat markera, att jag hyser 
vissa sympatier för det i reservationen 
framförda förslaget att ordna gymnasie
frågan i de kommuner, som kan kom
ma i fråga, på det sätt som angives i 
reservationen men att jag inte är beredd 
att nu förorda försöksverksamhet i den 
av reservanterna angivna riktningen. 
Först bör som jag ser det — och där 
står jag alltså på utskottsmajoritetens 
ståndpunkt — en annan möjlighet prö

vas, den som skisseras av utskottsmajo- 
riteten. Den bygger på vad skolöver
styrelsens utredningsman har föresla
git. Han anger tre tänkbara möjlighe
ter att lösa gymnasiefrågan på sådana 
orter, som kan tänkas vilja ha någon 
form av gymnasieundervisning men 
som ännu inte har det. De möjligheter
na är

1. ett vanligt treårigt gymnasium med 
begränsade valmöjligheter,

2. ett vanligt gymnasium som endast 
omfattar årskurserna 1 och 2,

3. ett korrespondensgymnasium med 
inslag av muntlig undervisning.

Utredningsmannen förordar ett del- 
alternativ under det tredje alternativet, 
nämligen två års handledda korrespon
densstudier vid hemortens högstadie
skola — alternativet förutsätter alltså 
att det finns en högstadieskola — och 
det tredje året i det vanliga gymnasium, 
till vars elevområde ifrågavarande re
gion hör.

Skolöverstyrelsen anser, att en lös
ning som innebär inrättande av någon 
form av vanligt gymnasium är otänk
bar av flera skäl, som jag här inte skall 
gå in på. Enligt SÖ:s mening är den 
enda praktiskt möjliga lösningen i da
gens läge — och den uppfattningen 
tror jag mig kunna dela — en organisa
tion som innebär att något slag av kor- 
respondensgymnasium inrättas. Jag vill 
anknyta till herr Mattsson och säga, 
att det också är den ekonomiskt mest 
fördelaktiga lösningen. Jag anser inte, 
att sådana synpunkter alltid skall vara 
avgörande, men de måste ändå med en 
viss tyngd ingå i bedömningar av detta 
slag. Dessutom behöver man, såvitt jag 
förstår, enligt detta alternativ inte göra 
så stora investeringar. Det är väl en 
synpunkt som man också bör ta med 
i bilden.

SÖ har vid sina överväganden fun
nit. att det förslag som förordas av ut
redningsmannen bör komma i fråga, 
alltså två års handledda korrespondens
studier vid hemortens högstadieskola
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och under det tredje året undervisning 
vid vanligt gymnasium. Det är alldeles 
riktigt, att So framhållit, att det kan 
göras invändningar mot denna form av 
gymnasieundervisning. En del av dessa 
invändningar gäller pedagogiken. Det 
är naturligtvis allvarligt, att det fram
kommit sådana betänkligheter beträf
fande pedagogiken. Men So anser, att 
man inte absolut bör binda sig för den
na lösning utan endast ha en försöks
verksamhet och se hur det hela utfaller. 
Även den av reservanterna förordade 
lösningen gäller ju eu försöksverksam
het; inte heller reservanterna vill binda 
sig definitivt vid den lösning de för
ordar.

Jag tror alltså, att denna väg med ett 
korrespondensgymnasium av den skis
serade typen kan visa sig vara fram
komlig. Nu säger herr Mattsson, att ett 
korrespondensgymnasium inte är till
räckligt lockande. Det är det vi får se. 
Det är en krävande studieform, säger 
herr Mattsson vidare. Jag är fullt 
överens med honom om att det kan vara 
det. Men med den form korrespondens- 
studierna för närvarande har är de väl 
ändå inte mer krävande än att man 
skall våga hoppas, att klart gymnasie- 
inriktade ungdomar bör kunna klara 
dessa korrespondensstudier, och det är 
väl dessa klart gymnasieinriktade som 
vi i första hand måste tänka på.

Skulle det nu visa sig att det inte går 
att komma fram på den här vägen — 
det kommer att visa sig ganska snart; 
det är inte fråga om tiotals år — så 
måste givetvis det andra alternativet 
tillgripas, och det i så fall omgående. 
Vi är alla överens om att vi på något 
sätt måste se till att gymnasiefrågan 
löses snabbt på de orter, där en gym
nasieundervisning kan ifrågakomma.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Herr NILSSON i Bästekille (h):
Herr talman! Under denna punkt dis

kuteras ju den gymnasiala utbildning

en, och som var och en förstår kom
mer jag att yttra mig om förhållandena 
i Simrishamn.

Det är inte första gången denna frå
ga är uppe; den har behandlats flera 
gånger tidigare, men alltid har man 
funnit skäl för ett uppskov, för att vän
ta och se. Avsaknaden av ett gymna
sium i Simrishamn är inget politiskt 
problem för högerpartiet — det är ett 
problem för oss i Österlen oavsett vil
ken politisk uppfattning vi har. Det är 
också därför vi gemensamt har strävat 
efter att få denna fråga ordnad. Vid 
årets riksdag har alla de fyra riksdags
männen från Österlen undertecknat mo
tioner dels i denna och dels i första 
kammaren där det krävs att någonting 
skall göras för att lösa problemet.

Vi har under årens lopp försökt be
reda marken för en lösning. Vi har då 
av departementet fått till svar: Se till 
att det kommer fler människor dit så att 
det finns ett underlag för det, så skall 
ni få ett gymnasium. De företag och 
anställda som funderar på att flytta till 
Simrishamn ställer alltid frågan till oss 
kommunalmän: Hur är det ordnat med 
den högre skolutbildningen? När vi då 
svarar att vi håller på att försöka få 
den ordnad men att det ännu inte är 
klart säger man: Då kan vi inte reflek
tera på att flytta dit. Detta är alltså, 
som jag sagt tidigare, en ond cirkel, 
och vi undrar om man inte någon gång 
skulle kunna bryta denna. Det är inte 
rättvist att plocka ifrån oss i vår lands
ända det ena efter det andra och inte 
ge oss möjligheter att få någonting igen.

T höstas anordnades en sammankomst 
i Österlen som besöktes av mer än 
hundra människor. Vid ett estradsam
tal mellan ledande personer på olika 
områden gav en nyinflyttad företags
ledare i Simrishamn, vilken jag inte 
personligen känner, uttryck för uppfatt
ningen att det viktigaste av allt var att 
vi fick gymnasiefrågan ordnad i Sim
rishamn. Det är alltså ett för företagare 
och anställda gemensamt intresse.
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Tidigare har man som skäl mot ett 
gymnasium anfört att Simrishamn lig
ger så nära Ystad att det skulle kunna 
beröva denna stad en del av dess elev
underlag. Landshövdingen i länet kal
lade till ett sammanträde sent i höstas 
i Tomelilla, och där blev givetvis den
na fråga också debatterad. Då upplys
tes av en socialdemokratisk kommunal
man från Simrishamn att Ystads stad 
numera hade frångått denna uppfatt
ning; man hade där fått så många ele
ver att man inte hade plats för alla, och 
därför skulle man med jämnmod se att 
det inrättades ett gymnasium även i 
Simrishamn. Desslikes upplyste en av 
inskrivningsnämndens ledamöter att 
det vid värnpliktsinskrivningen visat 
sig att det inte fanns så många i den 
östra delen av Österlen norr om Simris
hamn, som kunde tas ut till officersut
bildning, vilket berodde på att de inte 
haft tillgång till någon gymnasial ut
bildning. I den del däremot som täck
tes av gymnasiet i Ystad var resultatet 
ett helt annat. Även detta anser jag vara 
ett skäl som klart talar för att man inte 
i längden får fortsätta att missgynna 
denna landsända. Människorna där har 
lika stor rätt till undervisning som folk 
på andra håll i Sverige.

Utskottet skriver att man i glesbyg
derna i framtiden kanske skulle kunna 
få en gymnasial utbildning per korres
pondens. Herr talman! Jag skall inte 
använda hårda ord här i kammaren 
men hade jag varit på hemmaplan så 
skulle jag ha gjort det. Det liknar näm
ligen ingenting att säga att Österlen är 
en glesbygd. En glesbygd anser jag vara 
en bygd med stora avstånd, och sådana 
finns det fortfarande inte i Österlen. 
Men man gör ju allt vad man kan för 
att förstöra Österlen — det måste jag ju 
erkänna. Statsutskottet skall ha en eloge 
för att det gör allt det kan på detta om
råde. Jag undrar om skamkänslan nå
gon gång skall inställa sig, så att det 
kan åstadkommas någon rättvisa på det
ta område. Det verkar uppriktigt sagt 
hopplöst.

Man säger att man får billigare in
vesteringar på detta sätt. Ja, visst får 
man det, den saken är klar. Man kastar 
till oss en liten bit och säger: Nu kan 
ni vara nöjda med detta och hålla er 
tysta och snälla i framtiden. Det kom
mer vi inte att göra — det kan jag är
ligen lova. Men när det gäller skatter
na — jag har sagt detta en gång tidi
gare från denna talarstol — är vi inte 
diskriminerade! Då är det ingen som 
säger: Flytta på er, ni skall inte betala 
några skatter! Eller: Ni skall betala be
tydligt lägre skatter eftersom ni här 
nere inte får några fördelar. Nej, då sä
ger man: Ni är fullvärdiga medborgare, 
ni skall ge er tribut lika väl som alla 
andra. Det är detta vi finner uppenbart 
orättvist och mot detta framför jag på 
allas vägnar eu skarp protest. Vi nöjer 
oss inte med att denna fråga förhalas 
och förhalas. Vi är där nere ense om 
att det skall göras någonting åt det. Jag 
skulle vilja säga till statsutskottets ma
joritet: Det räcker inte med att skriva 
lamentationer utan försök i stället att 
handla i positiv anda.

Herr talman! Givetvis kommer jag 
efter detta anförande att rösta för den 
vid utlåtandet fogade reservationen 1.

Herr GUSTAFSSON i Uddevalla (s):
Herr talman! Den ambition hos ung

domen att skaffa sig utbildning som all
tid har funnits har först på senare år 
kunnat förverkligas. I min barndom var 
det mycket sällsynt att någon läste vi
dare till studentexamen. I dag är det 
ungefär två tredjedelar av en årskull 
som skaffar sig någon form av gymna
sial utbildning.

De spärrar som tidigare fanns var 
dels ekonomiska, dels geografiska. De 
ekonomiska spärrarna har väl så gott 
som helt undanröjts. Kvar är emellertid 
vissa geografiska spärrar. Den ungdom 
som bor avlägset i förhållande till en 
gymnasieort har givetvis svårare än 
annan ungdom att tillgodgöra sig de 
möjligheter samhället erbjuder i fråga 
om undervisning.
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Man kan naturligtvis inte sprida gym

nasierna till alltför många platser. Men 
den försöksundervisning, som föresla
gits, bör komma till stånd. Om den fal
ler väl ut har man därmed nått ett vä
sentligt syfte. Den form som skolöver
styrelsen föreslår, vilket förslag ut- 
skottsmajoriteten ansluter sig till, är 
handledd brevundervisning under två 
år och därefter ett års skolgång vid be
fintligt gymnasium. Detta bör självfallet 
prövas och om det slår väl ut blir det 
en billig form av undervisning.

.lag anser emellertid att försöksverk
samheten inte bör inskränka sig till en
bart en försöksform. En lösning efter 
konventionella metoder i en filial till 
ett modergymnasium efter de riktlin
jer som föreslagits i reservationen bör 
enligt min mening också prövas. Den
na undervisningsform är visserligen nå
got dyrare. För Strömstads del skulle 
det röra sig om cirka 150 000 kronor. 
De berörda kommunerna i norra Bo
huslän är emellertid beredda att svara 
för sin del av kostnadsökningen.

Kostnaderna har givetvis stor bety
delse när man skall bedöma dessa frå
gor, men jag vill betona, att man inte 
enbart bör ta hänsyn till de kostna
der som drabbar skolans budget utan 
att man också måste bedöma detta i ett 
större och vidare sammanhang. Slår 
den försöksverksamhet som har föresla
gits i reservationen väl ut — och det 
finns all anledning att utgå från det — 
kommer en sådan här gymnasiefilial att 
få den största betydelse för den bygd 
som det är fråga om.

Om jag enbart håller mig till Ström
stad beror det uteslutande på att jag 
bäst känner till den platsen. Det inne
bär inte att jag anser att försöksverk
samheten i så fall skall begränsas en
dast till de platser som har angivits i 
de väckta motionerna utan man bör 
pröva den även på andra håll där det 
kan befinnas lämpligt. Strömstad ligger 
tio mil från närmaste svenska gymna
sium. Landstinget och länets planerings-

råd satsar hårt på Strömstad som nä- 
ringsgeografiskt centrum i norra Bo
huslän. Statsmakterna har också visat 
ett positivt intresse och placerat Ström
stad och återstoden av norra Bo
huslän i det s. k. norra stödområdet för 
lokaliseringsbidrag. Strömstad har ock
så tillgång till en rad olika servicean
ordningar som folk efterfrågar. Inte 
minst arbetsmarknadsmyndigheterna 
har ofta framhållit, att den bästa loka- 
liseringspolitiska insatsen för norra Bo
huslän vore att låta Strömstad få ett 
gymnasium. Underlaget är för litet för 
att det skall kunna bli fråga om ett eget 
gymnasieområde, men om man för en 
relativt liten insats kan få en god gym- 
nasieundervisning bör väl inte stats
makterna motsätta sig att i varje fall 
göra ett försök, ty någonting annat rör 
det sig ju inte om i detta sammanhang.

Jag kommer därför, herr talman, att 
ansluta mig till reservationen.

I detta anförande instämde herrar 
Johansson i Torp och Svensson i Kung
älv (båda s).

Herr CARLSHAMRE (h):
Herr talman! Herr Nilsson i Bäste

kille uttryckte sitt ogillande över att 
Österlen har inrangerats bland glesbyg
derna, och jag skall be att få inlägga 
samma protest beträffande norra Bo
huslän. Strömstadsregionen och norra 
Bohuslän är inte en naturlig glesbygd 
utan så att säga en tillfällig glesbygd.
I verkligheten rör det sig om en av na
turen på många sätt gynnad kustremsa 
som, och det har jag framhållit tidigare 
i denna kammare, ligger mitt emellan 
två av Europas mest expansiva områ
den — göteborgsregionen och oslore- 
gionen. En sådan bygd kan inte i läng
den förbli glesbygd och avfolknings- 
bygd, ty där finns förutsättningar. Men 
norra Bohuslän har blivit en tillfällig 
glesbygd och avfolkningsbvgd, därför 
att några näringsgrenar som legat väl 
till för denna region blivit otidsenliga 
och försvunnit, samtidigt som det ännu
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inte kommit någon ersättning härför. 
Men ersättningen kommer och livet 
kommer tillbaka, måste komma tillbaka, 
till en bygd som är så bra belägen. 
Samhället kan befordra eller bromsa 
denna utveckling, men förhindra den 
skulle det sannolikt inte kunna även om 
det ville. Det råder en allmän enighet 
om att det knappast finns något sätt 
som är mer ägnat att påskynda en åter
hämtning för en bygd som norra Bo
huslän än att sörja för goda skolutbild- 
ningsmöjligheter — i detta fall rör det 
sig närmast om ett gymnasium.

Herr talman! Jag är beredd att an
sluta mig till reservationen 1 närmast 
därför att den skiss som reservanterna 
tecknat i förhållande till tanken på nå
got slags korrespondensgymnasium fö
refaller mig bättre möjliggöra en fram
tida utbyggnad för upprättande av ett 
helt vanligt gymnasium när underlag 
härför kommer att finnas. Den tiden 
kommer och måste komma i denna del 
av landet. Vad vi kan göra är att under
lätta utvecklingen och få den att gå 
något snabbare, och ett bra sätt att 
göra detta är att i dag rösta för reser
vationen 1.

Herr WESTBERG (fp):
Herr talman! Eftersom jag tillhör 

dem som står bakom reservationen i 
detta ärende vill jag anföra några syn
punkter i frågan.

Behovet av utbildningsmöjligheter ut
över dem som grundskolan ger blir allt 
större. Det är lätt att finna anledningar 
till en sådan utveckling. Yrkeslivet 
ställer allt större krav och det behövs 
därför en allt bättre utbildning. Denna 
ökade utbildning är också angelägen 
för att man skall kunna gå vidare till 
högre studier och därigenom kvalifi
cera sig för mer krävande befattningar 
och sysselsättningar.

När vi konstaterar att det förhåller 
sig på detta sätt, måste det också vara 
angeläget för oss att utbildningsmöjlig
heter utöver dem som grundskolan ger

görs så lättillgängliga som möjligt för 
alla ungdomar. Reservationen 1 anvisar 
en väg, som enligt min mening bör prö
vas. Jag finner det vara ytterst angelä
get att så sker och behöver inte här 
återge vad som står i reservationen. 
Den torde vara väl bekant. Jag anser 
det vara mycket viktigt att försöks
verksamhet anordnas snarast möjligt 
och ser mycket gärna att strömstads- 
området då kommer i fråga. Det kan 
vara ett område som mycket väl lämpar 
sig för en dylik försöksverksamhet.

Denna utbildningsväg kommer säker
ligen att få stor betydelse i fortsätt
ningen inte minst inom glesbygdsom
rådena i vårt land. Jag är övertygad 
om att det här finns en möjlighet som 
mycket snabbt bör prövas.

Herr talman! Med det anförda ber 
jag att få ansluta mig till reservatio
nen 1.

Herr MATTSSON (ep):
Herr talman! Herr Nordstrandh har 

här talat för utskottet. Han sade att kor
respondensstudierna fram till gymna
sieexamen ändå inte är så krävande att 
inte ungdomar med normal studiebe
gåvning kan klara dem. Om den saken 
kan man emellertid tvista. Jag tror i 
varje fall inte att någon som har gym
nasium på hemorten skulle vilja byta 
ut undervisningen där mot korrespon
densstudier — såvida det inte gäller en 
alldeles speciell studiebegåvning.

Herr Nordstrandh sade också att om 
försöksverksamheten inte slår väl ut 
får vi försöka något annat, men man 
kan vänta för länge, herr Nordstrandh! 
Yi kan vänta så länge att det finns an
ledning citera det gamla ordspråket 
»Medan gräset gror, dör kon.» Därför 
anser jag det vara välbetänkt att be
driva även sådan försöksverksamhet 
som är angiven i reservationen 1.

Om man följer skolöverstyrelsens och 
utredningsmannens linje, så förstår jag 
att man hamnar på utskottets stånd
punkt. Utskottet vill därmed inte vara
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med om att göra något som medför 
investeringar eller några kraftigare or
ganisatoriska grepp, utan verksamhe
ten skall vara lätt att avveckla. Det är 
i överensstämmelse med vad som sägs 
i utredningen: minsta möjliga andel av 
samhällets resurser såväl personellt som 
materiellt skall tas i anspråk. Då kom
mer man givetvis fram till att ett gym
nasium av korrespondensmodell är det 
som bäst uppfyller kraven.

Men om det är dit man vill komma att 
det bara skall vara en tillfällig verk
samhet som ingenting får kosta, så ger 
man ju inte sådana bygder som under 
längre eller kortare tid haft nedgångs- 
konjunkturer några förutsättningar att 
komma sig upp igen och leva kvar. Där
för är jag av den bestämda meningen 
att vi utöver försöken med korrespon
densgymnasierna också bör pröva den 
metod som är föreslagen och rekom
menderad i reservationen 1.

Herr NORDSTRANDH (h):
Herr talman! Jag har inte sagt annat 
och det vidhåller jag — än att det 

alternativ som föreslås i reservationen 
är ett av dem som går att använda. Lä
get är emellertid det, att skolöversty
relsen till Kungl. Maj:t har ingått med 
en den 6 mars 1968 daterad skrivelse, 
där man hemställer att Kungl. Maj:t 
måtte bemyndiga SÖ att efter prövning 
i varje särskilt fall medge anordnande 
av försöksverksamhet med gymnasie- 
undervisning i årskurserna 1—3 enligt 
en ordning, som innebär två års brev
studier på icke gymnasieort och ett av
slutande års direktundervisning vid be
fintligt gymnasium.

Vi får väl trycka på hos utbildnings
departementet så att vi får ett snabbt 
beslut om denna sak. Det vore kanske 
t. o. m. möjligt att till höstterminen få 
i gång korrespondensundervisningen i
initialskedet på de orter som skulle 
kunna utväljas för detta ändamål — och 
därvid förutsätter jag att Strömstad 
och Simrishamn skulle komma i fråga.
2—Andra kammarens protokoll 1968. Nr

På två år kan man alltså få reda på hur 
försöksverksamheten utfallit: om det 
är ett lockande alternativ eller om det 
blir för krävande, vilket också är möj
ligt. Farhågorna för att kon skall hinna 
do medan gräset gror kan väl därför 
inte vara så allvarliga.

Visar det sig, att det är omöjligt att 
gå fram på denna väg, all right, då får 
vi använda det andra alternativet. Jag 
tror, att detta är den väg som är möj- 
ii§ just nu, när SÖ:s framställan ligger 
hos Konungen. Låtom oss därför tryc
ka på hos Konungen, så att vi får ett 
snabbt beslut på denna punkt!

Herr MATTSSON (ep):
Herr talman! Läget är redan nu all

varligt på många orter. Beträffande 
herr Nordstrandhs uppmaning att vi 
skall ge Konungen i uppdrag att föran
stalta om en försöksverksamhet vill jag 
säga att det just är detta som reservan
terna vill. Det är bara för herr Nord- 
strandh och övriga ledamöter att an
sluta sig till reservationen 1. Vad det 
gäller är att de kommuner, som lämp
ligen kan komma i fråga för detta, 
skall få bedriva den försöksverksam
het som är rekommenderad i reserva
tionen. Så enkelt är det, om man bara 
vill.

Herr ÅBERG (fp):
Herr talman! Eftersom huvudmotio

nären beträffande anordnande av gym
nasial utbildning i Strömstad, herr 
Berndtsson, är sjuk vill jag i hans ställe 
säga några ord. Jag skall inte tynga 
debatten med att ytterligare motivera 
det som tidigare har framförts på ett 
utmärkt sätt utan vill understryka de 
motiveringar som lämnats dels i motio
nen av herr Berndtsson in. fl., dels i 
de anföranden som hållits för motio
nens syfte, d. v. s. att riksdagen skulle 
i .skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla om 
upprättande av gymnasial utbildning i 
Strömstad. Motiveringarna för detta har 
redan så väl utvecklats att jag, herr tal- 

17
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man, vill begränsa mig till att yrka bi
fall till reservationen 1.

Härmed var överläggningen slutad.

Herr talmannen gav propositioner 
dels på bifall till utskottets hemställan, 
dels ock på bifall till reservationen 1); 
och fann herr talmannen den förra pro
positionen vara med övervägande ja be
svarad. Herr Mattsson begärde emeller
tid votering, i anledning varav efter 
given varsel följande voteringspropo
sition upplästes och godkändes:

Den, som vill, att kammaren bifaller 
statsutskottets hemställan i utskottets 
utlåtande nr 61, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar 
Nej;

Vinner Nej, har kammaren bifallit re
servationen 1) av herr Thorsten Lars
son in. fl.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr talmannen tillkännagav, att 
han funne flertalet av kammarens leda
möter ha röstat för ja-propositionen. 
Herr Mattsson begärde emellertid röst
räkning, varför votering medelst om- 
röstningsapparat verkställdes. Därvid 
avgavs 124 ja och 84 nej, varjämte 3 av 
kammarens ledamöter förklarade sig 
avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

§ 13
Rätt till avdrag vid inkomstbeskattningen 

för gåvor till allmännyttiga ändamål, 
in. m.

Föredrogs bevillningsutskottets be
tänkande nr 29, med anledning av mo
tioner om rätt till avdrag vid inkomst

beskattningen för gåvor till allmännyt
tiga ändamål, m. m.

Utskottet hade till behandling i ett 
sammanhang upptagit följande motio
ner, nämligen

1) de likalydande motionerna 1:12 
av herr Schött m. fl. och II: 62 av herr 
Gustafsson i Borås m. fl., vari hem
ställts, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte begära utredning rö
rande införande av rätt för fysiska per
soner till avdrag vid den statliga in
komstbeskattningen för gåvor upp till 
en viss maximigräns till u-hjälps- och 
andra humanitära ändamål samt till 
kulturella, religiösa, vetenskapliga eller 
eljest uppenbart allmännyttiga ända
mål;

2) de likalydande motionerna 1:13 
av herr Svenungsson samt II: 16 av her
rar Fridolfsson i Stockholm och Wer
ner, vari hemställts, »att riksdagen i 
skrivelse till Kungl. Maj :t måtte anhål
la om utredning rörande införande av 
avdrag vid taxering till inkomstskatt 
för gåvor till religiösa, humanitära, kul
turella, vetenskapliga eller eljest uppen
bart allmännyttiga ändamål»;

3) de likalydande motionerna 1:373 
av herrar Blom och Erik Filip Peters
son samt II: 474 av herr Hgltander 
m. fl.; ävensom

4) de likalydande motionerna 1:639 
av herrar Thorsten Larsson och Ernst 
Olsson samt 11: 597 av herrar Johans
son i Skärstad och Boo, vari hemställts, 
»att riksdagen i skrivelse till Kungl. 
Maj :t måtte anhålla om utredning av 
möjligheterna att stimulera enskilda 
personer att lämna bidrag och gåvor till 
religiösa och ideella organisationer 
samt hjälporgan för insatser på huma
nitära, allmännyttiga och vetenskapli
ga områden i enlighet med vad i motio
nerna anförts».

Utskottet hemställde,
A) beträffande avdrag för gåvor till 

allmännyttiga ändamål
att riksdagen måtte avslå
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1) motionerna 1:12 och 11:62,
2) motionerna 1:13 och II: 16 samt
3) motionerna 1:639 och 11:597;
B) beträffande avdrag för periodiskt 

understöd till fadderbarn i u-land
att riksdagen måtte avslå motionerna 

I: 373 och II: 474.

Reservation hade avgivits av herrar 
Yngve Nilsson (h), Sundin (ep), Gösta 
Jacobsson (h), Lundström (fp), Tistad 
(fp), Gustafson i Göteborg (fp), Eriks
son i Bäckmora (ep), Lothigius (h), 
Öhvall (fp) och Börjesson i Falköping 
(ep), vilka ansett

att utskottet beträffande avdrag för 
gåvor till allmännyttiga ändamål under 
A) bort hemställa,

I. att riksdagen — med anledning av 
motionerna 1:12 och 11:62, 1:13 och 
11:16 samt 1:639 och 11:597 — måtte 
i skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla om 
skyndsam utredning rörande införande 
av rätt till avdrag vid beskattningen för 
gåvor till u-hjälp och andra humanitära 
ändamål samt till kulturella, religiösa, 
vetenskapliga eller eljest uppenbart all
männyttiga ändamål;

II. att följande motioner, nämligen
1) motionerna I: 12 och II: 62,
2) motionerna I: 13 och II: 16 samt
3) motionerna 1:639 och 11:597, 

måtte, i den mån de icke kunde anses 
besvarade genom vad reservanterna 
ovan hemställt, av riksdagen lämnas 
utan åtgärd.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr GUSTAFSON i Göteborg (fp):
Herr talman! Det finns många ideel

la, religiösa och andra allmännyttiga 
organisationer här i landet som kämpar 
med stora ekonomiska svårigheter. Det 
nuvarande ekonomiska klimatet försvå
rar ytterligare deras verksamhet. Det 
är därför ganska naturligt att den gam
la tanke som år efter år har framförts 
här i riksdagen, att man skulle kunna 
införa rätt till avdrag vid inkomstbe

skattningen för gåvor till allmännyttiga 
ändamål, har fått ny aktualitet och 
återigen förts fram motionsvägen. Det 
intressanta är att tanken vunnit ökad 
anslutning. När den först väcktes var 
det några få som stod bakom den; nu 
har frågan delat bevillningsutskottet i 
två hälfter, och del är endast lottens 
utslag som gjort att motionerna inte 
blivit tillstyrkta.

Bevillningsutskottets lottmajoritet 
skriver i sitt betänkande att argumen
tet, att avdragsrätt för gåvor av det 
aktuella slaget finns i vissa andra län
der, inte kan tillmätas någon större be
tydelse. Men det är intressant att kon
statera att i snart sagt alla länder, som 
vi brukar jämföra oss med i ekonomis
ka hänseenden i övrigt, finns denna av
dragsrätt. Den finns i USA, i Kanada, 
i Västtyskland, i våra grannländer och 
i en rad andra länder. Intressant är 
också att när man börjat använda den
na metod har erfarenheterna blivit så
dana att avdragsrätten utvidgats. Man 
har alltså inte funnit att idén visser
ligen var bra, men att så många prak
tiska svårigheter och risker var för
knippade med dess genomförande att 
man ville avsluta försöken; tvärtom har 
avdragsrätten kunnat utvidgas i de län
der som prövat den.

Utskottsmajoriteten anför att i vårt 
land främjas de aktiviteter som dessa 
frivilliga organisationer utövar med 
allmänna medel. Det är sant att så sker 
i stor utsträckning. Men samtidigt upp
lever vi gång efter annan hur riksdagen 
av statsfinansiella skäl tvingas avstyrka 
även ganska små belopp som skulle gå 
till ändamål av allmännyttigt eller hu
manitärt intresse. Låt mig nämna eu 
sådan fråga som hjälpen till u-länderna. 
beträffande vilken vi väl alla — oavsett
vilket belopp vi anser skall satsas__
tycker att det borde finnas möjligheter 
att ge mer.

Om nu enskilda medborgare vill ge 
bidrag är det ganska rimligt, tycker vi 
som står bakom reservationen, att de
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skall ha rätt att inom vissa gränser göra 
avdrag för gåvor till sådana ändamål. 
De pengar som skänks till ändamål som 
i gemen anses allmännyttiga kan inte 
sägas ha den skattekraft som övrig in
komst har.

Utskottsmajoriteten anför vidare att 
dylik avdragsrätt skulle medföra be
tydande svårigheter i det praktiska 
taxeringsarbetet. Gränsdragningarna 
skulle bli svåra att göra. Man står givet
vis inför uppgiften att dra gränser mel
lan de områden som skall medföra så
dan avdragsrätt och dem som inte skall 
göra det. Men dessa hinder är inte 
oöverstigliga. Man har lyckats lösa des
sa problem i alla länder där denna av
dragsrätt finns. Jag skulle inte tro att 
de svenska experterna på detta områ
de — de som skriver våra författningar 
och kungörelser — är sämre utrustade 
än skattelagssakkunniga i andra länder 
som genomfört detta system. Utred
ningen skall framför allt syssla med 
just denna fråga.

Herr talman! Med det anförda ber 
jag att få yrka bifall till reservationen.

I detta anförande instämde herrar 
Wiklnnd i Stockholm, Rimås, Sterne, 
Löfgren, Nilsson i Lönsboda, Nelander, 
Åberg, Westberg och Keijer (samtliga 
fp) samt herr Regnéll (h).

Herr BÖRJESSON i Falköping (ep):
Herr talman! Under en lång följd av 

år har riksdagen haft att ta ställning 
till motionsvis framförda förslag om 
utredning angående rätt till avdrag vid 
inkomsttaxering för gåvor till u-hjälp 
och andra allmännyttiga ändamål. Riks
dagen har dock inte funnit skäl att gå 
med på rätt till avdrag vid taxering för 
gåvor till dylika ändamål. Som skäl har 
bl. a. åberopats svårigheterna att åstad
komma en för det praktiska taxerings
arbetet lämplig avgränsning av de ända
mål till vilka bidrag skall kunna läm
nas med rätt till avdrag.

Det är givet att svårigheter förelig

ger när det gäller att dra de gränser 
inom vilka avdragsrätten skall gälla. 
Men jag är absolut övertygad om att 
en utredning skall kunna klara den 
uppgiften. Svårigheterna är enligt min 
mening inte större än att de borde kun
na lösas. Det torde inte råda några de
lade meningar om nyttan och värdet 
av det arbete som utföres såväl inom 
som utom landet av olika humanitära, 
kulturella, religiösa och vetenskapliga 
organisationer. Dessa organisationer ut
gör ett värdefullt komplement till sam
hällets egna institutioner, och det måste 
därför vara ett direkt samhällsintresse 
att medborgarna av statsmakterna sti
muleras att stödja dessa ideella orga
nisationers verksamhet. Med hänsyn 
inte minst till det ökade behovet av 
ekonomiskt stöd till u-länderna borde 
det vara angeläget att stimulera till 
ökade insatser i detta hjälparbete. EU 
led i detta syfte skulle vara att möjlig
heter gavs till avdragsrätt vid taxering 
för gåvor till ändamål sådana som u- 
hjälpsarbete och annan humanitär verk
samhet.

Eftersom jag vet att denna avdrags
rätt är en komplicerad fråga, anser jag 
dock att en utredning först bör komma 
till stånd, vilket bör ske snarast möj
ligt. Jag tycker att det är en rimlig be
gäran. Därmed har man heller inte di
rekt bundit sig. Utredningen får ge be
sked om vilka möjligheter som finns för 
genomförande av en dylik avdragsrätt.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till reservationen av herr Yngve 
Nilsson m. fl.

I detta anförande instämde herrar 
Gomér och Börjesson i Glömminge 
(båda ep).

Herr LOTHIGIUS (h):
Herr talman! Jag vill mycket kraftigt 

instämma i vad som har sagts av herr 
Gustafson i Göteborg och herr Börjes
son i Falköping. Vi borde kunna varie
ra oss något. Vi vet att man från social
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demokratiskt håll är emot avdragsrät- 
ten, men med tanke på de väsentliga 
fördelar som kan vinnas genom den 
stimulans som en sådan avdragsrätt 
skulle innebära genom att kostnaderna 
i viss mån delas mellan staten och den 
som gör en insats, tycker jag att kam
maren borde stödja förslaget.

Jag ber att med detta få yrka bifall 
till reservationen.

Herr BRANDT (s):
Herr talman! Att det; förhållandet att 

lotten har avgjort denna fråga i bevill
ningsutskottet skulle betyda någon sär
skild enighet är att dra ut konsekven
serna av lottdragningen för långt. Det 
är inte så sällan vi drar lott i utskottet 
utan att det behöver innebära motsva
rande åsiktsfördelning inom riksdagen 
i dess helhet.

Man kan naturligtvis hävda att det 
gäller behjärtansvärda ändamål, och 
man kan tala sig varm för dessa, men 
vi kan inte komma förbi att frågan, 
vilket framhållits av utskottet och av 
skattelagssakkunniga, gäller om man 
skall frångå gällande skattelagprinci
per. Varje år behandlas av riksdagen 
en ofantlig mängd motioner. Det begärs 
avdrag för än det ena, än det andra 
ändamålet. Samtidigt pågår en utred
ning om införande av definitiv käll
skatt. Detta går helt enkelt inte ihop. 
Det finns ingen gräns för vad man kan 
hitta på att begära avdragsrätt för. Det 
gäller det ena populära och behjärtans
värda ändamålet efter det andra. För 
min del anser jag att det är bättre att 
ha ryggen fri genom att följa en klar 
princip, så att man inte hamnar i det 
ovissa. Vi måste följa de lagstiftnings- 
principer vi har. Skall vi gå ifrån des
sa, var hamnar vi då egentligen? Lev
nadskostnader är inte avdragsgilla. 
Skattelagssakkunniga har konstaterat 
att det i detta fall just är fråga härom.

Nu sägs det att sådana avdrag vid 
inkomstbeskattningen har införts i and
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ra länder. Ja, men låt oss da diskutera 
skattelagstiftningen i dessa länder och 
låt oss diskutera de sociala förmåner 
som man har där! Jag tar för givet att vi 
vid en sådan jämförelse skulle klara 
oss bra. Vi har transfereringar i bud
geten på omkring 20 miljarder kronor, 
som vi ger till olika ändamal — det är 
en mängd allmännyttiga ändamål som 
staten tillgodoser. Men när det allmän
na gör detta prövas, som vi säger i ut
skottets betänkande, utbetalningarna in
gående och i detalj för varje särskilt 
ändamål. Här föreslås däremot att man 
utan någon vidare prövning skulle till
låta avdragsrätt oavsett omständigheter
na i samband med gåvan. Därigenom 
skulle prövningsförfarandet upphöra. 
Det skulle alltså inte bli sådan prövning 
som den som företas för närvarande, 
när man lämnar stöd i annan form, 
vilket vi inom bevillningsutskottet fort
farande anser vara den riktiga linjen att 
följa. Därigenom kan vi också hålla 
principen i skattelagstiftningen intakt. 
Däremot är det ingen i utskottet, vare 
sig på den ena eller på den andra sidan, 
som anser att man inte bör stödja be
hjärtansvärda ändamål.

Förslaget om avdrag för periodiskt 
understöd till fadderbarn i u-länder, 
som det också finns motioner om, inne
bär, såsom jag har sagt här tidigare och 
som utskottet understrukit, att man på 
en omväg skulle införa en rätt till av
drag för gåvor. Detta vill vi inte vara 
med om, eftersom vi är emot sådana 
avdrag över huvud taget. I övrigt kan 
jag beträffande den saken hänvisa till 
vad utskottet yttrar om gåvorna till 
allmännyttiga ändamål.

Eftersom vi har diskuterat denna 
fråga vid nästan varje riksdag under 
ett tiotal år kan jag inte hitta på några 
nya argument, och då det är onödigt 
att upprepa alla de gamla — jag före
ställer mig att inte heller motionärer 
och reservanter kan hitta på ett enda 
nytt skäl — och eftersom vi inte kan 
ge avkall på den princip vi slåss om

17 april 1908

ir gåvor till allmännyttiga ändamål, m. m.



22 Nr 17 Onsdagen den 17 april 19G8

Rätt till avdrag vid inkomstbeskattningen för gåvor till allmännyttiga ändamål, m. m.
ber jag, herr talman, att få yrka bifall 
till utskottets hemställan.

Herr GUSTAFSON i Göteborg (fp) 
kort genmäle:

Herr talman! Med mitt påpekande, 
att det finns eu lottmajoritet, vill jag 
bara fästa uppmärksamheten på att herr 
Brandt talar enbart för halva utskottet, 
under det att den andra hälften av ut- 
skottsledamöterna menar att denna frå
ga är av sådan vikt att den bör utredas.

Herr Brandt säger: Här väcks hund
ratals motioner om avdrag hit och av
drag dit, och hur skulle det gå om man 
skulle bifalla alla dessa? Om man har 
den inställningen anser man tydligen 
att frågan inte är av särskilt stor vikt; 
den är inte viktigare än hundratals 
andra frågor. Om man däremot anser 
att dessa frivilliga organisationer gör 
en mycket betydelsefull insats och att 
det därför är värdefullt att de kan fi
nansiera sin verksamhet, är man inte 
benägen att avfärda frågan så enkelt, 
utan då är man väl inställd på att i stäl
let säga: Låt oss utreda detta!

Herr Brandt säger, att det skulle 
strida mot principerna för vår skatte
lagstiftning. Men herr Brandt vet att vi 
bär haft en sådan avdragsrätt vid flera 
tillfällen och under tillskyndan av den 
socialdemokratiska regeringen.

Han säger också att levnadskostna
der inte är avdragsgilla. Men kan man 
anse att det som en människa avstår av 
sin inkomst till ett ändamål, som all
mänt anses såsom allmännyttigt, skall 
anses vara levnadskostnader? Jag tyc
ker inte det har den karaktären. .lag 
tycker inte heller att det har den skat
tekraft som annan inkomst har.

Sedan säger herr Brandt att man 
före beviljandet av statsanslag gör en 
noggrann prövning, men i detta fall 
skulle det inte bli någon prövning. Det 
finns dock en grundläggande prövning 
så till vida att myndigheterna bestäm
mer för vilka ändamål avdragsrätt skul
le kunna beviljas. I detta ligger en pröv

ning. Det är sant, herr Brandt, att inom 
detta finns en viss valmöjlighet för 
den enskilda människan om hon vill 
skänka till det ena eller andra allmän
nyttiga ändamålet. För min del anser 
jag inte detta vara någon nackdel.

Herr FRIDOLFSSON i Stockholm (h):
Herr talman! Den fråga som vi här 

diskuterar har många gånger varit uppe 
till riksdagsbehandling. Det förefaller 
mig därför helt överflödigt att för kam
marens ledamöter närmare redogöra 
för innehållet i den motion som jag till
sammans med kollegan herr Werner i 
denna kammare har väckt.

Jag begärde ordet, herr talman, för 
att uttrycka min förvåning över ut- 
skottsinajoritetens ständiga negativism. 
Från den borgerliga oppositionens sida 
bär som bekant framförts krav på att 
utreda möjligheterna till avdragsrätt 
vid beskattning för gåvor som ges till 
bl. a. religiösa, kulturella och humani
tära organisationer. År ut och år in har 
den socialdemokratiska majoriteten i 
riksdagen envist vägrat att gå med på 
detta.

Jag har studerat de betänkanden som 
avgivits av bevillningsutskottet under 
årens lopp beträffande denna fråga. 
Den socialdemokratiska majoriteten har 
aldrig stuckit under stol med att de ak
tuella organisationerna utför ett sam- 
hällsnyttigt arbete. Herr Brandt var 
också inne på detta i sitt anförande. 
Man berömmer deras initiativ, deras ar
bete och uppoffringar. Man stryker dem 
medhårs. Men ändå envisas man med 
att konsekvent avvisa det av högerpar
tiet framförda utredningskravet.

Jag kan för min del inte förstå detta 
inkonsekventa agerande. Förmodligen 
är huvudorsaken till den negativa 
ståndpunkten att socialdemokraterna 
menar att staten skall vara den institu
tion, som genom direkta bidrag skall 
stödja vissa organisationer och verk
samheter. Det heter i bevillningsutskot
tets betänkande nr 29: »En uppfattning
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om det vanskliga i att tillgodose önske
målen om stöd åt de allmännyttiga strä
vandena genom avdragsrätt vid beskatt
ningen kan erhållas genom att jäm
föra det ifrågasatta stödet med det alter
nativ, som ligger närmast till hands, 
nämligen stöd genom direkta bidrag av 
allmänna medel. Sådana bidrag lämnas 
endast efter ingående och detaljerad 
prövning beträffande varje särskilt än
damål, varvid villkoren för bidragens 
åtnjutande noggrant regleras. Såvitt ut
skottet kunnat finna är det uteslutet att 
åstadkomma en liknande prövning, om 
de allmännyttiga ändamålen skall främ
jas genom avdragsrätt vid taxeringen.»

Här lyser statens förmyndarmentali- 
tet igenom. De hjälpbehövande organi
sationerna skall knacka på kanslihusets 
dörr och be om en allmosa, och där
igenom skulle staten framstå som den 
generöse bidragsgivaren.

Vad har staten för förutsättningar att 
bättre än exempelvis en frikyrkoorga- 
nisation bedöma angelägenhetsgraden 
av de olika verksamhetsgrenarna? Har 
staten bättre förutsättningar att bedöma 
vad som är ett samhällsnyttigt arbete 
för individen och för medborgarna i 
stort? Herr Brandt sade också i sitt 
anförande att staten missar bedöm- 
ningsmöjligheterna. Han framförde det
ta som ett av de starkaste argumenten 
för att socialdemokraterna är mot för
slaget. Självfallet skall staten hjälpa 
till genom direkta bidrag av allmänna 
medel. Men att via beskattningen sti
mulera enskilda personer att lämna bi
drag till ändamål som från det allmän
nas synpunkt är värdefulla vore ett 
komplement till samhällets egen verk
samhet. De stora grupper av vårt folk 
som har intresse för de ideella strävan
dena kan inte förstå oviljan att bifalla 
yrkandena om en utredning — den 
ståndpunkten förefaller dem helt oför
klarlig.

Regeringen har förvisso inte under 
senare år underlättat dessa organisa
tioners arbete — tvärtom. Den 25-pro-
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centiga straffskatten på byggandet av 
kyrkor och samlingslokaler är inte bara 
betungande, massor av människor ser 
den dessutom som en helt orimlig på
laga. Jag skulle tro — för att inte säga 
att jag tar för givet — att det i den 
socialdemokratiska riksdagsgruppen 
finns ledamöter som delar motionärer
nas uppfattning om avdragsrätt för vis
sa gåvor vid taxeringen. Med tanke pa 
den partidisciplin som finns inom re
geringspartiet kommer de emellertid 
säkerligen inte att framträda, utan även 
i år kommer man att vägra att begära 
en utredning. Jag hoppas dock — och 
många tecken tyder pa det att den 
politiska ställningen i riksdagen nästa 
år är sådan att utredningsvägrarna be
finner sig i minoritet, så att vi äntligen 
får en utredning av denna fråga.

Med detta ber jag att få yrka bifall till 
reservationen.

Herr BRANDT (si kort genmäle:
Herr talman! Det är inte bara mina 

personliga synpunkter jag framfört, 
herr Gustafson i Göteborg — jag är i 
gott sällskap. Jag har bakom mig dels 
skattelagssakkunniga, dels utskottsmajo- 
riteten, även om den nu består av dem 
som segrat i lottdragningen. Jag vid
håller att det här är fråga om levnads
kostnader, vilket herr Gustafson i Gö
teborg gjorde sig litet lustig över. Jag 
tycker det är märkligt att man inte är 
så filantropisk att man kan ge bidrag 
utan att samtidigt få en skattelättnad, 
vilken blir större ju högre inkoms
ten är.

Herr Fridolfsson i Stockholm har to
talt missförstått alltsammans, såvitt jag 
kunde förstå. Han talade om inkonse
kvens, men vi är så konsekventa som 
man kan vara när vi håller på skatte
lagstiftningens principer. Vill riksda
gen ändra dem så all right, men så länge 
de finns kvar håller vi på dem. Frågan 
gäller ju att ge skattelättnad, inte åt 
mottagaren, utan åt dem som inte kan 
ge en gåva utan att få skattelättnad. Det
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är väl ändå uppenbart att det är mer 
rättvist att ge bidrag och därmed hjälpa 
dem som dessa allmännyttiga företag 
hjälper. Jag underströk att vi gör detta 
i så stor utsträckning att vi transfere- 
rar över 20 miljarder kronor varje år. 
Det är inte litet pengar!

Vad beträffar herr Fridolfssons tal 
om partidisciplinen är det väl inte 
märkvärdigare att socialdemokraterna 
håller samman än att andra partier gör 
det. Det är väl lättare att förstå att ett 
parti håller samman än att tre partier 
alltid går tillsammans och alltid före
träder samma linje. Att sådan disciplin 
förekommer är väl konstigare än att 
man håller ihop inom ett parti.

Herr Fridolfsson säger vidare att det 
nästa år kan bli en ändring, eftersom 
majoriteten här i riksdagen då kanske 
är en annan än den nuvarande. Det 
skall då bli intressant att se hur ni får 
er budget att gå ihop, om ni försöker 
tillgodose alla de motionskrav som ni 
under årens lopp fört fram. Jag före
ställer mig emellertid, att ert ställnings
tagande då blir ett helt annat.

Herr GUSTAFSON i Göteborg (fp) 
kort genmäle:

Herr talman! Herr Brandt tror att 
vårt ställningstagande i denna fråga 
skall bli annorlunda nästa år. Jag kan 
försäkra honom att så inte blir fallet.
Vi tycker att detta är en mycket allvar
lig fråga, och jag är litet förvånad över 
herr Brandts sätt att föra utskottets ta
lan i detta sammanhang.

När jag säger att man inte bör betrak
ta utgifter som en person har för all
männyttiga ändamål såsom levnads
kostnader, så anser herr Brandt att jag 
försöker göra mig löjlig över ett sådant 
betraktelsesätt. Det gör jag visst inte.
Jag anser att detta är ett allvarligt äm
ne, som också bör behandlas med all
var.

Herr Brandt anser att han är i gott 
sällskap, eftersom även skattelagssak- 
kunniga har invändningar att göra. Jag
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känner till det. Men vi får komma ihåg, 
att skattelagssakkunniga inte uteslöt 
möjligheten till avdragsrätt — de anvi
sade t. o. m. vissa vägar för avdrag __
men de hyste en del betänkligheter mot 
saken. Fn av dessa betänkligheter var, 
att om denna avdragsrätt infördes så 
skulle vissa människor med höga in
komster bli utsatta för påtryckningar 
från ideella organisationer att öka sina 
bidrag. Det ansåg skattelagssakkunniga 
vara en nackdel. Jag anser det tvärtom 
vara en fördel. Meningen med detta sy
stem är ju inte att man skall bereda 
skattelättnader för folk som ger bidrag 
till allmännyttiga ändamål, utan me
ningen är att göra det möjligt för dessa 
människor att öka sina bidrag till de 
allmännyttiga ändamålen. Det är detta 
som är det viktiga när vi nu ser att sta
ten inte kan öka sina anslag till dessa 
ändamål. Jag är säker på att herr 
Brandt liksom de flesta andra i denna 
kammare anser att det finns många än
damål som det verkligen vore värt att 
stödja. Men man tvingas att gå upp här 
i talarstolen och hänvisa till att man av 
statsfinansiella skäl inte kan tillstyrka 
förslag om bidrag. När vi nu anvisar 
en väg som gör det möjligt att ge ökat 
bidrag till dessa allmännyttiga ända- 
mal, tycker jag att man inte bör avvisa 
förslaget om en utredning av denna 
fråga. Därför anser jag att alla kamma
rens ledamöter oavsett partitillhörighet 
— uppriktigt sagt tycker jag inte att 
detta är en partipolitisk fråga — skulle 
kunna rösta för reservationen.

Herr FRIDOLFSSON i Stockholm (h) 
kort genmäle:

Herr talman! Herr Brandt är förvå
nad över att folk inte kan ge gåvor utan 
att begära skattebefrielse. Herr Brandt 
borde veta att inte minst medlemmarna 
i de frikyrkliga sammanslutningarna 
här i landet offrar hundratusentals för 
att inte säga miljontals kronor på sin 
verksamhet utan att få någon som helst 
skattebefrielse. Detta gör man och kom-
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mer man att göra trots den socialdemo
kratiska negativismen.

Den utredning som vi hemställer om 
skulle gälla ett maximerat avdragsbe- 
lopp. Med de belopp som skulle kunna 
komma i fråga bedriver man ingen kris
ten eller humanitär verksamhet __ var
så säker! Enligt OECD har vi här i lan
det världens hårdaste skattetryck. Na
turligtvis slår detta igenom inte minst 
hos de vanliga enkla människor som till 
stor del utgör frikyrkornas och dessa 
andra organisationers medlemmar. Där
för skulle en sådan här avdragsrätt, 
medföra en välkommen lättnad, och re
geringen skulle få färre uppvaktningar 
från dessa organisationer, eftersom de 
lättare skulle kunna klara sina ekono
miska engagemang.

Så bara ett par ord om partidiscipli
nen. Jag menade att det finns frikyrk
liga socialdemokratiska riksdagsmän, 
som anser det vara viktigare att lojalt 
följa partilinjen än att föra samfunds- 
medlemmarnas talan; de är mer social
demokrater än frikyrkomän.

Herr BRANDT (s) kort genmäle:
Herr talman! När jag talade om löj

ligheter, så var det därför att jag fat
tade herr Gustafson i Göteborg så att 
han gjorde sig löjlig över mig därför att 
jag sade att detta var levnadskostnader. 
Jag vidhåller det. Man har rätt att göra 
avdrag för omkostnader för inkomster
nas förvärvande, men hur man i övrigt 
använder inkomsterna ligger helt en
kelt vid sidan av skattelagstiftningen — 
den delen är levnadskostnader. Ger man 
bort en gåva så är det en levnadskost
nad — den saken är väl ganska uppen
bar.

Skattelagssakkunniga har uttalat — 
jag citerar ur bevillningsutskottets före
varande betänkande — »att enbart den 
omständigheten att ändamålen ärbehjär- 
tansvärda och att institutionerna behö
ver stöd ej utgör skäl för avdragsrätt 
vid beskattningen. Det kan vid förut
sättningslöst övervägande befinnas

lämpligare att understöd ges i annan 
form, om understöd från det allmännas 
sida över huvud taget anses böra ifråga- 
komma.»

Herr talman! Mer skall jag inte delta 
i debatten. Jag vidhåller mitt yrkande 
om bifall till utskottets hemställan.

Herr GUSTAFSSON i Borås (fp):
Herr talman! Som motionär vill jag 

— för vilken gång i ordningen minns 
jag inte men detta kommer väl i alla 
fall att bli den sista — säga några ord 
i den fråga som behandlas i utskotts- 
betänkandet. Frågan har varit före vid 
ett otal riksdagar, senast 1966 och 1967. 
Vid dessa tillstyrkte utskottet yrkandet 
om en skrivelse till Kungl. Maj:t angå
ende utredning i ärendet.

Det är riktigt som har sagts att det 
inte råder några delade meningar om 
värdet och nyttan av det arbete, som 
utförs både inom och utom vårt land 
av olika humanitära, kulturella, religiö
sa och vetenskapliga organisationer. Om 
värdet av detta arbete på skilda områ
den behöver man alltså inte diskutera. 
Men om vägarna för att ekonomiskt 
främja detta arbete går meningarna isär 
— det har herr Brandt rätt i.

Vi motionärer och många andra har 
den uppfattningen att riksdagen bör 
lagstifta om införande av rätt för fv- 
siska personer till avdrag vid den stat
liga inkomstbeskattningen upp till en 
viss maximigräns. Det gäller alltså gå
vor till u-hjälp och andra uppenbart 
allmännyttiga ändamål.

Jag har den uppfattningen att denna 
fråga hör till de spörsmål som kommer 
att leva och göra sig påminda tills de 
blivit lösta på ett ur vår synpunkt till
fredsställande sätt. Jag börjar ju som 
herr talmannen vet höra till de gamla 
i denna kammare och jag minns vad 
herr Adolv Olsson i Gävle sade i debat
ten 1955 när detta spörsmål var före. 
Hans ord föll ungefär så här: Den 
springande punkten i detta samman
hang är inte de små gåvor som det kan
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vara fråga om, utan det år risken för 
att vi öppnar vägen för ett avhändande 
av stora skatteobjekt. Kan man finna en 
väg där dessa risker uteslutes skall jag 
inte ställa mig omöjlig till att i detta 
sammanhang medverka till en lösning.
Vi som lyssnade fann herr Adolv Ols
sons ord resonabla och har sökt att 
finna en sådan väg som han förordade.
Vi har därför föreslagit ett maximibe
lopp på t. ex. 1 000 kronor. Den förstå
elsens milda ande som från Adolv Ols
sons sida svävade över denna fråga har 
knappast funnit något fäste bland hans 
partikamrater i bevillningsutskottet se
dan han lämnade riksdagen. Jag bekla
gar det. Jag vet att man kan se denna 
fråga från olika principiella synpunk
ter. Jag vill visst inte säga att de som 
hävdar en annan uppfattning är totalt 
främmande för all saklig behandling av 
frågan. Det vore både dumt och orik
tigt att säga det. Men jag tycker att man 
inte behöver låsa fast sig så fruktans
värt vid en princip att man inte kan 
tänka sig en ändring, om det finns verk
ligt bärande sakskäl för att ändra sig.

Det är ju, som herr Gustafson i Göte
borg sagt här förut, inte fråga om att 
någon skall kunna tillskansa sig förmå
ner, utan det gäller att man skall få 
möjlighet att ge ännu mer än för när
varande. De ideella organisationerna 
utgör, skulle man väl kunna säga, ett 
värdefullt komplement till samhällets 
egna institutioner. Det borde därför 
kunna anses vara ett direkt samhällsin
tresse att statsmakterna sökte stimulera 
till att människor ännu mera stödde 
och offrade frivilligt till ideell verk
samhet. Det växande behovet i u-länder- 
na är vi vakna för, men den ekonomis
ka ökningen av bidragen till denna 
verksamhet från samhällets sida är inte 
något att yvas över. Som skäl för den 
långsamma ökningen åberopar man fi
nansiella, organisatoriska personella 
och administrativa svårigheter. Jag skall 
inte gå in på bärigheten i dessa skäl. 
Men att t. ex. missionens arbete i u- 
länderna på skolans och sjukvårdens
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område — även sedan de inhemska kyr
korna fått ansvaret för verksamheten
__ är betydande och behoven skriande,
vet ju alla som lever med i detta arbete.

Förr gjorde man i debatten gällande 
att det skulle föra med sig en hel del 
krångel vid taxeringen om man bifölle 
vårt yrkande. Det skälet för avslag har 
inte anförts de senare åren. Till en del 
tas de upp i utskottets utlåtande i år.
I stället har man velat lösa frågan ge
nom att låta eventuella bidrag gå över 
budgeten, alltså genom direkta stats
bidrag. Jag vill i det sammanhanget, 
herr talman, säga att jag alltid varit 
tveksam inför bidragslinjen över bud
geten, men jag kan å andra sidan inte 
förstå att bidragslinjen skulle behöva 
utesluta avdragslinjen. Jag har svårt att 
förstå varför utskottet inte ens velat gå 
med på en utredning.

Utskottet har, tycker jag, haft mycket 
svårt att argumentera bort det faktum 
att många länder i Europa har infört 
avdragsregler vid beskattningen just ef
ter de linjer vi förordat. Jag har inte 
kunnat finna att t. ex. Danmark har 
så avvikande skatteregler att man för
denskull måste underkänna lagstift
ningen där som ett till efterföljd ma
nande exempel. Det intressanta i detta 
sammanhang är för resten, herr talman, 
att det var en socialdemokratisk dansk 
regering som tog initiativet till den lag 
som tillåter rätt till avdrag vid beskatt
ning för gåvor givna till de ändamal det 
här är fråga om. Jag har inte heller från 
något parti i Danmark hört, att man an
sett det fattade beslutet vara ett misstag. 
Tvärtom vandrar man vidare på den 
inslagna vägen. Jag yrkar bifall till re
servationen av herr Yngve Nilsson in. fl.

I detta anförande instämde herrar 
Harnrin i Jönköping (fp), Eriksson i 
Bäckmora (ep) och Jonsson (fp).

Herr JOHANSSON i Skärstad (ep): 
Herr talman! Det är ett omfattande 

arbete som utförs på frivillighetens väg 
i vårt land, och kanske borde det ägnas
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mer uppmärksamhet. Det är en ovär
derlig tillgång att det finns människor 
som frivilligt satsar tid och medel för 
att tjäna sina medmänniskor och där
med samhället. Denna anda och dessa 
initiativ utgör en tillgång i och för vår 
demokrati som vi inte har råd att av
vara. Därför anser vi det vara statens 
plikt, inte att försvåra, utan att stödja 
och stimulera.

U-hjälpen har poängterats i debatten 
och frivilliginsatsen har härvidlag va
rit och är enastående. Den frivilliga in
satsen på det kulturella, ideella, reli
giösa och humanitära området betyder 
oerhört mycket för vårt land. Det ar
bete som utförs frivilligt bland vår ung
dom kan inte nog uppskattas. Därtill 
kommer det som frivilligt görs för dem 
som misslyckats och behöver samhäl
lets vård. Vad skulle det kosta staten 
att utföra detta arbete? Om vi avhän
der oss den tillgång som frivilliginsat- 
sen utgör, kommer det att kosta staten 
mer att utföra detta arbete än det kos- 
dar att tillmötesgå motionärernas och 
reservanternas önskemål.

Det skulle vara intressant att få veta 
vad broderskapsrörelsens representan
ter tycker och tänker. Det finns säkert 
inånga broderskapare i vårt land som 
gärna skulle vilja stödja reservationen 
i dag. Vilka vägar som är bäst får en 
kommande utredning ta ställning till. 
Jag ber bara att få hänvisa till de alter
nativ som anges i motionerna 1:639 
och 11:597.

Jag yrkar, herr talman, bifall till re
servationen.

Härmed var överläggningen slutad. 

Mom. A

Herr talmannen gav propositioner 
dels på bifall till utskottets hemställan, 
dels ock på bifall till reservationen; 
och fann herr talmannen den förra pro
positionen vara med övervägande ja be
svarad. Herr Gustafson i Göteborg be
gärde emellertid votering i anledning 
varav efter given varsel följande vote-

av inkomst från grus-, torv- eller lertäkt

ringsproposition upplästes och godkän
des:

Den, som vill, att kammaren bifaller 
bevillningsutskottets hemställan i mom. 
A) i utskottets betänkande nr 29, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, har kammaren bifallit re

servationen av herr Yngve Nilsson 
in. fl.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr talmannen tillkännagav, att 
han funne flertalet av kammarens leda
möter ha röstat för ja-propositionen. 
Herr Gustafson i Göteborg begärde 
emellertid rösträkning, varför votering 
medelst omröstningsapparat verkställ
des. Därvid avgavs 108 ja och 99 nej.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

Mom. Ii

Utskottets hemställan bifölls.

§ 14
Beskattningen av inkomst från grus-, 

torv- eller lertäkt

Föredrogs bevillningsutskottets be
tänkande nr 31, med anledning av mo
tioner rörande beskattningen av in
komst från grus-, torv- eller lertäkt.

T de likalydande motionerna I: 258 av 
herrar Brundin och Strandberg samt 
H: 330 av fru Sundberg m. fl. hade hem
ställts, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj -'t begärde förslag till sådan 
ändring av kommunalskattelagen att 
markägare eller annan som hade intäkt 
av grus-, torv- eller lertäkt finge avsätta 
viss del av intäkten till ett s. k. åter- 
ställningskonto utformat i enlighet med
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de principer som framförts i motio
nerna.

Utskottet hemställde, 
att riksdagen måtte avslå motioner na 

I: 258 och II: 330, i vad de icke kunde 
anses besvarade genom vad utskottet 
anfört.

Reservation hade avgivits av herrar 
Yngve Nilsson, Gösta Jacobsson och 
Lothigius (samtliga h), vilka ansett att 
utskottet bort hemställa,

att riksdagen måtte med bifall till 
motionerna I: 258 och II: 330 i skrivelse 
till Kungl. Maj :t begära förslag till så
dan ändring av kommunalskattelagen 
att markägare eller annan som hade in
täkt av grus-, torv- eller lertäkt finge 
avsätta viss del av intäkten till ett s. k. 
återställningskonto i enlighet med de 
principer som framförts i motionerna.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr LOTHIGIUS (h):
Herr talman! Denna fråga är av mera 

materiell karaktär än den föregående 
men berör ungefär samma sak, nämli
gen rätten att göra avdrag. Vad motio
närer och reservanter i detta fall vill 
är att medel från intäkter av grus-, torv- 
eller lertäkt skall få avsättas till en åter- 
ställningsfond, där medlen skall kun
na användas av exploatören för att 
snygga upp och återge marken eller om
rådet ett ur miljösynpunkt tilltalande 
utseende. Det sättet anser vi vara det 
minst krångliga och mest effektiva för 
att få till stånd det restaureringsarbete 
som vi alla önskar på detta område. 
Genom möjlighet till avsättning till en 
sådan fond och avdrag för det som åt
går till återställningsarbetet stimuleras 
också innehavarna av sådana täkter att 
omedelbart medverka till ett dylikt åter- 
ställningsarbete.

Herr talman! Med det anförda vill jag 
yrka bifall till den reservation som av
givits vid bevillningsutskottets föreva
rande betänkande.

Herr ANDERSSON i Essvik (s):
Herr talman! Motionärerna har på

pekat att exploatör av grustäkt har skyl
dighet att utföra vissa återställningsar- 
beten samt att det arbetet ofta verk
ställes sedan exploateringen är avslu
tad. På grund härav anser motionä
rerna det vara riktigt att exploatören 
får rätt att under den tid verksamheten 
pågår avsätta viss del av inkomsten till 
en fond för att täcka kostnaderna för 
återställningsarbetet. Högerns repre
sentanter i utskottet har, som herr 
Lothigius anfört, reserverat sig för bi
fall till motionerna.

I bevillningsutskottets betänkande re
dovisas två förhandsbesked från riks
skattenämnden, i vilka nämnden förkla
rat de sökande icke vara berättigade 
till avdrag för avsättning för täckande 
av framtida kostnader. Ingetdera av de 
båda fallen är dock av sådan art att 
man med säkerhet kan påstå att det är 
normgivande. Något regeringsrättsavgö- 
rande föreligger heller inte. Frågan om 
avdrag för framtida kostnader bedöms 
dock av regeringsrätten restriktivt. 
Skattskyldig skall kunna visa att åta
gandet medför betydande framtida ut
gifter.

Utskottet har anfört att i en ratio
nellt driven täktverksamhet utföres en 
stor del av återställningsarbetena me
dan uttagen pågår. Om en exploatör kan 
visa att han får betydande utgifter efter 
det att arbetena är avslutade är det 
inte uteslutet, att regeringsrätten kom
mer att anse vederbörande berättigad 
att göra avsättningar med skäligt be
lopp för att täcka den framtida kost
naden. Jag skall slutligen erinra om att 
skattskyldig enligt förordningen om rätt 
till förlustutjämning har möjlighet att 
åtnjuta avdrag för tidigare åsamkad 
förlust.

Med det anförda, herr talman, ber jag 
att få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Överläggningen var härmed slutad.
Herr talmannen gav propositioner
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Förfarandet vid bodelning

dels på bifall till utskottets hemställan, 
dels ock på bifall till reservationen av 
lierr Yngve Nilsson m. fl.; och biföll 
kammaren utskottets hemställan.

§ 15
Förfarandet vid bodelning i anledning

av hem- och äktenskapsskillnad

Föredrogs första lagutskottets utlå
tande nr 22, i anledning av motioner 
angående förfarandet vid bodelning i 
anledning av hem- och äktenskapsskill
nad.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits yttrade:

Herr HUGOSSON (s):
Herr talman! Vid första lagutskottets 

utlåtande nr 22 är fogad en blank reser
vation av fröken Mattson, som i första 
kammaren väckt en motion lika lydan
de med en motion av herr Bergman och 
mig i denna kammare. I dessa motioner 
har frågan om förfarandet vid bodel
ning i anledning av hemskillnad och 
äktenskapsskillnad aktualiserats.

Det förhåller sig ju så på äktenskaps- 
rättens område att parterna är berät
tigade till fri rättegång i samband med 
skilsmässa. Denna rätt är emellertid 
begränsad till själva äktenskapsskillna
den och gäller ej t. ex. bodelning i sam
band med ett tvångsskifte. För denna 
bodelning förordnas en särskild skiftes
man, men tyvärr har denne inte alltid 
juridisk erfarenhet eller kunnighet. 
Denne skiftesman skall framlägga för
slag till bodelning om makarna inte fri
villigt kommer överens härom.

Även om parternas bo inte är särskilt 
omfattande, kan det vara juridiskt be
svärligt att på ett rättvist sätt genom
föra bodelningen. Oftast förekommer 
svårigheter när det gäller bostaden, 
speciellt om det är fråga om ett eget- 
hem eller en s. k. insatslägenhet. Kost
naderna för bodelningsförrättningen, 
liksom för den eventuella juridiska

i anledning av hem- och äktenskapskillnad

hjälp parterna måste anlita för att häv
da sin rätt, får dessa själva stå för.

Detta förhållande har fått till följd 
att parter i små ekonomiska omständig
heter inte har möjlighet att rättsligt 
pröva förfarandet vid bodelningen. Inte 
alltid kan man heller få tag i en lämp
lig skiftesman, eftersom denne kan ris
kera att ej erhålla ersättning för sitt ar
bete om parterna saknar ekonomiska 
tillgångar.

Detta såväl ur rättssäkerhetssynpunkt 
som ur social rättvisesynpunkt otill
fredsställande förhållande är bakgrun
den till att frågan motionsvägen har 
aktualiserats av oss. I motionerna har 
vi hänvisat till att man såväl i Dan
mark som i Norge har ett annat system, 
där bodelningen i de fall parterna ej 
kommer överens förrättas av en sär
skild skiftesrätt, som kostnadsfritt löser 
frågan om parternas bodelning, varvid 
således ett rättsligt förfarande garan
teras.

De remissinstanser som tillfrågats 
har ställt sig tveksamma till förslaget 
om inrättande av en särskild skiftes
rätt här i Sverige, bl. a. av organisa
toriska skäl. Stockholms stads rätts- 
hjälpsanstalt, som väl är den remiss
instans som främst mött dessa problem, 
skriver emellertid: »Rättshjälpsanstal- 
ten delar motionärernas uppfattning att 
ett bodelningsförfarande inför skiftes
rätt skulle kunna innebära en lösning 
av berörda problem.» Men även om 
remissinstanserna i övrigt alltså varit 
tveksamma har de delat vår uppfattning 
att nuvarande system, som innebär att 
ekonomiskt mindre bemedlade ställs i 
ett sämre läge än ekonomiskt välsitue- 
rade, att förhållandena skiftar i olika 
delar av landet och att utländska med
borgare som vistas i vårt land i detta 
avseende är bättre ställda än svenska 
medborgare, inte är acceptabelt. Den 
uppfattningen delas alltså av samtliga 
remissinstanser. Remissinstanserna har 
genomgående förordat en utvidgning 
av möjligheterna för mindre bemedla-
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de att erhålla fri rättegång även vid 
själva bodelningen i samband med ett 
tvångsskifte. Att få till stånd en sådan 
ordning har också varit huvudsyftet 
med vår motion; förslaget om en sär
skild skiftesrätt skall alltså sättas in i 
detta sammanhang.

Även utskottet synes dela vår och 
remissinstansernas syn på själva grund
frågan, eftersom det i utskottsutlåtan- 
det heter att »olägenheter utan tvivel 
föreligger i vissa avseenden; bl. a. är 
det otillfredsställande att ersättnings- 
möjligheterna växlar i olika delar av 
landet». Det är därför svårt att förstå 
att utskottet inte tillstyrkt motionerna, 
i vilka det ju hemställts »att riksdagen 
måtte besluta att i .skrivelse till Kungl. 
Maj :t begära prövning av förfarandet 
vid tvångsskifte i anledning av7 hem- 
eller äktenskapsskillnad». Utskottet ut
talar i stället att denna fråga måste be
dömas i det större sammanhang som 
hela rättshjälpsfrågan utgör. Eftersom 
rättshjälpsfrågan emellertid enligt ut
skottet faller utom ramen för de väckta 
motionerna, kan jag bara säga som stu
denten sade till professorn sedan han 
kuggats i tentamen: »Jag kommer till
baka!» Och jag lovar att då, herr tal
man, aktualisera hela rättshjälpsfrågan. 
En lösning av de problem som vi tagit 
upp i motionerna är såväl ett rättssäker- 
hetskrav som ett socialt rättvisekrav.

Herr talman! Jag har inget yrkande.

Fru LöFQVIST (s):
Herr talman! Eftersom herr Hugsson 

inte ställde något yrkande, har jag ingen 
anledning att i dag ta upp någon debatt 
i ärendet, särskilt som herr Hugosson 
lovade att ärendet skall återkomma. 
Herr Hugosson citerade vidare stora 
delar av utskottets skrivning, och jag 
är övertygad om att herr Hugosson in
ser att utskottet inte haft möjlighet att 
ta ställning till den detalj som han pe
kade på, eftersom frågan faller utom 
ramen för de väckta motionerna. Jag 
bar ingenting emot att vi på nytt får

diskutera frågan och söka finna en lös
ning av den i det större sammanhang, 
som utskottet antytt.

Herr talman! Med det sagda och med 
hänvisning till de avsnitt av utskottets 
skrivning, som herr Hugosson citerade, 
ber jag att få yrka bifall till utskottets 
hemställan.

Efter härmed slutad överläggning bi
föll kammaren utskottets hemställan.

§ 16
Föredrogs första lagutskottets utlå

tande nr 23, i anledning av motioner 
om dels obligatorisk förarplatsförsäk
ring, dels förarplatsförsäkring för av 
stat och kommun ägda fordon.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 17
En fast organisation för offentlig 

försvarare i brottmål

Föredrogs första lagutskottets utlå
tande nr 24, i anledning av motion om 
en fast organisation för offentlig för
svarare i brottmål.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits yttrade:

Herr SJÖHOLM (fp):
Herr talman! Detta ärende rör frå

gan om offentliga försvarare i brott
mål. I egenskap av motionär skall jag 
be att få säga några ord.

Vi har ett system med offentliga för
svarare i brottmål, vilket är bra och rik
tigt. Det är väl en självklarhet i en rätts
stat att envar anklagad skall ha tillgång 
till fullgod rättshjälp. Jag anser dock 
att det system vi har är behäftat med 
vissa brister. Jag skall redogöra för de 
mest iögonfallande.

Till att börja med vill jag framhålla 
att det är så att offentlig försvarare 
i brottmål utses på frivillighetens väg. 
Man anlitar de advokater som finns.
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Jag tror inte att det i stort sett i prak
tiken har visat sig svårt att få tag i 
offentliga försvarare, men rent formellt 
skulle man — eftersom systemet vilar 
på frivillighetens grund — kunna tänka 
sig att det någon gång kunde vara omöj
ligt att skaffa fram någon. Det är prin
cipiellt felaktigt att förhållandena är 
sådana. Det har alltså stundom visat sig 
svårt att få tåg i offentlig försvarare.
I exempelvis Norrland är det ibland be
svärligt att få medlemmar av Advokat
samfundet som offentliga försvarare.

Vidare är det på det sättet att dom
stolen avgör om offentlig försvarare 
skall utses och i så fall vem som skall 
vara det. Det är naturligtvis inte rik
tigt bra att samma domstol som sedan 
skall döma i målet avgör om vederbö
rande anklagad skall ha tillgång till 
offentlig försvarare eller inte. Det är 
inte orimligt att den person som blivit 
dömd vid domstol och blivit förvägrad 
att få offentlig försvarare sedan säger 
sig att han var dömd på förhand, efter
som han inte fick någon offentlig för
svarare. Han kan alltså tycka att det 
gick som det gick av denna anledning. 
Helt säkert skulle ett sådant antagande 
vara alldeles ogrundat, men det är otill
fredsställande nog att denna misstanke 
kan uppkomma hos den dömde.

Dessutom avgör alltså domstolen vem 
som skall utses till offentlig försvarare. 
Som vi alla vet uppstår fixstjärnor på 
detta område. Vissa advokater får rykte 
om sig att kunna mer än andra. De an
klagade vill sedan ofta gärna ha dessa 
som offentliga försvarare även när det 
gäller relativt bagatellartade förseelser. 
Detta förvägras vederbörande anklagad 
i många fall. Det förhållandet att man 
inte får den advokat man vill ha tas 
inte sällan till intäkt för att man är 
dömd mer eller mindre på förhand.

Arvodena för offentliga försvarare 
uppgår många gånger, vilket är allmänt 
bekant, till mycket stora belopp. Det 
kan röra sig om 70 000, 80 000 och ända 
upp till 100 000 kronor. .lag vill inte

säga att dessa arvoden är oförtjänta, 
men hos allmänheten, som till sist i 
regel får betala dessa pengar, vållar 
dessa stora ersättningar ofta en viss för- 
trytsamhet. Det är inte bra ur rätts
samhällets synpunkt.

Det är också så — vilket framgått 
av uppgifter i stockholmspressen helt 
nyligen — att det inom advokatkretsar 
väcker ett visst missnöje att en del ad
vokater anses favoriserade av domsto
larna, som alltså skulle utse offentliga 
försvarare inom en viss grupp av advo
kater, medan andra ställs utanför.

Till sist vill jag framhålla, vilket kan
ske är det allvarligaste felet med det 
nuvarande systemet, att den anklagade 
och så småningom dömde blir ersätt- 
ningsskyldig för det försvar han fått av 
en offentlig försvarare. Det innebär allt
så att den som blivit dömd, kanske till 
ett frihetsstraff, när han kommer ut 
och skall återinpassas i samhället blir 
ansatt av exekutiva myndigheter för 
att betala de rättegångskostnader som 
uppstått. Detta strider mot en modern 
kriminalpolitisk syn som dock — som 
väl är — har till huvudsyfte att åter
anpassa den brottslige till ett normalt 
liv.

Alla dessa brister och olägenheter 
skulle man — tror vi motionärer — 
komma ifrån om man hade ett system 
med statsanställda offentliga försvara
re. Vi tycker att det vore naturligt att 
samhället ställde försvarare till för
fogande på samma grunder som man 
nu ställer åklagare till förfogande. Det 
ena är lika viktigt som det andra i ett 
rättssamhälle. Därför borde dessa två 
funktionärer stå på samma grund. Vi 
menar alltså att statsverket borde an
ställa offentliga försvarare, förslagsvis 
indelade efter samma system som åkla- 
gardistrikten. Dessa försvarare skulle 
avlönas av statsverket, och man skulle 
sedan inte ta ut några pengar av den 
anklagade eller dömde.

Motionen har remissbehandlats och 
blivit föremål för en nedgörande kritik
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från de allra flesta håll. Det har till 
och med i något remissyttrande talats 
om att motionen är diktatnrinspirerad 
och inte demokratisk. Det har jag väl
digt svårt att förstå. Först och främst 
kan man naturligtvis säga att något gott 
kan komma även från diktaturländerna 
och att förslaget inte bör utmönstras 
enbart av den anledningen att man 
anser det diktaturinspirerat. Dessutom 
har jag mycket svårt att förstå att den 
synen på problemet, att envar anklagad 
skall ha tillgång till fullgod rättshjälp 
och att denna skall vara kostnadsfri, 
skulle vara odemokratisk. Jag tycker 
tvärtom att det är en i högsta grad 
demokratisk tanke att en anklagad i en 
rättsstat skall få rättshjälp kostnads
fritt.

Några remissinstanser har också sagt 
att det är oriktigt att försvararna skulle 
vara statsanställda. Dessa uttalanden 
andas en viss aversion mot statstjänste
män över huvud taget. Man betecknar 
statstjänstemän som människor som gör 
ungefär vad de blir tvingade till, som 
inte kan engagera sig och som inte har 
någon verklig lust att arbeta med de 
uppgifter de blir ålagda. Detta är ett 
mycket orättvist betyg.

Det sägs i något remissyttrande att 
det vore oriktigt om en offentlig för
svarare skulle vara anställd av motpar
ten. Man anser att staten är part i rätte
gången, vilket är ett synsätt som jag inte 
vill dela. Jag anser att staten inte är 
part i någon rättegång. Vid ett brott
mål skall staten se till att det ordnas 
goda förutsättningar för en objektiv 
rättegång. Det skall finnas funktionärer 
som sköter detta, åklagare, domare och 
försvarare. När man säger att det vore 
oriktigt att en försvarare skulle vara 
anställd av statsverket, träffar denna 
kritik också domarkåren, eftersom do
marna också är anställda av staten. 
Nämndemännen är avlönade av staten 
och skulle i så fall vara anställda av 
den ena parten. Detta är ett mycket 
underligt synsätt.

Jag anser inte att något av de argu
ment som av remissinstanserna har an
förts mot motionens syften är särskilt 
tungt vägande. Det är i stor utsträck
ning tröghetens lag som verkar. Jurister 
är ett konservativt släkte — på gott och 
ont. Förslaget är måhända för omstör
tande för att man skall kunna accep
tera det på en gång.

Herr talman! Även om första lagut
skottet inte har velat verka för motio
nens syften, är jag viss om att tiden 
kommer att göra det. Därmed skall jag 
tills vidare vara nöjd.

Fru JOHANSSON (s):
Herr talman! Motionärerna har inte 

yrkat bifall till motionen, vilket innebär 
att det inte är nödvändigt att ta upp 
någon större diskussion beträffande 
denna fråga.

Det är riktigt, som herr Sjöholm an
för, att alla remissinstanser har uttalat 
sig mot det föreslagna systemet. I mo
tionerna framförs, som herr Sjöholm 
också har sagt, åtskilliga kritiska syn
punkter på den nuvarande ordningen 
med offentliga försvarare, och ett nytt 
system med statsanställda försvarare 
föreslås.

I utskottet anser vi att det system 
som för närvarande tillämpas är ganska 
tillfredsställande. Man kan knappast 
säga att de personer som det här talas 
om inte har stora möjligheter att få sin 
sak prövad och att de genom de offent
liga försvarare som utses inte har möj
lighet att hävda sina synpunkter. Ut
skottet säger också: »I och för sig er
bjuder alltså det av motionärerna före
slagna systemet, såvitt utskottet kunnat 
finna, icke några fördelar framför det 
nuvarande vare sig för det allmänna 
eller för den som behöver bistånd av 
försvarare.»

Utskottet har också diskuterat mo
tionärernas förslag beträffande stats
anställda försvarare och är av den upp
fattningen, att det nog ur psykologisk 
synpunkt kan vara lämpligare och lyck-
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ligare att, såsom systemet rtu fungerar, 
ha tillgång till försvarare vilka genom 
sin ställning är helt oberoende i förhål
lande till staten. Jag tror absolut inte 
att det skulle vara någon risk för att 
en offentlig försvarare i statlig tjänst 
av den anledningen skulle lockas att 
vara partisk, men jag tror som sagt att 
det rent psykologiskt måste inge den 
anklagade större trygghetskänsla att 
veta att han har en försvarare i obe
roende ställning i förhållande till myn
digheterna.

Utskottet anser sålunda att det inte 
finns något skäl att för närvarande bi
falla motionärernas hemställan. Utskot
tet föreslår därför att motionen i fråga 
inte måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd.

Efter härmed slutad överläggning bi
föll kammaren utskottets hemställan.

§ 18
Vidgad revisionsplikt för företag

Föredrogs första lagutskottets utlå
tande nr 25, i anledning av motioner 
om vidgad revisionsplikt för företag.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits anförde

Herr LOTHIGIUS (h):
Herr talman! Sedan hösten 1967 före

ligger ett sakkunnigbetänkande med 
förslag till lag om skyldighet att föra 
räkenskaper. Enligt förslaget skulle 
skyldighet att föra räkenskaper åligga 
förutom vissa juridiska personer envar 
annan som yrkesmässigt driver själv
ständig rörelse, dock ej den som brukar 
jordbruksfastighet eller idkar uthyr
ning av annan fastighet.

Det är mot denna bakgrund som vi 
har motionerat och föreslagit att man 
skall göra en utredning om behovet av 
en vidgad revisionsplikt i Sverige. Det 
kan tyckas egendomligt att man här

Vidgad revisionsplikt för företag

skulle skapa ytterligare krångel på det
ta område.

Det heter nu att åtal för oaktsamhet 
och uppsåt kan väckas, därest myndig
het vid granskning funnit anledning 
göra anmälan och icke som nu endast 
vid betalningsinställelse. Men i och med 
att man också kommer att införa skärp
ta straffbestämmelser anser vi det nu 
vara väsentligt att en ännu större del 
av den företagsamhet som här kommer 
i åtanke åläggs denna revisionsplikt.

Man har i Norge haft en sådan revi
sionsplikt sedan ett tiotal år, och vi 
tror att denna plikt i stället för att 
stjälpa företagen utgör en hjälp för 
dem. Inte minst inom bankinstituten 
säger man att det föreligger ett stort 
behov av att kunna överblicka ett före
tags ställning, varigenom man på ett 
bättre sätt än hittills kan bedöma dess 
kreditvärdighet och andra faktorer. 
Man blir även säkrare på att bedöma 
företagets möjligheter för framtiden. 
Det föreligger också vissa strukturför- 
ändringsskäl som det finns anledning 
att framhålla.

Utskottet har avstyrkt motionerna 
och åberopat de olika remissinstanser
na. Det är felaktigt att i utskottsskriv- 
ningen säga att remissinstanserna i stort 
sett varit negativa. Det är bara en re
missinstans som klart avstyrkt, nämli
gen Köpmannaförbundet. De andra fem 
instanserna har sagt ja, flera ett direkt 
ja. Jag vill särskilt påpeka det sistnäm- 
da. Jag tror, herr talman, att denna frå
ga kommer igen till riksdagen. Jag har 
nu inget yrkande.

Vidare yttrades ej.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 19
Föredrogs och lades till handlingar

na tredje lagutskottets memorial nr 39, 
föranlett av kamrarnas skiljaktiga be
slut vid behandlingen av tredje lagut-

3 — Andra kammarens protokoll 1968. Nr 17



34 Nr 17 Onsdagen den 17 april 1968

Viss omläggning av skördeskadeskyddet

skottets utlåtande i anledning av Kungl. 
Maj :ts proposition angående vissa an
slag ur kyrkofonden, m. m. jämte i äm
net väckta motioner.

§ 20

Viss omläggning av skördeskadeskyddet

Föredrogs jordbruksutskottets utlå
tande nr 15, i anledning av motioner 
angående viss omläggning av skörde
skadeskyddet.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits yttrade:

Herr BÖRJESSON i Falköping (ep):
Herr talman! Det kanske kan före

falla litet märkligt att jag begär ordet 
vid behandlingen av föreliggande ut
skottsutlåtande, då jag inte är vare sig 
motionär eller ledamot av utskottet. 
Även om föreliggande utlåtande ej be
handlar administrationskostnaderna för 
skördeskadeskyddet, anser jag att det 
finns anledning att ta upp denna fråga, 
och detta är skälet till att jag liar be
gärt ordet. Det finns därför anledning, 
herr talman, att närmare penetrera frå
gan om administrationskostnaderna för 
skördeskadeskyddet.

Enligt uppgifter som jag fått skulle 
för budgetåret 1968/69 administrations
kostnaderna för skördeuppskattning, 
s k ö r de s k a d e s k y d d och lantbruksregis- 
ter uppgå till 7 645 000 kronor. Upp
skattningsvis skulle inte mindre än 5 
miljoner kronor hänföras till skörde
skadeskyddet. På riksplanet har statens 
jordbruksnämnd vissa kostnader för 
skördeskadeskyddet i anledning av be- 
svärsärenden m. m. på 10 000—20 000 
kronor. På regionplanet har lantbruks
nämnderna kostnader på cirka 600 000 
kronor per år för samma ändamål. De 
sammanlagda administrationskostna
derna för skördeskadeskyddet uppgår 
till över 5,6 miljoner kronor. Denna 
summa synes alldeles för hög om man 
tänker på att staten skjuter till 15 miljo

ner kronor och jordbrukarna själva 
ungefär samma belopp till skördeskade- 
fonden. Skall administrationskostnader
na verkligen behöva vara så höga?

De dryga kostnaderna för att admi
nistrera skördeskadeskyddet bör ge 
statsmakterna och jordbrukets organi
sationer anledning att ta sig en fundera- 
re på om det inte vore möjligt att er
sätta skördeskadeskyddet med låt oss 
säga ett resultatutjämningskonto kombi
nerat med ett katastrofskydd.

Herr talman! Jag har intet yrkande.

I detta anförande instämde herrar 
Vigelsbo och Eriksson i Bäckmora 
(båda ep).

Herr HEDIN (h):
Herr talman! Anledningen till detta 

utskottsutlåtande är motionerna I: 705 
och II: 905, som jag varit med om att 
väcka. De frågor som tas upp däri lik
som den fråga som herr Börjsesson i 
Falköping tog upp berörs även i jord
bruksutskottets utlåtande nr 16.

I motionerna har vi tagit upp dels 
frågan om vissa tekniska förbättringar 
av skördeskadeskyddet, dels frågan om 
utbetalning av skördeskadebidrag och 
kompletteringar av skördeskadeskyddet 
— eventuellt, som herr Börjesson i Fal
köping nämnde, genom en allmän resul
tatutjämning.

Beträffande de tekniska förbättring
arna har vi i motionen framhållit att 
oljeväxterna bör bedömas på samma 
sätt som andra grödor. Skördetekniska 
nämnden har i det fallet uttalat: »Vid 
en pågående översyn av tekniken för 
normskördeberäkningarna prövas möj
ligheterna att i fortsättningen beakta 
den årliga skördeökningen även för 
oljeväxterna.» Man kommer att sträva 
efter att få lika bedömning, och det 
är bra.

Vi har också påtalat att områden som 
blivit utsatta för översvämning för 
närvarande inte räknas med vid skör- 
deskadeersättning. Skördestatistiska
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nämnden har mycket positivt uttalat att 
även förluster av detta slag borde beak
tas i skördeskadeskyddet, och man av
ser uppenbarligen att ta upp frågan så 
fort man har möjlighet därtill.

De obesådda arealerna har vissa år 
haft stor negativ betydelse, eftersom 
man inte fått räkna med dem i skyd
det. Skördestatistiska nämnden har för 
avsikt att vid den pågående utredning
en försöka rätta till det missförhållan
det.

Vi har också tagit upp normskörde- 
beräkningen, som hör till det viktigaste 
inom skyddets ram. En undersökning 
i syfte att effektivisera tekniken för att 
få en rättvisare bedömning av norm
skördarna pågår för närvarande.

Vad vi kanske framför allt velat fram
föra genom vår motion är uppfattning
en, att skördeuppskattningsområdena 
bättre bör anpassas till de geografiska 
betingelserna. Det visade sig nämligen 
i höstas att det i stora delar av Väst
sverige och även i Mellansverige var 
stora arealer vårsäd som inte kunde 
bärgas. Dessa arealer låg inom skogs
bygden i oimrådet, medan slättbygder
na inom samma skördeuppskattnings- 
område fick mycket god skörd — det 
blev ju i stort sett en mycket god skörd 
i höstas. Genom att dessa båda delar 
av området läggs ihop, blir det inget 
utfall från skördeskadeskyddet trots att 
man på vissa gårdar i skogsbygden får 
en mycket dålig skörd. I mitt hemlän, 
Sörmland, var det ungefär 2 000 ha vår
säd som inte alls kunde bärgas.

Men även i detta fall är vi motionärer 
tillfredsställda med det svar som vi fått 
från skördestatistiska nämnden och 
som jag för övrigt tidigare fått i ett 
interpellationssvar av jordbruksminis
tern, nämligen att man provisoriskt för 
detta år håller på att göra beräkningar 
över hur stora delar av gårdens hela 
areal som är oskördade och att man 
kommer att ta nära nog individuell 
hänsyn till dessa förhållanden för att 
alltså kunna betala ut ersättningar inom

Viss omläggning av skördeskadeskyddet

skördeskadeskyddets ram. Det tycker 
jag är ett utomordentligt bra system, 
och jag hoppas att man kommer att 
använda det även i fortsättningen. Gör 
man det, finns det inte så stort behov 
av den förändring av områdena som 
vi krävt i motionen, men detta är na
turligtvis också en väg som bör prövas, 
något som man uppenbarligen även av
ser att göra.

Jag har alltså, herr talman, ingen 
anledning att gå emot den positiva 
skrivning som utskottet har presterat 
genom att peka på vad som är på gång. 
Vi motionärer kan vara helt tillfreds
ställda härmed.

Eftersom herr Börejsson i Falköping 
tog upp också den andra delen av den
na fråga, är det kanske tillåtet även för 
mig att beröra den saken, även om den 
mer hör samman med den fråga som 
behandlas i nästa utlåtande -— jord
bruksutskottets utlåtande nr 16. Det 
gäller frågan om utbetalning av skörde- 
skadebidragen. Jag vet att även fru 
Sundberg kommer att behandla den 
frågan.

Utskottet säger att en »i och för sig 
angelägen lösning på problemet torde 
därför få sökas utefter andra vägar». 
Vilka andra vägar tänker då utskottet 
på? Vissa andra vägar pekade herr 
Börjesson på, och riksdagen har redan 
tidigare i vår behandlat frågan om en 
allmän öppen resultatutjämning. Den 
frågan behandlades i bevillningsutskot
tets betänkande nr 22. Då avstyrkte 
emellertid socialdemokraterna i bevill
ningsutskottet förslaget om införandet 
av en allmän öppen resultatutjämning, 
förbättrad förlustutjämning, produk- 
tionsutjämning, osv. Detta är en möj
lighet att lösa frågan, men jag anser att 
det inte är tillräckligt, ty ofta uppkom
mer den situationen, att en lantbrukare 
som har ett familjejordbruk kanske får 
en obetydlig nettoinkomst eller ingen 
nettoinkomst alls efter en skördeskada 
och ändå inte får någon som helst ut
delning från skördeskadeskyddet där-



36 Nr 17 Onsdagen den 17 april 1968

Införande av ett system med skördeskadeförskott

för att självrisken är så pass hög. Den 
skall i medeltal vara 15,5 procent.

Om vi antar — det är litet »höftade» 
siffror — att gården är på 100 ha och 
bär ett skördevärde av 2 000 kr. per ha, 
så blir självrisken 31 000 kr. Om han 
normalt skulle ha fått en inkomst på 
30 000 kr. och hela denna inkomst för
svinner, får han ändå inte ut någon
ting från skördeskadeskyddet. Därför 
anser jag att skyddet behöver komplet
teras på något sätt. En möjlighet är 
naturligtvis att införa en allmän öppen 
resultatutjämning, men en sådan hjäl
per inte heller de unga lantbrukare som 
inte har kunnat bygga upp något skydd 
för framtiden. Därför borde ett skörde- 
förskott komma in i bilden. Man borde, 
anser jag, kunna återuppliva tanken 
på de skördeskadelån, som man tidi
gare hade men som hade den nackdelen 
att det blev betydande svårigheter för 
dem som fick ett eller flera lån att 
klara återbetalningen.

Det var därför man gick ifrån den 
metoden, och det är därför man kriti
serar den. Vi föreslår i stället att man 
under det år då man verkligen behöver 
komplettera inkomsten av den dåliga 
skörden med någon annan inkomst 
skall kunna få ett lån som kallas för 
förskott, som man tar upp som inkomst 
det året och som man i konsekvens där
med får dra av när man senare gör av
betalningen till långivaren. Det syste
met skulle kunna hjälpa många, framför 
allt unga lantbrukare.

Jag är förvånad över att utskottet 
inte har gått in litet närmare på den 
frågan; man säger bara att problemen 
i samband med den inte går att lösa. 
Man borde väl ändå kunna undersöka 
möjligheterna att lösa frågan på det 
sättet.

Jag skall avstå från att ställa något 
yrkande, eftersom det bara finns en 
blank reservation att anknyta till. Men 
jag vill framhålla att det är angeläget 
och nödvändigt att lösa denna fråga 
och att vi därför måste komma tillbaka

och återigen försöka få riksdagen att 
förstå hur angeläget det är att få en 
lösning till stånd.

Efter härmed slutad överläggning bi
föll kammaren utskottets hemställan.

§ 21
Införande av ett system med skörde

skadeförskott

Föredrogs jordbruksutskottets utlå
tande nr 16, i anledning av motioner 
angående införande av ett system med 
skördeskadeförskott.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits yttrade:

Fru SUNDBERG (h):
Herr talman! Jordbruksutskottets hö

gerledamöter har på denna punkt avgi
vit en blank reservation till utlåtandet. 
Utskottet vill inte bifalla motionsförsla- 
get att skapa ett system som skulle ge 
jordbrukare möjlighet att få förskott på 
sin skördeskadeersättning. Herr Hedin 
har redan framhållit angelägenheten av 
att någon form av utjämning kommer 
till stånd. Vi hörde också herr Börjes
son i Falköping tala om resultatutjäm
ning som ett önskvärt medel för att för
hindra, att man ett visst år får skatta 
såväl för inkomsten av en god skörd 
som för skördeskadeersättning som be
talats ut ett år efter den felslagna skör
den. Jag skulle emellertid vilja anlägga 
ytterligare några synpunkter på denna 
fråga.

Man talar om skördeskadeförskott. 
Förskott i allmänhet innebär ju att nå
gonting utbetalas innan det finns juri
disk eller annan skyldighet därtill. Nu 
har våra jordbrukare på grund av ett 
visst administrativt förfarande vant sig 
vid att betrakta skördeskadeersättning- 
ens utbetalande under året efter det år, 
på vilket beräkningarna gjorts, som 
normalt, medan en utbetalning i någon 
form under det gällande året kallas för
skott.

Vi kan se oss omkring. Inom prak-



Onsdagen den 17 april 1968 Nr 17 37

Införande av ett system med skördeskadeförskott

tiskt taget alla områden utvecklas data
tekniken med rasande fart. Också skör- 
destatistiska nämnden använder sig nu 
av databehandling, ett förfarande som 
med all säkerhet förbättrar såväl indel
ningen i skördeskadeområden som 
skördeskadeberäkningarna, varvid man 
i hög grad inriktat sig på en effektivi- 
sering av hela systemet, en effektivise- 
ring som givetvis syftar till att minska 
skillnaden mellan den verkliga och den 
beräknade skadan på brukningsenhe- 
ten. Men det kan väl inte vara inoppor- 
tunt om man med litet kunskap om vad 
ett väl utvecklat datatekniskt förfaran
de kan innebära också när det gäller en 
tidsmässig effektivisering vågar hoppas 
på en sådan.

Vi fick när vi tillfrågade representan
ter för skördestatistiska nämnden be
skedet att de använder datateknik just 
för den form av effektivisering som 
jag redogjort för. Men däremot ansåg 
man att man ännu inte gjort någon stör
re tidsvinst. Mig förefaller detta ganska 
förvånande. Man har ju nämligen infört 
en obligatorisk skördeskadeanmälan, 
vilket betyder att man redan under 
första halvåret får in tillräckligt med 
material för att programmera uppgif
terna från hela vårt lands bruknings- 
enheter. Vi har också när områdesin
delningen en gång är fastställd — på 
den punkten måste det som herr Hedin 
påtalade också göras förbättringar — 
möjligheter att med datateknikens hjälp 
utomordentligt snabbt få fram resulta
ten. Inte heller behöver utskrivningen 
ta någon längre tid.

Skördeskadorna har ju förut jämförts 
med lotterier. Vi kan i dag i tidningar
na läsa att vinsterna i penninglotteriet 
i går för första gången drogs med hjälp 
av en datamaskin, som skriver ut 180 
resultat i sekunden. Om de flesta skör- 
deanmälningarna skulle vara inne den 
1 december — jag är medeten om att 
vad beträffar en sådan gröda som soc
kerbetor det inte är möjligt att få in an
mälningarna till denna tid, men i fråga

om de flesta andra grödor är det möj
ligt — borde det inte ta mer än ett par 
dagar för en datamaskin som är väl 
programmerad att komma fram till ut
betalningarna och skriva ut dem. I så 
fall skulle det inte längre vara fråga om 
skördeskadeförskott utan om skörde- 
skadeersättning under det löpande ka
lenderåret.

Frånsett vad jag här har sagt tycker 
jag att det vore mycket intressant att få 
den fråga som herr Hedin ställde besva
rad, nämligen vad utskottet syftar på 
när utskottet skriver »andra vägar». Jag 
var själv med vid behandlingen av 
denna fråga vid utskottet, men jag fick 
inte från representanten för skördesta
tistiska nämnden klart för mig att det 
skulle finnas några andra vägar. De vä
gar jag kan tänka mig är att skördesta
tistiska nämnden använder sig av de 
tekniska landvinningar som inom andra 
områden av samhället används med 
framgång.

Herr talman! Jag har inget yrkande 
att ställa.

Herr HANSSON i Skegrie (ep):
Herr talman! Jag kan så till vida in

stämma med de två föregående talarna 
att man väl kan säga att skördeskade- 
skvddet ingalunda ännu är fullständigt, 
utan att det är mycket som brister där
vidlag ännu, mycket som bör komplet
teras och rättas till. Men vi har ju ock
så en skördestatistisk nämnd som föl
jer denna sak kontinuerligt. Som vi 
hörde här av herr Hedin har den fram
lagt en hel del av de förslag som han 
också hade varit inne på. Det är mycket 
möjligt att skördestatistiska nämnden 
så småningom kan komma fram till ett 
system som möjliggör att även den här 
frågan på något sätt kan lösas. Vi är ju 
alla överens om att det inte är bra att 
ersättningarna som nu är fallet utbeta
las ett år för sent.

Av utskottsutlåtandet framgår att den
na fråga ingalunda är ny. Den behand
lades förra året, och utskottet och riks-
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dagen ansåg även då att det administra
tiva problemet är så pass svårt, att man 
inte kan våga sig på den föreslagna lös
ningen. Vid bedömningen av saken i 
år har förhållandet varit detsamma. Ut
skottet tillkallade en expert från skör- 
destatistiska nämnden som inför utskot
tet klargjorde hur man ser på frågan, 
och han kom fram till att det är prak
tiskt taget omöjligt att nöjaktigt lösa 
problemet med förskott på skördeska- 
deersättning. I varje fall föreföll det mig 
som om utskottets samtliga ledamöter 
var ganska övertygade om att de prak
tiska svårigheterna och de administra
tiva besvärligheterna var så betydande, 
att det inte är möjligt att välja den fö
reslagna lösningen.

Både herr Hedin och fru Sundberg 
frågade vilka »andra vägar» man kan 
tänka sig och vad utskottet menar här
vidlag. Den som var närvarande vid 
frågans behandling i utskottet torde ha 
klart uppfattat, att experten framhöll 
att det skattevägen är möjligt att åstad
komma en lösning, och det är också 
detta utskottet avser när det anvisat 
andra vägar. Jag tror för min del att 
det bör kunna vara möjligt att i någon 
form skattevägen nå ungefär samma re
sultat som dem motionärerna eftersträ
var. Det är att hoppas att vi så små
ningom skall kunna finna en lösning 
efter dessa linjer. Jag tror i varje fall 
att det kommer att åstadkomma väsent
ligt mindre krångel och betydligt mind
re administrativt besvär än om man 
skulle gå den väg som motionärerna 
närmast hade tänkt sig.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Efter härmed slutad överläggning bi
föll kammaren utskottets hemställan.

§ 22
Upprätthållande av jordbruksproduk

tionen i norra Sverige

Föredrogs jordbruksutskottets utlå
tande nr 17, i anledning av motioner

angående upprätthållande av jordbruks
produktionen i norra Sverige.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits yttrade:

Herr LARSSON i Norderön (ep):
Herr talman! I Jämtands län är nära 

30 procent av den förvärvsarbetande 
befolkningen sysselsatt inom jord- och 
skogsbruk. Räknar man in förädlingsin
dustrin och direkt service kommer man 
fram till att nära hälften av befolk
ningen är helt beroende av förhållan
dena i dessa näringar. Även i övriga 
norrlandslän betyder jord- och skogs
bruket mer än för genomsnittet i lan
det.

Det är under dessa förhållanden 
självklart, att vi norrlänningar hyser 
starkt intresse för hur det kommer att 
bli med jordbruket i våra bygder i 
framtiden. Vi kan inte stillatigande 
vänta på den s. k. utvecklingens gång.

Riksdagsmajoritetens beslut förra vå
ren om målsättningen för den framtida 
jordbrukspolitiken innebär att jord
bruksproduktionen steg för steg skall 
krympas så att vi i mitten av 1970-talet 
skall ha en självförsörjningsgrad på cir
ka 80 procent. En sådan målsättning 
verkar kanske inte så farlig så länge 
man håller sig till allmänna talesätt. Men 
när man går ner på det praktiska planet 
och försöker se efter vad målsättningen 
innebär för olika bygder, då kommer 
allvaret fram. När därför vi norrlän
ningar återkommer till dessa problem 
är det inte för att klaga och begära för
måner, utan därför att vi är allvarligt 
oroade över framtiden i våra bygder. 
Vi vet att om inte särskilda åtgärder 
vidtas, så kommer jordbruksdöden att 
framför allt drabba oss. Att tro någon
ting annat är att hänge sig åt önsketän
kande.

Lantbruksstyrelsens prognoser, som 
innebär att endast 1,9 miljoner ha åker 
skulle bli bestående efter år 1980, förut
ser en mycket stor nedläggning i norr- 
landslänen. Enligt min uppfattning
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kommer utglesningen av produktionen 
att på många håll gå så långt att under
laget för en effektiv förädlingsindustri 
blir för litet. Därmed faller alla förut
sättningar för fortsatt jordbruksproduk
tion. Detta är ett problem som är allde
les för litet uppmärksammat. På många 
håll är vi redan nära den gränsen. Pro
blemet tar sig bl. a. uttryck i mycket 
stora insamlingskostnader för mjölk, en 
fråga som berörts i en motion som se
nare skall behandlas.

Allt tal om att lägga om och anpassa 
produktionen till nya förutsättningar 
blir löst prat, så länge man inte kan ge 
konkreta råd om vad som skall göras. 
Man måste tänka på att för flertalet av 
dessa jordbruksbygder är alternativen 
begränsade. Mjölkproduktion, baserad 
på hemmaproducerat grovfoder, är den 
mest naturliga och konkurrenskraftiga 
driftsinriktningen.

Fjolårets riksdag uttalade sig för att 
en betydande jordbruksproduktion 
även i fortsättningen borde upprätthål
las i norra Sverige. Detta är gott och 
väl. Men utan aktiva åtgärder för att 
uppfylla denna målsättning blir den en
bart en tom fras.

Vi har nu viss erfarenhet av hur den 
nya rationaliseringspolitiken verkar. 
Det är tydligt att man i Norrlands in
land, där företagen är kombinerade 
jord- och skogsbruk, kommer att ha 
mycket små möjligheter att få del av 
rationaliseringsstödet. Denna politik 
kommer kanske inte att verka snabbt, 
men på sikt blir den förlamande. Ingen 
får stöd för rationaliseringsåtgärder, 
och ingen vågar själv satsa i bygder 
som myndigheterna har dödsdömt.

Som jag tidigare sagt är mjölkpro
duktion den lämpligaste produktions
inriktningen i dessa områden. Jag be
klagar därför livligt att riksdagen tidi
gare har avslagit förslaget om en upp
justering av det extra mjölkpristilläg
get. Utöver det direkta ekonomiska till
skottet skulle en sådan åtgärd ha haft 
en god psykologisk effekt. Den skulle

ha visat att riksdagens uttalande om 
den fortsatta jordbruksproduktionen i 
Norrland inte bara är en tom fras. Ty
värr innehöll jordbruksministerns ut
talande här i riksdagen, när denna frå
ga behandlades, vissa formuleringar av 
vilka det förefaller som om man i de
partementet överväger en omläggning 
av stödet.

Inom jordbruket har vi dålig erfaren
het av de senaste reformerna. Omlägg
ningen av småbrukarstödet skulle ju 
inte innebära någon egentlig försäm
ring men medför ändå för exempelvis 
många mindre mjölkproducenter ett di
rekt inkomstbortfall. Avgångsvederlaget 
har inte heller blivit vad som avsågs. 
Vi vill inte emotse reformer av det ex
tra mjölkpristillägget, som kan verka 
på samma sätt.

I jordbruksutskottets förevarande ut
låtande står det att några omständighe
ter som talar för att riksdagen nu skulle 
vidta någon åtgärd inte har förebragts. 
Till det vill jag emellertid säga att den 
arbetsmarknadssituation som har före
legat i vinter och som enligt de flestas 
bedömning kommer att bestå även nästa 
år är en omständighet som borde mana 
till försiktighet vid genomdrivandet av 
fjolårets riksdagsbeslut om jordbruks
politiken. I Norrland är genomsnittsål
dern bland jordbrukarna ännu högre än 
i övriga delar av landet, och jag menar 
att det på lång sikt försämrade arbets
marknadsläget för äldre arbetskraft är 
en omständighet som har tillkommit ef
ter fjolårets beslut. I varje fall har myn
digheternas och regeringens insikt om 
den äldre arbetskraftens svåra situation 
tillkommit.

I motionerna har vi omnämnt beho
vet av att man vid tillämpningen av 
jordbrukspolitiken anlägger en helhets
syn, där näringslivets och bygdens 
samtliga intressen beaktas. Det innebär 
att stor hänsyn måste tas till natur- och 
landskapsvården.

Tyvärr tycks det ännu vara svårt att 
få regeringen att acceptera att en så-
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dan helhetssyn måste anläggas. Man 
vill lösa en fråga i taget. Förr eller se
nare måste dock ögonen öppnas även 
för detta. Vi norrlänningar hoppas att 
ögonen skall öppnas härför innan det 
är för sent — innan jordbruksdöden 
gått så långt att de många bygdernas 
liv inte kan räddas.

Herr talman! Jag har inget särskilt 
yrkande.

Herr ELIASSON i Moholm (h):
Herr talman! Vi har från borgerligt 

håll vid förevarande utskottsutlåtande 
fogat ett särskilt yttrande, som står i 
överensstämmelse med den mening vi 
föregående år uttalade i samband med 
att den nya jordbrukspolitiken antogs.
Jag vill slå fast att det måste vara en 
felaktig målsättning att, såsom majori
teten då gjorde, uttala att man skulle 
komma ned till en 80-procentig försörj- 
ningsgrad. Detta är ju i mycket stor ut
sträckning beroende av vilken produk
tionsinriktning jordbruket kommer att 
få. Jag tror att det hade varit riktigare 
att följa det förslag som vi lade fram, 
nämligen att det inte skulle sättas nå
gon bestämd gräns. Det skulle inte gö
ras något dogmatiskt uttalande om att 
jordbruksproduktionen skulle sänkas.

Alla vet att en av anledningarna till 
att regeringen och inte minst utred
ningen band sig för denna målsättning 
var att vi vid det tillfället befann oss 
i ett arbetsmarknadsläge, där man ropa
de efter arbetskraft. Några skickliga sta
tistiker hade räknat ut att arbetskraft 
mycket snabbt skulle ställas till förfo
gande om jordbruket kunde minskas 
ned. Nu går denna minskning mycket 
snabbt, men det finns inte arbetstill
fällen för dem som friställs. Vi kan 
dessutom konstatera att den arbetskraft 
det här gäller inte är sådan som indu
strin vill ha. Jag tror att man härvid
lag i framtiden kommer att behöva änd
ra sina bedömningar.

Det har å andra sidan sagts att den 
antagna målsättningen skulle påverka

i norra Sverige

rationaliseringen. Jag vågar, herr tal
man, påstå att rationaliseringen inom 
svenskt jordbruk även härförutan skul
le komma att fortgå mycket snabbt. Den 
kommer inte att stimuleras av den jord
brukspolitik som vi beslöt föregående 
år. Den kanske i stället inte kommer att 
ske så snabbt — av det skälet att man 
från regeringens sida inte i tillräcklig 
utsträckning ställer pengar till förfo
gande.

Det finns en vilja hos jordbrukarna 
att rationalisera. Det är kravet på peng
ar, och det är kreditramarna som i dag 
i mycket stor utsträckning lägger hin
der i vägen. Om det tillåts mig att här 
göra en parentes, vill jag säga att det 
ju också kan tänkas att man, med tanke 
på de nya synpunkter som anläggs på 
naturvården och den brist på bostäder 
som råder, behöver ompröva beslutet.

Det kan slutligen, herr talman, inte 
vara i linje med en riktig målsättning 
för en näring att statsmakten ständigt 
talar om att »det viktigaste ni skall gö
ra är att minska produktionen». Jord
bruket liksom varje annan näring be
finner sig i en ständig utveckling. Vi 
skall inte ha några dogmatiska lösning
ar, men vi skall väl följa med under 
anpassning. Det är nödvändigt.

Herr LINDSTRÖM (s):
Herr talman! Herr Larsson i Norder- 

ön sade att han var oroad för framti
den. Jag kan inte säga att jag hyser nå
gon särskilt stor oro när det gäller jord
brukets framtid. Biologiskt sett har väl 
herr Larsson en något längre framtid 
att sörja för än jag, men det spörsmå
let kan vi ställa åt sidan.

När herr Larsson och andra talare 
speciellt uppehåller sig vid det norr
ländska jordbruket, vill jag erinra om 
att vi dock även i Norrlands inland har 
områden där jordmånen är jämförbar 
med både Östergötlands jordar och de 
bättre skånejordarna, även om vi har 
ett betydligt hårdare klimat. I dessa 
områden pågår rationaliseringsverk-
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samhet. Den som är engagerad i lant
bruksnämndernas arbete blir impone
rad av den optimism som man möter 
hos de unga jordbrukare som nu håller 
på att rationalisera.

Det är alldeles uppenbart att vi har 
bygder både i inlandet och långt nedåt 
kusten som inte har naturliga betingel
ser för jordbruk med moderna metoder. 
Hur har dessa bygder uppkommit? 
Långt tillbaka i tiden slog sig våra för
fäder ned där. Det kanske fanns myc
ket ripor att snara, de grävde älggropar 
och fångade fisk, och sedan började de 
hacka ned några korn mellan stenar
na. Vi skall inte inbilla oss att sådan 
mark kan sättas i skick att brukas med 
moderna metoder. Det är en utopi, som 
vi måste lämna åt sidan. Det må kän
nas vemodigt när en bygd dör ut, men 
där det inte finns betingelser för fort
satt verksamhet på detta område, får 
man ta konsekvenserna och tänka på 
att denna bygd har fyllt en viktig upp
gift under en gången epok i vår histo
ria, och så får man vara tacksam för 
det.

Det talas här om att det nuvarande 
arbetsmarknadsläget inte är sådant, att 
vi kan fullfölja de beslut som vi vid 
fjolårets riksdag fattade i ganska stor 
enighet. Men, mina damer och herrar, 
vi kan i fridens namn inte justera den 
framtida jordbrukspolitiken efter mo
dets växlingar ungefär som damernas 
kjollängd! Det är en hopplös utgångs
punkt. Har vi i allra största enighet 
dragit upp riktlinjer, efter vilka vi skall 
rationalisera det svenska jordbruket 
och göra det möjligt att ge de ungdo
mar som nu träder till att få en dräglig 
utkomst, får vi allt försöka hålla fast 
vid dem.

Herr talman! Vi skulle kunna föra 
en stor principdebatt enbart kring de 
väckta motionerna, men jag nöjer mig 
med att anföra dessa synpunkter och 
yrkar bifall till utskottets hemställan.

Med detta anförande, under vilket 
herr andre vice talmannen övertog led-

mjölktransporter inom glesbygdsområden

ningen av förhandlingarna, var över
läggningen slutad.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 23
Anslag till mjölktransporter inom 

glesbygdsområden

Föredrogs jordbruksutskottets utlå
tande nr 18, i anledning av motioner 
angående anslag till mjölktransporter 
inom glesbygdsområden.

I motionen II: 360 av herr Larsson 
i Umeå hade hemställts att riksdagen 
måtte besluta att under nionde huvudti
teln uppföra ett anslag om 2 milj. kr. 
som ställdes till mejeriföreningarnas 
disposition att användas för mjölktran
sporter för icke lönsamma transporter 
inom glesbygdsområden.

Utskottet hemställde,
att riksdagen måtte lämna motionen 

II: 360 utan åtgärd.

Reservation hade avgivits av herrar 
Skärman (fp), Karl-Erik Eriksson (fp), 
Wikberg (ep), Nilsson i Lönsboda (fp), 
Persson i Heden (ep), Berndtsson (fp) 
och Larsson i Norderön (ep), som an
sett att utskottet bort hemställa,

att riksdagen måtte med bifall till 
motionen II: 360 till Bidrag till vissa 
mjölktransporter för budgetåret 1968/ 
69 under nionde huvudtiteln anvisa ett 
reservationsanslag av 2 000 000 kr.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr NILSSON i Lönsboda (fp):
Herr talman! I förevarande utskotts

utlåtande behandlas en av herr Larsson 
i Umeå väckt motion, 11:360, om an
slag till mjölktransporter inom gles
bygdsområden. På grund av den omfat
tande utflyttningen från landsbygden 
uppkommer allt fler svårartade pro
blem för de kvarboende. Bland annat 
fördyras transporterna av mjölk från 
producent till mejeri betydligt på grund



42 Nr 17 Onsdagen den 17 april 1968

Anslag till mjölktransporter inom glesbygdsområden

av det minskade trafikunderlaget, och 
på många ställen har hämtningen av 
mjölk från avlägset belägna gårdar helt 
upphört, eftersom kostnaderna blir för 
höga. Då utflyttningen pågår blir det 
fler och fler områden som inte får möj
lighet att få mjölken transporterad till 
mejeriet för rimliga kostnader.

Det är inte endast i de norra delar
na av vårt land som dessa svårigheter 
uppstår, utan förhållandena är lik
artade även annorstädes där glesbygd 
finns. I motionen föreslås att ett frakt- 
utjämningsbidrag skall ställas till me
jeriförbundets disposition som bidrag 
till mjölkproducenter som på grund av 
alltför höga fraktkostnader blivit ute
stängda från möjligheten att få en lön
sam avsättning för sin produktion. Ett 
utestängande innebär givetvis ett stort 
avbräck för ifrågavarande jordbrukare 
— deras arbetsinkomst kommer att sän
kas kraftigt. Det är nämligen inte all
tid så lätt att övergå till annan produk
tion och få en likvärdig inkomst. Där
till kommer att dessa brukare i många 
fall har nått en ganska hög ålder och 
har svårt att anpassa sin jordbruks
drift efter nya krav.

Såväl Lantbruksförbundet som RLF 
har tillstyrkt framställningen, medan 
lantbruksstyrelsen och jordbruksnämn
den har ställt sig avvisande, vilket ock
så jordbruksutskottets majoritet gjort.

Folkpartiets och centerpartiets repre
sentanter inom utskottet har funnit att 
ett dylikt anslag till mjölktransporter 
inom glesbygdsområden är berättigat 
och i full överensstämmelse med riks
dagens uttalade intentioner. Därför har 
vi till utskottsutlåtandet fogat en reser
vation, som går ut på bifall till mo
tionen.

Herr talman! Med det anförda ber 
jag att få yrka bifall till reservationen 
av herr Skårman in. fl.

Herr LARSSON i Umeå (fp):
Herr talman! Anledningen till att jag 

väckt denna motion är den snabbt

skeende nedläggningen av jordbruken 
i framför allt norrlandslänen. Resultatet 
av denna nedläggning har blivit att de 
kvarvarande jordbrukarna inom vissa 
glesbygdsområden har fått svårt att få 
avsättning för sin mjölkproduktion.

De människor som flyttar sist är i 
allmänhet äldre arbetskraft. Man får 
räkna med att vissa av dessa människor 
kommer att bli kvar. De som blir av
stängda från mjölktransporterna mister 
praktiskt taget huvuddelen av sin in
komst. Inkomstunderlaget minskar så 
att de inte har möjlighet att få den ut
komst de behöver för sitt livsuppehäl
le.

Då det gäller andra glesbygdsproblem 
har lösningar åstadkommits. Jag tänker 
då närmast på vad man har gjort för 
att ordna övriga transporter, framför 
allt persontransporterna. Man har velat 
bibehålla busslinjer som har blivit 
mindre lönsamma på grund av befolk- 
ningsuttunningen. Man har då subven
tionerat dessa så att trafiken har kun
nat upprätthållas. När det gäller en 
framställd produkt befinner man sig i 
ungefär samma läge. Transportproble
met bör på något sätt lösas. För dessa 
människor i glesbygderna är det inte 
tillräckligt att ha möjlighet att åka buss 
till och från samhället. För dem är det 
fullt ut lika angeläget att kunna få av
sättning för sina produkter så att de 
kan nå en hygglig inkomst.

Frågan är då vad de skall kunna 
göra om de tvingas lägga ned mjölk
produktionen. Utskottet framhåller att 
de bör ändra produktionsinriktningen 
och gå in för en annan produktion, alltså 
inte mjölk. Det är mycket lätt att säga 
så, men för dessa människor, som i 
regel befinner sig i hög ålder, är det 
inte lätt att utan vidare ändra eu gam
mal invand produktionsinriktning. 
Dessutom krävs en kapitalinvestering, 
om man skall lägga om driften av jord
bruket för att nå lönsamhet på annat 
sätt. Det kan väl antagas att dessa jord
bruk kommer att försvinna med inne-
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havarna. Det är inte antagligt att några 
nya jordbrukare slår sig ned på dessa 
gårdar. De äldre får driva dem så länge 
de orkar. Det är väl ändå fel att tro, 
att de äldre jordbrukarna skulle vilja 
göra kapitalinvesteringar för att ändra 
driften för det fåtal år som det kan 
röra sig om. Utskottets uttalande vitt
nar om dålig förståelse för rådande för
hållanden.

Jag har föreslagit ett anslag som 
skulle kunna fördelas via mejerierna, 
och jag måste säga att ett bifall till det 
förslaget medför en ganska rimlig kost
nad för samhället. Det vore dessutom 
en social åtgärd att se till att dessa 
människor får en tryggad utkomst. Av
folkningen sker snabbt, och tvingar 
man fram den ännu snabbare riskerar 
man att det blir skadeverkningar. Un
der alla förhållanden kommer det att 
finnas människor i dessa bygder vilka 
inte kan lämnas åsido utan vidare, och 
ju mindre underlag desto större kost
nader kommer samhället att få. Det är 
inte bara jordbruksdriften det gäller 
utan också de serviceanordningar som 
är nödvändiga. I och med att så många 
människor flyttar från glesbygderna 
försvinner också underlaget för de ser
viceanordningar som man är tvingad 
att ha, oavsett om det är lönsamt eller 
inte. Frågan är om inte en sådan lös
ning som den här föreslagna skulle för 
samhällets del vara betydligt billigare 
än de lösningar som annars måste till
gripas. Framför allt är det förmånligt 
för de människor som har blivit av
stängda från mjölktransporter att de 
kan driva sin näring och få sin ut
komst utan att begära stöd på annat 
sätt.

Herr talman! Med detta ber jag att 
få yrka bifall till reservationen.

I detta anförande instämde herrar 
Nilsson i Agnäs (h) och Öhvall (fp).

Herr LINDSTRÖM (s) :
Herr talman! Jag förmodar att kam

marens ärade ledamöter inte vill ha en

mjölktransporter inom glesbygdsområden

upprepning av den dialog som herr 
Larsson i Umeå och jag förde en natt 
strax före påsk. Emellertid är det ett 
angeläget problem som har förts fram; 
det råder inte något tvivel om den sa
ken. Jag betvivlar däremot att den or
dinerade medicinen är den rätta. Jag 
skulle tro att en sådan här åtgärd skulle 
fördröja den omställning som otvivel
aktigt tränger sig på.

Föreningsrörelsens livsmedelsindus
trier har koncentrerats till allt större 
företag, och de perifera anläggningarna 
har lagts ned undan för undan. Det är 
inte statsmakterna, utan det är den eko
nomiska nödvändigheten att förbilliga 
produktionen och få fram bättre kvali
teter, som har tvingat fram detta. Det är 
inte främmande för vare sig herr Lars
son i Umeå eller reservanterna att den 
tekniska ledningen inom mejerirörel
sen inte är så glad åt de långa mjölk
transporterna som nedsätter mjölkens 
kvalitet, vilket i sin tur nedsätter meje
riprodukternas kvalitet. Detta må be
klagas eller inte. Ansatser har dock 
gjorts till en vettig arbetsfördelning 
mellan jordbrukare inom de mera cen
trala jordbruksområdena, även i Norr
lands inland, och jordbrukare som är 
bosatta ute i periferin. De senare upp
föder både slaktdjur och livdjur, vilka 
de mjölkproducerande jordbrukarna i 
de mera centralt belägna orterna köper 
tillbaka från de avlägset belägna jord
bruken när korna är färdiga att sättas 
in i produktionen. Detta är enligt min 
uppfattning en mycket förnuftig arbets
fördelning, ty därigenom minskar den 
ekonomiska belastning på mejerirörel
sen som de långa transporterna utgör.

Vidare bör vi inte glömma att det 
utgår ett extra mjölkpristillägg som — 
trots klagomål över att det är alltför 
blygsamt — ändå till betydande del är 
ett bidrag till kostnaderna för de långa 
mjölktransporterna.

Herr talman! Jag tror inte att det 
finns anledning att dra upp någon stor 
debatt kring dessa spörsmål, utan jag



44 Nr 17 Onsdagen den 17 april 1968 

Interpellation ang. vissa vägars undantagande från allmänt underhåll

ber att få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Härmed var överläggningen slutad.

Herr andre vice talmannen gav pro
positioner dels på bifall till utskottets 
hemställan, dels ock på bifall till reser
vationen; och fann herr andre vice tal
mannen den förra propositionen vara 
med övervägande ja besvarad. Herr 
Larsson i Umeå begärde emellertid vo
tering, i anledning varav efter given 
varsel följande voteringsproposition 
upplästes och godkändes:

Den, som vill, att kammaren bifaller 
jordbruksutskottets hemställan i utskot
tets utlåtande nr 18, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar 
Nej;

Vinner Nej, har kammaren bifallit 
reservationen av herr Skårman m. fl.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr andre vice talmannen till
kännagav, att han funne flertalet av 
kammarens ledamöter ha röstat för ja
propositionen. Herr Larsson i Umeå 
begärde emellertid rösträkning, varför 
votering medelst omröstningsapparat 
verkställdes. Därvid avgavs 131 ja och 
73 nej, varjämte 3 av kammarens leda
möter förklarade sig avstå från att rös
ta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

§ 24
Interpellation ang. vissa vägars undan

tagande från allmänt underhåll

Ordet lämnades på begäran till

Herr PERSSON i Heden (ep), som 
yttrade:

Herr talman! Enligt beslut av statens 
vägverks centralförvaltning skall ett 
stort antal allmänna vägar, därav 39 i 
Älvsborgs län, undantagas från allmänt 
underhåll. Beslutet väntas träda i kraft 
den 1 januari 1969. Därefter får ytterli
gare ett stort antal vägkilometer helt 
underhållas av enskilda personer eller 
enskilda vägsamfälligheter. Detta beslut 
har fattats utan att man i förväg låtit 
kommuner, som berörs av denna indrag
ning, lämna yttrande i frågan. Visserli
gen finns klagorätt, och beslutet vinner 
ej laga kraft förrän vid årsskiftet, men 
det borde enligt min mening ha varit en 
riktig ordning att de berörda kommu
nerna först fått tillfälle att avge ytt
rande.

Anledningen till att man på detta sätt 
drar bort mindre trafikleder från all
mänt underhåll och därmed försämrar 
kommunikationerna för glesbygderna 
har uppgivits vara att man vill åstad
komma besparingar för staten. Medlen 
skulle i stället i ökad utsträckning kom
ma sådana vägar till del som har hu
vudparten av trafiken. Om bilskatterna 
verkligen fullt ut disponerats för det 
avsedda ändamålet, skulle medel inte 
ha saknats. För budgetåret 1968/69 skall 
enligt statsverkspropositionen avsättas 
över 600 miljoner kronor av automobil- 
skattemedel till budgetregleringsfon
den, och 1,6 miljarder kronor har tidi
gare disponerats på samma sätt. Motor
fordonsskatten har från den 1 januari 
1968 höjts med nära nog 50 procent. 
Medel borde sålunda kunna vara dispo
nibla även för underhåll av de vägar 
som man nu tänker dra in.

Det kan samtidigt i hög grad ifråga
sättas om åtgärden i verkligheten inne
bär någon besparing. I praktiken blir 
det ju så, att enskilda får överta de un
derhållskostnader som det allmänna 
svarat för tidigare. Detta kan knappast 
vara en rationell ordning. Säkerligen 
skulle det vara rationellt att låta väg
verket underhålla alla de vägar, som 
över huvud taget trafikeras av allmän-
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heten. Vägverket bör med sina perso
nal- och maskinresurser ha möjlighet 
att utföra vägunderhållet billigare än 
enskilda vägföreningar. Det torde inte 
kunna bestridas att de beslutade in
dragningarna ytterligare kommer att 
försämra glesbygdernas redan nu brist
fälliga trafikleder och kommunikatio
ner.

Med stöd av vad jag här har anfört 
anhåller jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för kommuni
kationsdepartementet få framställa föl
jande fråga:

Vill herr statsrådet •— i syfte att för
hindra försämring av glesbygdernas 
kommunikationer — medverka till en 
omprövning av frågan om indragning 
av allmänt underhåll av vissa vägar?

Denna anhållan bordlädes.

§ 25
Interpellation ang. säkerhetsbestämmel

ser för lekplatser och lekredskap

Ordet lämnades på begäran till

Fru MARKLUND (vpk), som yttrade:
Herr talman! Kommittén för barns 

utemiljö har enligt direktiven till hu
vuduppgift att lägga fram förslag till 
anvisningar för planering och projek
tering av miljön i våra bostadsområ
den, med hänvisning till barnens utom- 
husverksamhet. Anvisningar av det slag 
direktiven förutser är nödvändiga inte 
minst av det skälet att det hittills inte 
funnits några anvisningar om lekplat
sernas utformning utöver vissa av bo- 
stadsstyrelsen stadgade normer om att 
det bör finnas en lekplats på ett visst 
antal barn, att den skall vara så och så 
stor samt att den bör ligga vindskyddad 
och vara solbelyst ett antal timmar om 
dagen.

Lekplatsernas utformning i övrigt och 
frågan om vilka lekredskap som skall 
användas där har lämnats åt byggher
rars och trädgårdsarkitekters person

liga bedömanden, i vilka de ekonomis
ka hänsynen spelat en inte obetydlig 
roll.

De fria ytorna i bostadsområdena 
planeras alltför ofta främst med beak
tande av estetiska synpunkter. Gräsmat
torna skall vara vackra att se på, inte 
till för barn att tumla om på. I stället 
anläggs sterila, asfalterade planer där 
slentrianmässigt utvalda lekredskap 
placeras ut. De ansvariga köper in de 
vanligaste och billigaste redskapen utan 
att känna till hur de fungerar eller om 
de är lämpliga ur säkerhetssynpunkt. 
Det finns inga säkerhetsbestämmelser 
och ingen kontroll av den lekutrustning 
som placeras ut i parkerna och som 
skall användas i åratal av tusentals le
kande barn. Ett aktuellt fall i Kiruna, 
där en fyraårig flicka var nära att kvä
vas efter att ha fastnat med kläderna 
i ett lekredskap och framtida men på 
grund av lång syrebrist kan befaras, be
lyser nödvändigheten av att bestäm
melser om lekredskapens beskaffenhet 
ur säkerhetssynpunkt utarbetas.

Med hänvisning till det anförda hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet fru Odhnoff få ställa föl
jande frågor:

1) Anser statsrådet att kommittén för 
barns utemiljö också borde granska frå
gan om säkerhetsbestämmelser för lek
platserna och den utrustning som där 
används?

2) Avser statsrådet att hos varudekla- 
rationsnämnden hemställa om utarbe
tande av normer för godkända lekred
skap på de allmänna lekplatserna?

Denna anhållan bordlädes.

§ 26
Till bordläggning anmäldes bevill

ningsutskottets betänkande nr 32, med 
anledning av motioner angående båt
trafiken över Öresund, m. m.;

andra lagutskottets utlåtande nr 25, 
i anledning av Kungl. Maj:ts proposi
tion med anhållan om riksdagens ytt
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rande angående vissa av Internationella 
arbetsorganisationens allmänna konfe
rens år 1967 vid dess femtioförsta sam
manträde fattade beslut;

jordbruksutskottets utlåtande nr 19, 
i anledning av Kungl. Maj:ts proposi
tion angående naturvårdsforskningens 
organisation och statsbidrag till av
loppsreningsverk m. m. jämte motioner; 
samt

allmänna beredningsutskottets utlå
tanden :

nr 17, i anledning av motioner an
gående den psykiska folkhälsan, 

nr 21, i anledning av motioner an
gående den psykiska hälsovården, 

nr 22, i anledning av motioner om 
en dokumentationscentral för miljö- 
vårdsforskning,

nr 23, i anledning av motioner an
gående åtgärder för miljö- och natur
vård, m. in., om ett miljöpolitiskt sam
ordnings- och handlingsprogram, om 
en långsiktig planering av miljövården, 
om kartläggning av vattentillgångarna, 
m. m. samt om riktlinjer för en regional 
miljövård,

nr 24, i anledning av motioner om 
förbättrade arbetsförhållanden m. m. 
för de handikappade, och

nr 25, i anledning av motion om in
förande av professionell fotboll.

§ 27
Anmäldes och godkändes riksdagens 

kanslis förslag
dels till riksdagens skrivelse, nr 117, 

till Konungen angående val av två riks
dagens ombudsmän och två ställföre
trädare för riksdagens ombudsmän;

dels ock till riksdagens förordnan
den:

nr 118, för f. d. lagmannen Tor Al
fred Bexelius,

nr 119, för justitierådet Carl Ulf Vil
helm Lundvik att vara riksdagens om
budsmän,

nr 120, för hovrättsrådet Gunnar 
Thyresson och

nr 121, för hovrättsrådet Bror Erik 
Gustaf Petrén att vara ställföreträdare 
för riksdagens ombudsmän.

§ 28
Tillkännagavs, att följande Kungl. 

Maj :ts propositioner och skrivelse över
lämnats till kammaren:

nr 76, angående överlåtelse av viss 
staten tillhörig fast egendom m. m., 

nr 78, med överlämnande av redogö
relse från Nordiska rådets svenska de
legation,

nr 83, angående teknisk och medi
cinsk utbildning och forskning i Lin
köping m. in.,

nr 84, angående kostnader för FN- 
styrkan på Cypern,

nr 88, med förslag till lag om änd
ring i kommunalskattelagen den 28 sep
tember 1928 (nr 370), m. m.,

nr 89, med förslag till lag om förnyel
se av vissa inteckningar för nyttjande
rätt, avkomsträtt och servitut, m. m., 

nr 90, angående den framtida dispo
sitionen av vissa s. k. häradsjordar, 

nr 93, med förslag till lag om pro
centsatsen för uttag av avgift under 
åren 1970—1974 till försäkringen för 
tilläggspension,

nr 94, med förslag till lag om fortsatt 
giltighet av likviditets- och kassakvots- 
lagen den 25 maj 1962 (nr 256), m. m., 

nr 95, om viss ändring i statens pen- 
sionslöneförordning, m. m.,

nr 97, angående bemyndigande för 
Kungl. Maj:t att i vissa fall avstå all
männa arvsfondens rätt till arv,

nr 98, med förslag till lag om upp
hävande av förordningen den 18 juni 
1864 (nr 41 s. 1) angående utvidgad 
näringsfrihet, m. m.,

nr 102, angående ytterligare svenska 
bidrag till Internationella utvecklings
fonden (IDA),

nr 103, angående effektivisering och 
samordning av statens skogsföretag, 
m. in.,

nr 106, med förslag till lag om ändrad 
lydelse av 1 § kommunaltjänstemanna- 
lagen den 3 juni 1965 (nr 275), m. m.,
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nr 112, med förslag till lag angående 
ändrad lydelse av 2 § 9:o) och 17 :o) 
lagen den 26 maj 1909 (nr 38 s. 3) om 
Kungl. Maj :ts regeringsrätt,

nr 113, angående ytterligare anslag 
på tilläggsstat II till riksstaten för bud
getåret 1967/68, avseende bidrag till an
ordnande av barnstugor,

nr 114, med förslag till lag om änd
rad lydelse av 4 kap. 5 § föräldrabal- 
ken, m. m.,

nr 115, med förslag till lag angående 
ändring i lagen den 10 maj 1929 (nr 
77) om trafikförsäkring å motorfordon, 
m. m.,

nr 116, angående godkännande av 
1968 års internationella kaffeavtal, 

nr 117, med förslag till lag angående 
ändring i lagen den 9 april 1965 (nr 
94) om polisregister m. m.,

nr 118, angående uppförande av för- 
valtningsbyggnad i kvarteret Garniso
nen i Stockholm,

nr 119, med förslag om viss kreditga
ranti åt svensk varvsindustri, samt 

nr 120, med förslag till lag om änd
ring i militära rättegångslagen den 30 
juni 1948 (nr 472).

Nämnda propositioner och skrivelse 
bordlädes.

§ 29
Anmäldes följande motioner: 
i anledning av Kungl. Maj :ts propo

sition nr 68, angående ökat statligt stöd 
till teknisk forskning och industriellt 
utvecklingsarbete, motionerna: 

nr 1113, av herr Bohman m.fl., 
nr 1114, av herrar Sjönell och Elias- 

son i Sundborn,
nr 1115, av herr Wedén m. fl., och 
nr 1116, av herr Wedén m.fl.; 
i anledning av Kungl. Maj:ts propo

sition nr 91, med förslag till lag an
gående ändring i lagen den 19 juni 1942 
(nr 429) om hyresreglering m. m. och 
om fortsatt giltighet av lagen, m. m., 
motionen nr 1117, av herr Svenning 
m. fl.; samt

i anledning av Kungl. Maj:ts proposi
tion nr 101, angående långtidsplan för 
det statliga utvecklingsbiståndet m. m., 
motionerna:

nr 1118, av herr Bohman m. fl., 
nr 1119, av herrar Hedlund och We

dén,
nr 1120, av herr Hermansson m. fl., 
nr 1121, av herr Nordstrandh, 
nr 1122, av herr Nordstrandh, 
nr 1123, av fru Sjövall m. fl., 
nr 1124, av fru Sundberg och herr 

Wennerfors,
nr 1125, av herr Ullsten, och 
nr 1126, av herr Werner m. fl.

Dessa motioner bordlädes.

§ 30
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts sex enkla frågor, nämligen av:

herr Bergman (s), till herr statsrådet 
och chefen för finansdepartementet an
gående befrielse från lagfartsstämpel 
vid sammanslagning av kommunala el
ler allmännyttiga bostadsföretag, 

herr Ullsten (fp), till herr statsrådet 
och chefen för inrikesdepartementet an
gående beviljandet av uppehållstillstånd 
för zigenare,

herr Ullsten (fp), till herr statsrådet 
och chefen för inrikesdepartementet an
gående en nordisk eller internationell 
överenskommelse om zigenares uppe- 
hållsrätt,

herr Börjesson i Falköping (ep), till 
herr statsrådet och chefen för handels
departementet angående åtgärder för att 
motverka eventuella amerikanska boj
kottaktioner mot svensk export,

herr Persson i Heden (ep), till herr 
statsrådet och chefen för jordbruksde
partementet angående domänverkets 
skogsarbeten, och

fru Marklund (vpk), till herr statsrå
det och chefen för jordbruksdeparte
mentet angående skyldigheten att ar
beta på lördagar vid statliga företag.
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Justerades protokollsutdrag.
In fidem

Kammarens ledamöter åtskildes här- sune R Johansson
efter kl. 14.31.

§ 31

Torsdagen den 18 april
Kl. 15.30

§ 1
Svar på fråga ang. befrielse från lag- 
fartsstämpel vid sammanslagning av 
kommunala eller allmännyttiga bostads

företag

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet STRÄNG, som yttrade:

Herr talman! Herr Bergman har frå
gat mig, om jag vill verka för att be
frielse från lagfartsstämpel medges, när 
kommunala eller allmännyttiga bostads
företag sammanslås i rationaliserings- 
syfte eller ändrar sin juridiska form, 
vare sig detta sker i samband med kom
munsammanslagning eller utan sådant 
samband.

Med hänsyn till dessa bostadsföretags 
rent allmännyttiga karaktär bör ny 
stämpelskatt inte tas ut i de nu angivna 
fallen. En förutsättning härför bör vara 
att bostadsföretagets ändamål inte änd
ras. Befrielse bör liksom hittills medges 
i sådana fall med tillämpning av den 
s. k. nådeparagrafen i stämpelskatteför
ordningen. Regeringen kommer att stäl
la sig välvillig till ansökningar om så
dan befrielse.

Vidare anförde

Herr BERGMAN (s):
Herr talman! Jag ber att få tacka 

statsrådet och chefen för finansdepar
tementet för svaret på min fråga.

Såvitt jag kan bedöma innebär svaret 
i sak ett tillmötesgående av de önske
mål som ligger bakom min fråga. Jag 
vill nu bara uttrycka den förhoppning
en, att en undantagsregel beträffande de 
fall min fråga avsåg tas in i stämpel
skatteförordningen, om det av andra 
orsaker blir aktuellt att ändra denna.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 2
Svar på fråga ang. studium av kvick

silverförgiftningar i Japan

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för jordbruksdepartementet, 
herr statsrådet HOLMQVIST, som ytt
rade:

Herr talman! Herr Levin har frågat, 
om jag har övervägt att låta någon 
objektiv svensk eller utländsk veten
skapsman resa till Japan för att där stu
dera de omskrivna kvicksilverförgift
ningarna och de motåtgärder som vid
tagits.

Statens institut för folkhälsan har an
hållit att medel ställs till förfogande för 
att bekosta resor till Japan för tre fors
kare som avser att där studera frågan 
om kvicksilver i fisk. Ärendet prövas 
för närvarande i socialdepartementet.

Jag vill nämna att även Fiskefräm
jandet anhållit att informationer inför
skaffas från Japan i kvicksilverfrågan.
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Svar på fråga ang.

Så har också skett genom ambassadens 
förmedling.

Vidare anförde:

Herr LEVIN (s):
Herr talman! Jag tackar herr statsrå

det för svaret. Enligt detta har statens 
institut för folkhälsan anhållit att me
del ställs till förfogande för att bekosta 
resor för tre forskare till Japan. Stats
rådet säger också att detta ärende för 
närvarande prövas i socialdepartemen
tet samt nämner att Fiskefrämjandet 
har anhållit att informationer införskaf
fas från Japan i kvicksilverfrågan.

När man nu prövar dessa förslag i de
partementet, så hoppas jag att det sker 
i en välvillig anda och att man verk
ligen anvisar de medel som behövs. Om 
vi verkligen kan få in några fakta om 
vad som hänt i Japan, så skulle det vara 
till stor nytta. Vi skulle då ha ett fakta
underlag i åtminstone ett avsnitt av 
kvicksilverdebatten, i vilken man hit
tills bara har rört sig med obestyrkta 
antaganden och lösa påståenden.

Vi har aldrig fått någon objektiv re
dogörelse för vad som egentligen hände 
i Minamata-bukten i Japan och vad som 
i verkligheten förosakade de svåra för
giftningarna där och inte heller vilka 
motåtgärder man vidtagit i Japan. Men 
faktum är att japanerna alltjämt använ
der kvicksilver som bekämpningsmedel 
mot växtsjukdomar i vida högre grad 
än vad vi någonsin har gjort. Samtidigt 
bedriver de också forskning av stor om
fattning för att söka nå klarhet om i vad 
mån människor och djur påverkas. Där
för tror jag att det kan vara värt en del 
pengar att låta någon eller några veten
skapsmän studera de åtgärder som vid
tagits i Japan, så att vi kan få reda på 
fakta. Ofta är det en både snabb och bil
lig utväg att ta del av de informationer 
som man redan fått fram i utlandet.

Jag tror alltså att det för de myndig
heter här i landet, som har att besluta 
om vilka gränsvärden som skall fast
ställas för förbjuden respektive tillåten 
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fisk och att fastställa vilka vatten som 
skall avlysas, vore mycket värdefullt att 
få reda på fakta om vad som verkligen 
hänt i Japan. Då skulle myndigheterna 
ha något att bygga sina beslut på -— 
hittills har de helt fått famla i blindo.

Chefen för jordbruksdepartementet, 
herr statsrådet HOLMQVIST:

Herr talman! Jag har full förståelse 
för herr Levins önskmål att vi skall 
söka få fram så många fakta som möj
ligt kring de olyckor i Japan som varit 
orsakade av kvicksilver. Jag nämnde i 
mitt svar att departementet redan fått 
in vissa uppgifter via vår beskickning, 
och jag kan komplettera det med att 
naturresursutredningen för kort tid se
dan också via beskickningens förmed
ling fått del av det material som nu 
finns i Japan. Materialet har redovisats i 
rapporter på japanska, avseende både 
katastrofen i Minamata och olyckan i 
Niigata. Niigatarapporten är faktiskt 
ännu inte publicerad i Japan, men man 
har varit vänlig nog att tillställa oss ma
terialet. Enbart översättningen av mate
rialet — sammanlagt cirka 400 sidor 
— drar en kostnad på 5 000 kronor, och 
framför allt tar det tid att få översätt
ningen gjord. Det är således inte så lätt 
som man föreställer sig att överflytta 
iakttagelser som är gjorda i Japan så 
att materialet blir begripligt och an
vändbart för oss.

Nu kommer frågan, om man skall låta 
några forskare resa till Japan, att prö
vas i socialdepartementet. Självfallet 
kan det vara av visst värde att ett så
dant studiebesök görs, men jag tror fort
farande att det största värdet ligger i de 
rapporter som kommer från vetenskaps
män och myndigheter i Japan.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 3
Svar på fråga ang. klassificerings

systemet för skolbibliotek

Ordet lämnades på begäran till
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Svar på fråga ang. klassificeringssystemet för skolbibliotek

Chefen för utbildningsdepartementet, 
herr statsrådet PALME, som yttrade:

Herr talman! Herr Wennerfors har 
frågat, om jag anser att det inom skol
överstyrelsen planerade nya klassifice
ringssystemet för skolbibliotek korre
sponderar med principen om samord
ning mellan en kommuns skolbibliotek 
och folkbibliotek.

Enligt vad jag inhämtat från skol
överstyrelsen kan bakgrunden till den 
knapphändigt formulerade frågan vara 
det förslag till nytt uppställningssystem 
för skolans boksamlingar som två lärar
förbund överlämnat till skolöverstyrel
sen. Vad som föreslås i detta samman
hang är inte ett klassificeringssystem 
av det slag som används inom biblio
teksväsendet utan ett system för upp
ställning av böckerna i anslutning till 
ämnena i grundskolans läroplan.

En inom skolöverstyrelsen tillsatt ar
betsgrupp sysslar med frågan att inom 
skolan skapa ett enhetligt system för 
registrering och information om läro
medel. Det nyssnämnda av lärarför
bunden utarbetade förslaget ingår i 
gruppens arbetsmaterial.

Inom överstyrelsen finns vidare en 
arbetsgrupp för folkbiblioteksfrågan 
som behandlar frågan om samarbete 
mellan skola och folkbibliotek. Grup
pen väntas framlägga förslag under lop
pet av innevarande år.

Vidare anförde:

Herr WENNERFORS (h):
Herr talman! Jag ber att få tacka herr 

utbildningsministern för svaret, i vilket 
jag har fått bekräftelse på att man inom 
skolöverstyrlesen utreder frågan om ett 
nytt system för registrering och katalo
gisering av läromedel och böcker inom 
skolbiblioteken. I och för sig är syftet 
med detta gott, om det innebär att man 
skall förenkla sökandet efter böcker i 
skolbiblioteken. Att eleverna känner sig 
hemmastadda i skolans bibliotek och lä- 
romedelsrum är positivt.

Emellertid får ett eventuellt genom
förande av ett sådant förslag konse
kvenser, som gör mig något betänksam. 
Det har blivit alltmer vanligt att kom
muner sammanför sitt bibliotek med 
någon skolas för att samla biblioteks- 
resurserna. Detta måste anses vara 
gynnsamt från låntagarens synpunkt 
och kanske också från skattebetalarens, 
eftersom det innebär en besparing och 
effektivisering. Jag känner bl. a. till två 
kommuner i Stockholms län, Märsta och 
Salem, som just nu håller på med pla
nering av en sådan samordning.

Om man skall få ett nytt system i 
skolbiblioteket och tillämpa det gamla 
systemet för registrering i kommun
biblioteket, måste man alltså arbeta med 
två olika system, vilket innebär en kom
plikation. Det är förståeligt att man i 
respektive kommuner blir litet tveksam 
i sin skolbyggnadsplanering och gärna 
vill ha besked om huruvida detta för
slag verkligen skall genomföras.

Vad som gör mig än mer betänksam 
är att det redan nu inom biblioteksvä
sendet i vårt land förekommer olika re
gistreringssystem, varför det nya skulle 
medföra en ytterligare uppsplittring. 
Önskemålet om att få ett gemensamt 
system för registrering och katalogise
ring inom hela biblioteksväsendet växer 
sig allt starkare.

Jag vill peka på ännu en komplika
tion. Det måste vara felaktigt att bygga 
systemet på läroämnena enligt läropla
nen, eftersom denna successivt föränd
ras. Det kan vidare vara svårt för ele
verna att först lära sig ett system i sko
lan och sedan, när de som vuxna skall 
låna på andra bibliotek, träffa på ett 
helt nytt system.

Svaret är positivt i det avseendet att 
det visar, att man även inom skolöver
styrelsen behandlar frågan om samar
betet mellan folkbibliotek och skola. Jag 
vill emellertid fråga hur beslutsfattan
det kommer att ske. Vilken instans kom
mer att fatta beslut? Kommer förslaget 
att gå på remiss till exempelvis kom
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Svar på fråga ang. den ökade skuldsättningen i anledning av studiemedelssystemet
munförbunden och biblioteksorganisa- 
tionerna?

Chefen för utbildningsdepartementet, 
herr statsrådet PALME:

Herr talman! Denna fråga rör myc
ket tekniska ting. Skolöverstyrelsen vill 
ha en helhetssyn på problemet om klas
sificering av läromedel av olika slag. 
Två förbund — Småskollärarförbundet 
och Lärarförbundet — har inlämnat ett 
förslag om att man skall göra en upp
ställning efter ämnena i grundskolan i 
stället för efter en normal metod. Den
na framställning har hänvisats till den 
arbetsgrupp som sysslar med dessa frå
gor, såsom alltid sker i sådana fall. Det 
betyder emellertid inte att skolöversty
relsen planerar att införa detta system. 
När det kommer ett förslag från två 
viktiga fackförbund måste man ju prö
va det, särskilt som hela denna fråga 
är föremål för omprövning.

Frågan om på vilken nivå besluten 
om detta samarbete skall fattas kan jag 
för dagen inte besvara. Jag föreställer 
mig emellertid att det inte kommer att 
bli på departementsnivå.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 4
Svar på fråga ang. den ökade skuldsätt

ningen i anledning av studiemedels
systemet

Ordet lämnades på begäran till

Herr statsrådet MOBERG, som ytt
rade:

Herr talman! Herr Nordstrandh har 
frågat chefen för utbildningsdeparte
mentet, om han kan tänka sig vidta någ
ra åtgärder i anledning av att studie
medelssystemet synes ha medfört en 
ökad skuldsättning för dem som exami
neras från universitet och högskolor. 
Enligt fastställd ärendesfördelning an
kommer det på mig att besvara frågan.

1964 års studiesociala reform inne
bar att staten tog på sig ansvaret för

finansieringen av bl. a. de universitets- 
och högskolestuderandes utgifter under 
studietiden. Studiemedel utgår till samt
liga studerande som bedriver sina stu
dier i normal takt och de ges enligt 
mycket generösa villkor. Som en följd 
härav har anspråken på studiemedel 
vuxit kraftigt. För nästa budgetår anvi
sas över budgeten ca 700 milj. kr. till 
studiemedel.

Reglerna om återbetalning av studie
medel innebär att återbetalningsskyl- 
digheten anpassats till studiemedelsta- 
garnas betalningsförmåga. Den som till
fälligt eller varaktigt får svårt att betala 
får sålunda uppskov med och i sista 
hand befrielse helt eller delvis från 
återbetalningsskyldigheten. Någon bä
rande kritik mot denna utformning har 
inte försports.

Enligt min mening saknas mot denna 
bakgrund skäl att göra förändringar i 
studiemedelssystemet i här berörda av
seenden.

Vidare anförde:

Herr NORDSTRANDH (h):
Herr talman! Jag ber att få tacka 

statsrådet Moberg för svaret. Därav 
tycks med all önskvärd tydlighet fram
gå att statsrådet inte är sinnad att fö
reta någon som helst översyn av studie
medelssystemet. Detta synes mig litet 
egenartat mot bakgrunden av vad rege
ringschefen lär ha sagt i Lund — det är 
en farlig stad där man lätt förleds att 
säga en hel del; jag återkommer emel
lertid till det.

Först vill jag mycket kortfattat teck
na bakgrunden till min fråga. Den är 
efter vad jag kan finna ganska dyster. 
Studiemedelssystemet — som jag i och 
för sig inte vill kritisera — har med
fört ökad skuldsättning för dem som 
examineras från universitet och hög
skolor. Jag stöder mig härvid på en un
dersökning av SACO, och jag hoppas 
att den undersökningen är så tillförlit
lig som en sådan bör vara.

Undersökningen visar att andelen
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skuldsatta av totalantalet studerande 
vuxit under senare år; man torde nu
mera kunna räkna med att praktiskt 
taget varje nyutexaminerad akademi
ker är skuldsatt. Men det är inte bara 
antalet skuldsatta utan även de genom
snittliga skuldbeloppen som har ökat — 
en fördubbling talar man till och med 
om i denna undersökning. Man vill upp
skatta studieskulden för en nyutexami
nerad genomsnittsakademiker •—■ om 
man nu kan tala om en sådan, men sta
tistiskt får man väl göra det — till 
drygt 20 000 kronor. Den som studerade 
på 1930-talet tycker kanske inte att det 
är så mycket, men det är mycket pengar 
nu också, trots allt. Eftersom beloppet 
är indexreglerat kommer det dessutom 
att växa efter hand som inflationen 
fortskrider; man har inte den förmå
nen som vi hade på 1930-talet att få be
tala i andra pengar än man lånat.

Så kommer jag tillbaka till vad jag 
inledningsvis talade om, nämligen att 
statsministern i Lund den 14 mars be
svarade en fråga om studiemedlens 
storlek; frågan var bl. a. föranledd av 
hyreshöjningen på studentbostäderna. I 
svaret — jag hoppas att jag fått det rätt 
relaterat — avslöjade herr Erlander att 
han skulle tillsätta en ny utredning om 
studiemedlen just med tanke på hyres
höjningen. Nu har det blivit tyst om den 
saken. Jag vill råda statsrådet Moberg 
att höra med statsministern om han står 
fast vid beslutet eller om det bara var 
ett statsmannaord i rätt tid för att slip
pa ur det obehagliga grepp som man 
ibland kan råka hamna i nere i Lund.

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Jag vill råda herr Nord- 

strandh att läsa svaret på sin fråga. I 
detta står nämligen mycket tydligt att 
det nu saknas anledning att förändra 
studiemedelssystemet i här berörda av
seenden, och detta syftar på herr Nord- 
strandhs fråga. Herr Nordstrandh frå
gade nämligen, om man kommer att 
vidta några åtgärder i anledning av att

studieskuldsättningen synes ha ökat. 
Jag kan inte tolka herr Nordstrandhs 
fråga på annat sätt än att han i likhet 
med Svenska Dagbladet och andra kon
servativa organ tänker att detta skall 
bli ett argument för det gamla kära för
slaget om avskrivningsrätten.

Nej, herr Nordstrandh, vad jag har 
svarat har inte något som helst sam
band med vad statsministern sade i 
Lund. Statsministern tog där upp frå
gan om studiemedelssystemets utform
ning som sådan. Han menade att det 
fanns anledning att nu, när systemet 
har verkat några år, göra en översyn av 
det. Departementet kommer också myc
ket snart att tillsätta en utredning, som 
skall genomföra den översynen av re
gelsystemet inom den ram som är an
given i 1965 års beslut.

Herr Nordstrandh menade vidare att 
det var dystert att studenterna i sådan 
utsträckning har utnyttjat studieme
delssystemet. Först och främst är alla 
de som har kommenterat den gjorda 
undersökningen — i varje fall flertalet 
av dem — rörande överens om att de 
siffror som där presenteras är mycket 
osäkra. En generation som erhöll stu
diehjälp enligt ett äldre system jäm
förs med en enda årgång, som har fått 
studiemedel. Från denna utgångspunkt 
gör man sedan, såsom även SACO anför, 
ett räkneexempel. Man konstaterar dess
utom i debatten kring detta räkneexem
pel att det är mycket osäkert uppbyggt.

Men även om den bild som tecknats 
i den aktuella utredningen skulle vara 
riktig ställer jag frågan, om denna före
teelse är så allvarlig. Är den inte i stäl
let ett uttryck för att systemet har varit 
effektivt och att studenterna upptäckt 
att det är förmånligt att utnyttja studie
medelssystemet? Att de begagnar sig av 
de förmåner som staten ställer till de
ras förfogande kan jag inte finna något 
dystert i. Det är i stället ett uttryck för 
att systemet, såsom det är skisserat i 
propositionen och tillämpas i praktiken, 
har blivit en succé.
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Herr NORDSTRANDH (h):
Herr talman! Beträffande frågan om 

säkerheten i undersökningen vill jag 
först säga, att jag redan tidigare antyd
de att man får vara försiktig vid bedöm
ningen av den, och det vidhåller jag gi
vetvis. Men tendensen — om man kan 
tala om en sådan — visar väl ändå mot 
en ökning av skuldsättningen, inte mot 
en minskning av den, hur man än labo
rerar med siffrorna. Att studiemedels
systemet i övrigt är bra i många avse
enden och att många, som tidigare inte 
haft möjlighet att studera, kunnat ut
nyttja det o. s. v. är en sak för sig — det 
är inte det som det nu gäller. Det finns 
inte heller någon anledning att tillvita 
mig Svenska Dagbladets åsikter — jag 
kan ha dessa åsikter man jag kan också 
hysa andra.

Jag vill i detta sammanhang under
stryka att det inte bara är fråga om an
talet skuldsatta — det har tillkommit 
nya studerandekategorier som kanske 
behövt låna mer än tidigare — utan att 
också det genomsnittliga skuldbeloppet 
har ökat.

Allt detta är dock inte så intressant 
i detta sammanhang. Jag konstaterar att 
det skall bli en översyn på området. Jag 
tar verkligen fasta på detta och kan 
inte tänka mig att en sådan översyn av 
regelsystemet, såsom herr Moberg sade, 
skall kunna undgå att gälla flera av de 
frågor, som skulle kunna dras upp i det
ta sammanhang, nämligen studiebidra
gets storlek samt låneandelen och natur
ligtvis återbetalningen med därmed 
sammanhängande problem. Jag har in
te rekommenderat någon bestämd åtgärd 
härvidlag. Jag har endast frågat, om 
man är beredd att ta itu med detta pro
blem. Det synes som om man vore det, 
och då kan man inte undgå att också 
iomma in på de tyngsta frågorna. Man 
kan ju inte bara syssla med hyreshöj
ningen på studentbostäderna och lik
nande. Och hyreshöjningen är ju ändå 
detsamma som en ökad skuldsättning — 
eller hur? Den är ju ingen fördel.

Svar på fråga ang. den
Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Jag konstaterar att herr 

Nordstrandh i detta senaste inlägg helt 
slöt upp kring min uppfattning att sy
stemet är utmärkt. Det noterar jag med 
stor tacksamhet.

Sedan vill jag bara upprepa för herr 
Nordstrandh att den skuldsättning det 
här gäller verkligen inte är någon van
lig bankskuldsättning. Det är studieme
del, inga vanliga lån som är förbundna 
med räntebetalning. Studiemedlen är 
utomordentligt förmånliga pengar som 
staten ställer till de studerandes förfo
gande.

Anledningen till den översyn som 
statsministern talat om är inte, jag upp
repar det, SACO:s undersökning om 
den ökade skuldsättningen, utan att vi 
tre—fyra år efter reformens genomfö
rande har anledning se över hur syste
met fungerat i detalj.

Herr NORDSTRANDH (h):
Herr talman! Om avsikten inte är att 

också ta in de tunga frågorna i översy
nen, så tillmäter jag den inte stort vär
de. Jag vill i all ödmjukhet rekommen
dera att man även ser på de frågorna.

Faktum är ändå att en akademiker i 
genomsnitt får återbetala 1 000 kronor 
om året i dagens penningvärde, till dess 
han har kommit upp i 50 års ålder, och 
det synes mig vara allvarligt nog.

Jag har sagt, herr Moberg, att studie
medelssystemet kan fungera bra, men 
jag tycker inte att det fungerar bra om 
det medför en ökad skuldsättning år 
för år. Vi måste väl ändå ta itu med det 
problemet, eller hur? I annat fall kom
mer många studerande — givetvis inte 
alla — att hamna i något av samma 
svåra elände som vi hamnade i som stu
derade på 1930-talet.

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Nu konstaterar jag att 

herr Nordstrandh kom tillbaka till sin 
första ståndpunkt — i frågan till mig — 
och vill ta upp vad han kallar de tunga
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Svar på interpellation ang. det svenska utrikesdepartementets åtgärder för att skapa
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frågorna, nämligen konsekvenserna av 
en ökad skuldsättning. Herr Nord- 
strandh målade upp en situation, där 
morgondagens akademiker befinner sig 
i samma läge som akademikern på slu
tet av 1930- och i början på 1940-talet. 
Det är helt felaktigt. Det system som nu 
tillämpas och som studenterna utnyttjar 
har en helt annan innebörd. Vad de 
unga studenterna nu gör är att de till
varatar de chanser samhället ger dem 
att redan under studietiden leva på en 
hygglig standard. Sedan är systemet så 
utomordentligt generöst utformat, att 
om någon under sin yrkesverksamma 
tid inte kan betala tillbaka pengarna, 
så slipper han. Avlider han, så slipper 
familjen alla bekymmer med den skuld 
som återstår, och vid 65 års ålder av
skrivs allt som kan finnas kvar av skul
den.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 5
Svar på interpellation ang. det svenska 
utrikesdepartementets åtgärder för att 
skapa förutsättningar för förhandlingar 

om fred i Vietnam

Ordet lämnades på begäran till

Hans excellens herr ministern för utri
kes ärendena NILSSON, som yttrade:

Herr talman! Herr Gustavsson i Al
vesta har i en interpellation frågat mig, 
huruvida jag vore beredd att lämna en 
redogörelse för de åtgärder, som det 
svenska utrikesdepartementet vidtagit 
för att skapa förutsättningar för för
handlingar om fred i Vietnam i den 
mån en dylik redogörelse icke försvå
rar kontakt mellan parterna.

Jag förstår de motiv som ligger bak
om herr Gustavssons interpellation. De 
senaste veckornas oväntade publicitet 
kring den svenska aktiviteten i viet- 
namfrågan samt utvecklingen i världen 
i övrigt motiverar en önskan från —

jag citerar ur interpellationen — »den 
svenska riksdagen och det svenska fol
ket» att hållas informerade om rege
ringens initiativ på det berörda områ
det. I synnerhet när i dagspressen olika 
uppgifter om skilda svenska åtgärder 
förekommit kan det vara skäl att lämna 
en så öppen information som möjligt. 
Jag måste emellertid understryka att 
det material det här rör sig om genom
gående är av hemlig karaktär och där
för i de allra flesta fallen ännu icke kan 
publiceras. Jag skall emellertid i kort
het söka redogöra för händelseförlop
pet sedan hösten 1965.

1965 var egentligen det år då den 
svenska opinionen på allvar började in
tressera sig för vad som hände i Viet
nam. I ett förstamajtal i Göteborg be
rörde jag det skärpta läget. I ett tal i 
juli 1965 fäste statsrådet Palme upp
märksamheten vid de sociala missför
hållanden, som låg till grund för viet- 
namkonflikten. Den 18 augusti samma 
år upprepade jag, att läget i Vietnam 
blivit så tillspetsat att vi hade skäl att 
ge uttryck för våra farhågor att kriget 
kunde vidgas till en allt allvarligare in
ternationell konflikt.

Vi övervägde om något från svensk 
sida kunde göras genom diskreta kon
takter. I början av september 1965 in
struerades vår ambassadör i Algeriet att 
söka få till stånd en första underhands
kontakt med FNL:s därvarande repre
sentant. I december 1965 besökte vår 
ambassadör i Peking för första gången 
Hanoi. I juni 1966 togs på mitt uppdrag 
kontakt med Nordvietnams ambassad i 
Warszawa. I oktober 1966 besökte den 
svenske pekingambassadören ånyo Ha
noi för att inhämta hur man där be
dömde inte bara utvecklingen utan ock
så fredsmöjligheterna i vietnamkonflik- 
ten. Dessa besök upprepades i januari 
och juni 1967. I januari 1967 överflyt
tades av praktiska skäl kontakten med 
FNL från Alger till Warszawa. Kontak
terna i Warszawa med Nordvietnam
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och FNL har fortsatt fram till nu. Vår 
ambassadör i Peking besökte Hanoi se
nast i februari i år.

Det ligger i sakens natur att de upp
gifter som vi erhållit från såväl Nord
vietnams som Befrielsefrontens repre
sentanter inte stannat i Stockholm. Pa
rallellt med kontakterna österut har på 
vanlig diplomatisk väg samtal förts med 
amerikanska vederbörande. Vi har all
tid strävat att på grundval av de upp
gifter vi erhållit lämna parterna en så 
objektiv och realistisk bedömning av si
tuationen som varit möjlig.

I nuvarande läge är det uteslutet att 
i detalj gå in på vad dessa kontakter 
egentligen inneburit. Angeläget är att 
icke störa de förberedelser för förhand
lingar mellan Hanoi och Washington 
som nu pågår. Våra åtgärder har haft 
till huvudsakligt syfte att skapa en an
vändbar samtalskanal mellan parterna. 
Vi har trott det vara i deras intresse att 
hålla sig informerade om varandras 
ståndpunkter genom ett neutralt land. 
.Tåg vill i detta sammanhang också säga, 
att vi från båda sidor fått mottaga åt
skilliga uttryck för uppskattning av 
denna verksamhet. Vi har därför funnit 
det angeläget att fortsätta den en gång 
påbörjade aktiviteten.

Vid ett flertal sammanträffanden med 
min amerikanska kollega har jag med 
honom diskuterat den allt överskuggan
de vietnamfrågan. Hösten 1966 och i 
september och november 1967 hade jag 
ingående samtal med utrikesminister 
Rusk under vilka jag redogjorde för den 
svenska regeringens syn på utveckling
en och förhandlingsläget. Det var för 
honom känt att dessa bedömningar 
grundade sig på bl. a. information, som 
meddelats oss från den andra sidan. 
Dessa samtal, som alltid präglats av öp
penhet och förtrolighet, har också gi
vit mig tillfälle att få ta del av den ame
rikanska synen på konflikten. Vad vi 
därvid fått veta om Förenta staternas 
ståndpunkt har efter vår bedömning vi

darebefordrats till den nordvietname
siska regeringen. Slutligen har vi också 
på eget initiativ med parterna diskute
rat vissa uppslag. Dessa rör sig inte om 
konkreta fredsplaner utan snarare om 
modesta försök att finna en väg som 
skulle kunna leda till en förhandlings- 
lösning av konflikten. Det har gällt att 
ha verkligheten i ögonsikte och att fin
na vägarna och medlen att bringa de 
stridande i personlig kontakt med var
andra.

Den utveckling som nu inletts i Viet
nam genom president Johnsons väl
komna initiativ får oss att hoppas att 
en fredlig lösning nu äntligen är i sikte. 
Man får dock inte underskatta de svå
righeter, som säkerligen kommer att 
uppstå under loppet av förhandlingar
na. Sådana kommer att kräva mycken 
tid och mycken möda. Därför vore det 
oklokt att i nuvarande läge avsäga oss 
möjligheten att vid behov agera som 
mellanhand. Även om en direktförhand
ling mellan parterna nu synes vara i 
sikte vill jag inte utesluta möjligheten 
av att i något skede av förhandlingen 
en användbar kanal genom tredje land 
kan visa sig värdefull.

Samtidigt pågår förberedelser i sam
arbete med våra nordiska grannländer 
inför den dag då fientligheterna upp
hört. Självklart är att Sverige då snabbt 
vill lämna bidrag till återuppbyggna
den av det hårt drabbade landet och 
medverka till åtgärder som kan varsla 
om en lyckligare framtid för Vietnams 
hårt prövade folk.

Medveten om att de nu lämnade upp
lysningarna kanske inte på alla punkter 
motsvarar vad interpellanten hade vän
tat sig hoppas jag, herr talman, att kam
marens ledamöter skall hysa förståelse 
för den diskretion med vilken jag anser 
mig behöva behandla denna fråga. Jag 
vill erinra om att en faktasamling rö
rande Vietnam för närvarande är under 
utarbetande i departementet. Mycket av 
vad som förekommit kan, av hänsyn till
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främmande makt, ännu inte offentlig
göras. Jag hoppas emellertid att när 
fientligheterna väl upphört och fred 
åter råder kunna i enlighet med parla
mentarisk praxis lämna riksdagen en 
allsidig och öppen redogörelse för vad 
som i utrikesdepartementet uträttats i 
vietnamfrågan.

Vidare anförde:

Herr GUSTAVSSON i Alvesta (ep):
Herr talman! Jag ber att få tacka 

hans excellens utrikesministern för sva
ret. Möjligen hade jag väntat mig en nå
got mer uttömmande redogörelse för 
den svenska regeringens aktivitet när 
det gäller att nå ett slut på vietnam
kriget. Det är en fråga av utomordent
ligt stor betydelse, och det svenska fol
ket har rätt att bli informerat om vid
tagna åtgärder. Å andra sidan är jag 
fullkomligt på det klara med — det 
framgår också av frågans formulering 
-— att det här gäller mycket känsliga 
ting. Det går naturligtvis inte att ge 
offentlighet åt alla de försök som man 
vågar hoppas att regeringen och dess 
utrikesminister gjort och gör i detta 
avseende.

Jag anser att det är av grundläggande 
betydelse att man inte försämrar sina 
möjligheter att åstadkomma något po
sitivt. Eftersom jag inte vet vilka åt
gärder utrikesministern inte finner sig 
kunna redovisa för närvarande, kan 
jag självfallet inte heller gå in på något 
meningsutbyte med honom på den 
punkten. Huruvida det från svensk sida 
gjorts allt som varit möjligt att göra 
kan det sålunda inte bli någon diskus
sion om.

Den redogörelse som utrikesminis
tern här lämnat ger i alla fall vid han
den, att den svenska regeringen gjort 
inte oväsentliga försök att åstadkomma 
förhandlingar om fred i Vietnam. Detta 
hälsas givetvis med stor tillfredsställel
se. Sverige bör inte försitta något till

fälle att medverka till att fredskontakter 
tas. Även den som i likhet med mig 
inte är så initierad beträffande dessa 
stora frågor upplever väl dagens situa
tion så, att möjligheterna för att för
handlingar skall komma till stånd nu 
ter sig förhållandevis ljusa. Läget måste 
emellertid fortfarande betraktas som 
osäkert, och anträngningar från svensk 
sida att påverka utvecklingen torde 
vara av stor vikt.

På en del håll har med hänvisning 
till vår alliansfrihet ifrågasatts vår rätt 
att ta ställning för eller mot vietnam
kriget. Jag förstår inte den inställning
en. Enligt man mening måste vi vara 
oförhindrade att säga att vi inte tror 
på den amerikanska vietnampolitiken. 
Samtidigt måste naturligtvis understry
kas vikten av att kritiken framförs så 
att USA:s ledning förstår att det är den 
amerikanska politiken och inte det 
amerikanska folket som vi inte gillar; 
jag tror att utrikesministern och jag 
är helt överens på den punkten.

Som jag sade tidigare bör svenska fol
ket i så stor utsträckning som möjligt 
få kännedom om vad regeringen gör. 
Men det kan också finnas anledning 
att understryka vikten av att ameri
kanska folket får all den information 
som är möjlig att ge om den svenska 
opinionen och den svenska regeringens 
aktivitet för att nå fred.

Slutligen meddelar utrikesministern 
i sitt svar att en faktasamling för när
varande är under utarbetande i depar
tementet. Detta hälsar jag med glädje, 
och jag tror att den kommer att bli av 
stort värde. En sådan sammanställning 
kan betyda mycket, inte minst för ung
domen som i denna fråga synes ha 
engagerat sig mer än andra åldersgrup
per. Framför allt tror jag att en sådan 
faktasamling kan ha stor betydelse för 
ungdomens fortsatta diskussioner i strä
vandena för en fredlig utveckling i värl
den.

Med detta ber jag, herr talman, att
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än en gång få uttala mitt tack till ut
rikesministern för den redovisning jag 
har fått.

Fröken LJUNGBERG (h):
Herr talman! Jag har tillåtit mig att 

begära ordet av två skäl. Dels vill jag 
uttrycka tacksamhet för att denna redo
görelse har lämnats. Det hade varit 
utomordentligt lyckligt om den förele
gat i samband med utrikesdebatten, som 
då på många sätt hade kunnat bli ännu 
intressantare.

Det andra skälet till att jag begärt 
ordet var uppgiften i svaret — vilken 
interpellanten också bär berört — att 
man i departementet håller på att ut
arbeta en faktasamling rörande Viet
nam. Detta är också mycket tacknäm
ligt. Men i anslutning härtill och med 
tanke på utformningen av faktasam
lingen skulle jag vilja ställa en fråga.

Hans excellens ministern för utrikes 
ärendena nämner i svaret statsrådet 
Palmes Gävle-tal — som jag i övrigt 
inte skall gå närmare in på — vari herr 
Palme fäste »uppmärksamheten vid de 
sociala missförhållanden, som låg till 
grund för vietnamkonflikten». Är detta 
ett komprimerat uttryckssätt som man 
har anledning att använda i en fram
ställning av detta slag och som på 
grund av sin komprimering har givit 
intryck av en förenkling av problem
ställningarna bakom vietnamkonflikten 
— en förenkling som inte varit avsedd? 
Jag vill gärna uppfatta det så, ty annars 
förefaller det något egenartat.

Hans excellens herr ministern för utri
kes ärendena NILSSON:

Herr talman! Såsom jag påpekade 
redan i mitt svar, kan jag mycket väl 
förstå om interpellanten kanske inte är 
helt tillfredsställd med de upplysningar 
jag kunnat lämna. Anledningen därtill 
är ju emellertid, vilket jag också på
pekade i mitt svar, att jag måste ta hän
syn till de i striden inblandade parter

na. Om kontaktkanalen hade avslöjats 
tidigare än vad som skedde, riskerade 
jag ständigt att den skulle bli oanvänd
bar för framtiden.

Självfallet skulle de samtal, som vi 
haft och som varit av ytterligt förtrolig 
karaktär och som har vidarebefordrats 
till den andra sidan, aldrig ha ägt rum 
i fortsättningen, om vi hade givit of
fentlighet åt dem. Enbart det faktum 
att vi har lyckats dölja vår verksamhet 
i två och ett halvt år är ju tillräckligt 
för att illustrera den vikt, som vi fäst 
vid att ingenting skulle komma ut. Det 
var också anledningen till att denna 
verksamhet inte kunde tas upp i utri
kesdebatten. Faktum var ju att åtskilliga 
tidningar var den på spåren, men upp
gifterna om den sipprade inte ut förrän 
utrikesdebatten hade ägt rum. Jag be
klagar fortfarande rent personligt att så 
blev fallet, men jag var på det klara med 
att det när som helst kunde inträffa nå
got som avslöjade den aktivitet, vilken 
den svenska regeringen har utvecklat i 
detta sammanhang.

Vad sedan beträffar den direkta frå
gan om den komprimerade mening jag 
anfört angående de sociala missförhål
landen vilka ligger till grund för kon
flikten, fasthåller jag bestämt vid det 
uttryckssätt som jag har använt mig av. 
Fröken Ljungberg skall ändå erinra sig 
att vad som sker i den aktuella delen 
av världen är en följd av den kolonial
politik, som där har bedrivits och som 
i viss mån avslutades genom att Frank
rike drog sig tillbaka från Indokina. Det 
var nationella självständighetsrörelser, 
som låg till grund för bl. a. det motstånd 
som restes mot den franska kolonial
makten. När denna sedan avvecklade si
na engagemang i Indokina följde en so
cial och nationell frigörelsekamp, som 
tog sig uttryck dels i att den nordvietna
mesiska staten upprättades, dels i en po
litisk verksamhet i Sydvietnam som 
präglades av inre sociala strider. Denna 
politiska verksamhet ledde på sin tid
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bl. a. till att diktatorn Diem blev avlöst 
av andra diktatorer. Men ingen kan för
neka att det är en nationell och social 
frigörelsekamp som ligger till grund 
bl. a. för den konflikt som förekommer 
i Vietnam.

Fröken LJUNGBERG (h):
Herr talman! Jag tackar hans excel

lens för detta svar, eftersom det gav 
mig besked om en nyansering som tidi
gare inte kommit fram. Utrikesminis
tern nämnde bl. a. att nationella och 
sociala förhållanden ligger bakom kon
flikten i Vietnam. I och med detta kom
mer vi omedelbart in på en stor del av 
den politiska laddning, som förelåg och 
som ju också berördes i den korta ex
posé vi fick av utvecklingen. Vad jag 
vände mig mot var att man kunde läsa 
det så att det var enbart de sociala 
missförhållandena som låg till grund 
för vietnamkonflikten. Man kan upp
fatta det på det sättet. Men att det fanns 
sociala missförhållanden är väl inte nå
got nytt heller för den svenska publi
ken. Konfliktorsaken var väl just det 
komprimerade politiska läge som upp
stod i samband med Franska Indokinas 
upplösning och varigenom de sociala 
missförhållandena kom att belysas på 
ett nytt sätt. Jag tror att vi i sak är 
överens.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 6
Föredrogs och hänvisades till statsut

skottet Kungl. Maj:ts å bordet vilande 
proposition nr 76, angående överlåtelse 
av viss staten tillhörig fast egendom 
m. m.

§ 7
Vid föredragning av Kungl. Maj:ts å 

bordet vilande skrivelse nr 78, med 
överlämnande av redogörelse från Nor

diska rådets svenska delegation, hänvi
sades skrivelsen, såvitt gällde de under 
avdelning II i redogörelsen behandlade 
sakerna, enligt följande:

punkten A 9 såvitt avsåg möjligheter
na att sänka rösträttsåldern till konsti
tutionsutskottet;

samtliga under B upptagna punkter, 
punkterna C 1 utom i vad angick sam
arbete på lokaliseringspolitikens områ
de, harmonisering av arbetslöshetsför- 
säkringslagstiftningen och legitimation 
för psykologer m. m., C 2, C 4, C 5, G 6, 
D 2, D 3, D 8 utom i vad gällde kostna
der för resepass och bestämmelser för 
resenärers tullfria införsel av sprit och 
tobak, E 4 och E 5 till statsutskottet;

punkterna A 9 såvitt rörde regler i 
fråga om beskattning av forskningssti- 
pendiater, C 7, Dl, D8 beträffande 
kostnader för resepass och bestämmel
ser för resenärers tullfria införsel av 
sprit och tobak samt E 2 till bevill
ningsutskottet;

punkten C1 i vad avsåg samarbete 
på lokaliseringspolitikens område till 
bankoutskottet;

punkterna A 4, A 5, A 6, A 7, A 8, A 9 
beträffande boxningsfrågan, C1 såvitt 
angick harmonisering av arbetslöshets- 
försäkringslagstiftningen och legitima
tion för psykologer m. in., C 3, D 4, D 5, 
D 6, D 7 och E 3 till lagutskott; samt 

punkterna A 3 och E 6 till jordbruks
utskottet.

Övriga delar under avdelning II i re
dogörelsen samt skrivelsen i övrigt hän
visades till utrikesutskottet.

§ 8
Föredrogs var för sig följande Kungl. 

Maj:ts å bordet vilande propositioner; 
och hänvisades därvid

till statsutskottet propositionerna: 
nr 83, angående teknisk och medi

cinsk utbildning och forskning i Linkö
ping m. m., och
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nr 84, angående kostnader för FN- 
styrkan på Cypern; samt 

till bevillningsutskottet propositionen 
nr 88, med förslag till lag om ändring i 
kommunalskattelagen den 28 septem
ber 1928 (nr 370), m. m.

Vid föredragning av Kungl. Maj:ts å 
bordet vilande proposition nr 89, med 
förslag till lag om förnyelse av vissa in
teckningar för nyttjanderätt, avkomst- 
rätt och servitut, m. m., hänvisades pro
positionen, såvitt avsåg ändring i stäm
pelskatteförordningen, till bevillnings
utskottet och i övrigt till lagutskott.

Vidare föredrogs var för sig följande 
Kungl. Maj:ts å bordet vilande proposi
tioner; och hänvisades därvid

till jordbruksutskottet propositionen 
nr 90, angående den framtida disposi
tionen av vissa s. k. häradsjordar;

till lagutskott propositionen nr 93, 
med förslag till lag om procentsatsen 
för uttag av avgift under åren 1970— 
1974 till försäkringen för tilläggspen
sion;

till bankoutskottet propositionen nr 
94, med förslag till lag om fortsatt gil
tighet av likviditets- och kassakvotsla- 
gen den 25 maj 1962 (nr 256), m. m.; 

till statsutskottet propositionerna: 
nr 95, om viss ändring i statens pen- 

sionslöneförordning, m. m., och
nr 97, angående bemyndigande för 

Kungl. Maj:t att i vissa fall avstå all
männa arvsfondens rätt till arv;

till lagutskott propositionen nr 98, 
med förslag till lag om upphävande av 
förordningen den 18 juni 1864 (nr 41 
s. 1) angående utvidgad näringsfrihet, 
in. m.;

till statsutskottet propositionen nr 
102, angående ytterligare svenska bi
drag till Internationella utvecklingsfon
den (IDA);

till jordbruksutskottet propositionen 
nr 103, angående effektivisering och 
samordning av statens skogsföretag, 
m. m.;

till lagutskott propositionerna:

nr 106, med förslag till lag om änd
rad lydelse av 1 § kommunaltjänste- 
mannalagen den 3 juni 1965 (nr 275), 
m. m., och

nr 112, med förslag till lag angående 
ändrad lydelse av 2 § 9:o) och 17 :o) la
gen den 26 maj 1909 (nr 38, s. 3) om 
Kungl. Maj:ts regeringsrätt;

till statsutskottet propositionen nr 
113, angående ytterligare anslag på till- 
läggsstat II till riksstaten för budgetåret 
1967/68, avseende bidrag till anordnan
de av barnstugor; 

till lagutskott propositionerna: 
nr 114, med förslag till lag om änd

rad lydelse av 4 kap. 5 § föräldrabal- 
ken, m. m., och

nr 115, med förslag till lag angående 
ändring i lagen den 10 maj 1929 (nr 77) 
om trafikförsäkring å motorfordon, 
in. m.;

till utrikesutskottet propositionen nr 
116, angående godkännande av 1968 års 
internationella kaffeavtal;

till konstitutionsutskottet propositio
nen nr 117, med förslag till lag angå
ende ändring i lagen den 9 april 1965 
(nr 94) om polisregister m. m.; 

till statsutskottet propositionerna: 
nr 118, angående uppförande av för- 

valtningsbyggnad i kvarteret Garniso
nen i Stockholm, och

nr 119, med förslag om viss kredit
garanti åt svensk varvsindustri; samt 

till lagutskott propositionen nr 120, 
med förslag till lag om ändring i mili
tära rättegångslagen den 30 juni 1948 
(nr 472).

§ 9
Föredrogs var för sig följande å bor

det vilande motioner; och hänvisades 
därvid

till statsutskottet motionerna nr 1113 
—1115;

till bevillningsutskottet motionen nr 
1116;

till lagutskott motionen nr 1117; och
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till statsutskottet motionerna nr 1118 
—1126.

§ 10
Föredrogs, men bordlädes åter bevill

ningsutskottets betänkande nr 32, andra 
lagutskottets utlåtande nr 25, jord
bruksutskottets utlåtande nr 19 samt all
männa beredningsutskottets utlåtanden 
nr 17 och 21—25.

§ 11
Föredrogs var för sig följande, vid 

kammarens nästföregående sammanträ
de gjorda men då bordlagda interpella- 
tionsframställningar, nämligen av:

herr Persson i Heden (ep), till herr 
statsrådet och chefen för kommunika
tionsdepartementet angående vissa vä
gars undantagande från allmänt under
håll, samt

fru Marklund (vpk), till statsrådet fru 
Odhnoff angående säkerhetsbestämmel
ser för lekplatser och lekredskap.

Kammaren biföll dessa framställ
ningar.

§ 12
På hemställan av herr talmannen be

slöt kammaren, att allmänna bered
ningsutskottets utlåtanden nr 22 och 23 
i nu nämnd ordning skulle uppföras 
närmast efter jordbruksutskottets utlå
tande nr 19 bland två gånger bordlagda 
ärenden på morgondagens föredrag
ningslista.

§ 13
Interpellation ang. trafiksäkerheten för 

resande med vissa tågfärjor

Ordet lämnades på begäran till

Herr NELANDER (fp), som yttrade:
Herr talman! SJ:s tågfärjor Trelle

borg och Skåne, vilka trafikerar linjen 
Trelleborg—Sassnitz, har nyligen ådra
git sig allmänhetens uppmärksamhet på 
ett sätt som är mindre angenämt. En 
f. d. fartygsinspektör har nämligen in
lämnat en skrivelse till järnvägsstyrel
sen med en anmärkningsvärt lång rad 
påtalanden beträffande säkerheten för 
de resande på färjorna. Det uppges 
bl. a. att SJ inte följt fartygsinspektio- 
nens krav på stabilitet i färjorna. Så 
har till exempel fartygen vid flera till
fällen varit lastade så tungt att last
märkena legat långt under vattenytan. 
Eldsläckningssystemet på en av färjor
na har också utsatts för kritik. Det an
ges att det vid utförda prov fungerat 
undermåligt och varit i behov av repa
ration.

Den anförda kritiken får givetvis en 
särskild tyngd, då man beaktar varifrån 
den kommer. På SJ har man också 
igångsatt en undersökning för att ut
röna i vad mån anmärkningarna är be
fogade. Man anser sig dock kunna 
konstatera att inget har framkommit 
som tyder på detta. Den anförda kriti
ken skulle alltså vara överdriven. Sam
tidigt medger man dock — enligt press
uppgifter — att brandanordningarna på 
en av färjorna, Skåne, uppvisat vissa 
brister, en upptäckt som tydligen har 
samband med kritiken mot färjorna, 
även om man på SJ-håll uppger att man 
själv upptäckt felen. Brandlarmet har 
givit falskt larm och vissa felindikering
ar och måste nu bytas ut.

Den förteckning med grava anmärk
ningar som från experthåll kommit 
järnvägsstyrelsen till handa torde vara 
synnerligen omfångsrik, vilket måste 
väcka oro och osäkerhet bland de re
sande på leden. Skulle trafiksäkerheten 
för de resande på en av våra mest 
trafikerade och internationellt mest be
tydelsefulla färjeleder ej vara till fyllest 
är detta självfallet något mycket all
varligt. Passagerarna måste i det av
seendet känna full trygghet och kunna 
vara förvissade om att alla föreskrivna
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säkerhetsanordningar finns på plats 
och fungerar tillfredsställande.

Med hänsyn till varifrån kritiken 
emanerar och omfånget av denna bör 
enligt min mening resultatet av SJ:s 
utredning redovisas och bli föremål 
för diskussion i ett större sammanhang 
i syfte att nå ut till en så vid allmänhet 
som möjligt. De resande på leden 
Trelleborg—Sassnitz kommer från hela 
landet.

Med anledning av det anförda anhål
ler jag om kammarens tillstånd att till 
statsrådet och chefen för kommunika
tionsdepartementet få ställa följande 
fråga:

Avser herr statsrådet att lämna kam
maren en redogörelse för de undersök
ningar som utförts av SJ :s ledning på 
grund av att kritik levererats av en 
f. d. fartygsinspektör beträffande trafik
säkerheten för de resande med SJ :s 
tågfärjor på leden Trelleborg—Sass
nitz?

Denna anhållan bordlädes.

§ 14
Anmäldes och godkändes följande för

slag till riksdagens skrivelser till Ko
nungen, nämligen 

från statsutskottet:
nr 11, i anledning av Kungl. Maj:ts i 

statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande utgifterna för bud
getåret 1968/69 inom inrikesdeparte
mentets verksamhetsområde; och 

från tredje lagutskottet: 
nr 112, i anledning av Kungl. Maj :ts 

proposition angående vissa anslag ur 
kyrkofonden, m. m. jämte i ämnet väck
ta motioner.

§ 15
Anmäldes följande motioner: 
i anledning av Kungl. Maj:ts propo

sition nr 77, med förslag till förordning

om allmän arbetsgivaravgift, m. m., mo
tionerna:

nr 1127, av herr Bohman m. fl., 
nr 1128, av fru Frsenkel och herr 

Thylén,
nr 1129, av herr Nordgren m. fl., 
nr 1130, av herrar Oskarson och 

Nordstrandh,
nr 1131, av herrar Wedén och Hed

lund, och
nr 1132, av herr Wiklund i Stock

holm; samt
i anledning av Kungl. Maj:ts propo

sition nr 81, med förslag till lag om änd
ring i kommunalskattelagen den 28 sep
tember 1928 (nr 370), in. in., motio
nerna:

nr 1133, av fru Frsenkel, och 
nr 1134, av fru Kristensson och herr 

Hamrin i Kalmar.
Dessa motioner bordlädes.

§ 16
Upplästes följande till kammaren in

komna ansökan:

Till Riksdagens andra kammare 
Härmed anhålles om ledighet från 

riksdagsarbetet fredagen den 19 april 
1968 för deltagande i Nordiska rådets 
kulturkonferens i Köpenhamn. 

Stockholm den 18 april 1968

Sigurd Lindholm Harald Almgren
Lars Eliasson Börje Nilsson

Gösta Sterne

Kammaren biföll denna ansökan.

§ 17
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts tre enkla frågor, nämligen av:

herr Turesson (h), till hans excellens 
herr ministern för utrikes ärendena an
gående trafikförhållandena på Kastrups 
flygplats,
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herr Sjöholm (fp), till herr statsrådet 
och chefen för justitiedepartementet an
gående behandlingen av för brott miss
tänkt person, och

herr Hugosson (s), till herr statsrådet 
och chefen för kommunikationsdepar
tementet angående införande av post
nummer i telefonkatalogen.

§ 18

Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 16.27.

In fidem
Sune K. Johansson
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